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« Me stolar på at studenstyret ikkje gjer den 
§ samme tabben til neste år.

Et spøkelse farer over Europa. Denne gan
gen er det ikke kommunismen, men fryk
tens spøkelse.

t Hvis filosofi skal gi noe til andre enn spesi-
| elt interesserte, kan den ikke leve sitt eget 

isolerte liv.

LANSERER UNIKT NETTILBUD TIL
TROMSØSTUDENTER

Pensjonister på vakt
Utropia får et innblikk i 
eksamensvaktenes vidun
derlige verden.

side 8 og 9

Taper penger og ansikt
På grunn av feilregistrering 
kommer UiTø ukledelig 
dårlig ut i konkurranse om 
statsstøtte.

side 6 og 7

Ny vår for nautikk
HiTos viderefører nautikk- 
studiet, om det så krever 
sivil ulydighet.

side 5

Tidlig neste år lanserer institutt for psykologi en omfattende nettportal 
som skal hjelpe tromsøstudenter med psykiske problemer. side 4
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Det frivillige 
studentengasjementet
Utropia hadde i god tid før førre utgåve avgjort at me 
skulle ha ei brei dekning av tildelinga av semesteravgifts- 
midlane i studentstyret. Me meinte at dette var eit glim
rande høve til å setja fokus på arbeidet som blir gjort i 
studentorganisasjonane, det er for oss ingen tvil om at for
delinga av semesteravgiftsmidlane er den viktigaste saka 
som er oppe i studentstyret i løpet av året. Dette handlar 
om kva for økonomiske vilkår alle studentorganisasjonane 
i Tromsø skal ha det neste året, fordelinga legg grunnlaget 
for mykje av den frivillige studentaktiviteten som finnes i 
studentmiljøet i Tromsø.

Kvifor er frivillig studentengasjement så viktig? Kan ikkje 
løna studentarbeid vera like bra? Dei aller fleste studen- 
taktivitetane i Tromsø er i større eller mindre grad drevet 
av frivillig, uløna arbeidskraft. Drifta av Bodegaen, Driv,TSI, 
Utropia og alle dei andre små og store studentorganisasjo
nane er i stor grad bygd opp rundt studentar som arbeider 
gratis. Same kor godt arbeid Universitetet, Høgskulen, Sam
skipnaden og dei løna tilsette på Driv eller i Utropia gjer, så 
er det frivillige studentengasjementet aller viktigast for at 
Tromsø skal forbli ein attraktiv studieby.

Ytringsfrihet for alle! 
Men ikke for deg...

Del mest aktive studentane i Tromsø brukar fritida si på å 
engasjera seg i ein av dei små eller store studentorgansis- 
asjonane i byen. Me andre nyt godt av at det finnes slike 
folk i Tromsø, utan dei hadde mange av oss funnet oss ein 
annan by å studera i. Det er i lys av dette at gjennomfø
ringa av semesteravgiftsfordelingsmøtet i studentstyret 
2.november blir oppsiktsvekkjande. Eit så vidt beslutnings
dyktig studentstyre brukte altså 25 minutt på å fordela nes
ten 2,7 millionar kroner mellom dei frivillige studentorga
nisasjonane i Tromsø. Sjølv om eit utval på fem personar av 
studentstyret hadde brukt god tid på å laga ei innstiling til 
studentstyret, er det rett og slett ikkje godt nok at student
styret er tvinga til å vedta semesteravgiftsfordelinga i løpet 
av 25 minutt. Det trur me at også dei fleste frivillige studen- 
trepresentantane i studentstyret sjølv er einige i. Me stolar 
på at dei ikkje gjer den same tabben til neste år.

Prisverdig 
nautikkengasjement
Av og til veit ikkje politikarane sitt eige beste. Det er ei gåte 
korleis både den gamle og den nye regjeringa har greidd 
å laga eit statsbudsjett som legg opp til at nautikkstudiet i 
Tromsø skal leggjast ned. Spesielt synes me dette er eit un
derleg grep av den nye raudgrøne regjeringa, som har tatt 
så sterkt til orde for å satsa på nordområda. Nautikkutdan- 
ninga i Tromsø er den einaste attverande marine utdannin
ga i Nord-Noreg. Dersom dei raudgrøne verkeleg skal satsa 
på kompetanse og utvikling i nordområda, er nedleggjing 
av nautikkutdanninga i Tromsø eit underleg steg å starta 
med.

Mykje peikar mot at nautikkutdanninga blir redda i KUF- 
komitéen 7.desember. Uansett er det all grunn til å gratu- 
lera nautikkstudentar og høgskuleleiing med forvitneleg 
innsats!

KOMMENTAR

AV HELENE SKJEGGESTAD

Et spøkelse farer over Europa. 
Denne gangen er det ikke 
kommunismen, men fryktens 
spøkelse. Vi er redde for det 
meste, også for annerledes 
tenking og ytring. Det finner 
en bevis på hvis en ser på alle 
de nye antiterror-lovene som 
blir vedtatt over en lav sko, 
ikke bare i de fleste europeiske 
land, men også i resten av ver
den. Ringvirkningene av denne 
form for tenking vises igjen i 
opinionens kritikk av og frykt 
for ytringsfriheten.
Nyere tall fra en årlig ameri
kansk undersøkelsé viser at 
ytringsfriheten til landet over

Atlanteren er sterkt truet. VG 
kunne mandag 7.11 offentlig
gjøre noen av de mest sjokke
rende tallene. Her nevnes det 
blant annet at 11 prosent føler 
at de har for mye ytringsfrihet, 
41 prosent mener at avisene 
ikke fritt skal kunne kritisere 
USAs krigsføringsstrategi og at 
63 prosent mener at det burde 
være forbud mot å ytre menin
ger som kan ha rasistisk inn
hold. Enda mer skremmende 
for fremtiden er undersøkelsen 
som er gjort i amerikansk vide
regående. Her sier 33 prosent 
av elevene at det er for mye 
ytringsfrihet og 51 prosent 
mener at aviser ikke skal få 
trykke historier uten regjerin
gens samtykke.
For den som ikke liker å iden
tifisere seg med USA kan jeg

meddele at forholdene er ikke 
så mye bedre i det frie Norge. 
En undersøkelse som Aften
posten publiserte i sommer, 
viste at 8 av 10 nordmenn, 
det vil si 80 prosent, mente at 
omstridte grupper ikke burde 
få lov til å arrangere offentlige 
møter. Begrunnelsen for disse 
tallene skal være frykt. For meg 
er det heller utviklingen jeg 
frykter.
Det er mye blod og urettferdig
het på ekstremistiske gruppers 
hender. Få vil i dag si seg enig 
i overgrepene som skjedde 
i nazismens, fascismens og 
kommunismens navn. Når da 
folk likevel velger å følge disse 
omstridte ideologiene burde 
vi istedenfor å trykke det ned 
og late som det ikke eksiste
rer, invitere til åpen offentlig 
debatt, der det er mulig å, ikke 
nødvendigvis diskutere hvor
for de har rett, men det meget 
viktige spørsmålet om hvor
for de tar feil. For eksempel 
er jeg en som ikke er spesielt 
begeistret for Bush-adminis- 
trasjonens mange vedtak. Men 
hvordan skulle jeg kunne ha 
reagert eller tatt avstand fra 
det hvis jeg ikke visste at det 
skjedde? Det samme gjelder 
også nynazistiske og ekstreme 
islamistiske grupper. Får en 
ikke innblikk i hva og hvordan 
de tenker, blir det med en gang 
vanskeligere å gjøre noe aktivt 
i mot.
En annen problemstilling som 
blir aktuell hvis en skal inn
skrenke ytringsfriheten er: hvor 
skal en trekke grensen? Skal 
en la en liten fascistisk trio få 
arrangere møter og opprette 
en omstridt nettside, samtidig 
som en nekter muslimer å ha 
provoserende sangtekster? 
Hva med Gatas Parlament og 
deres kommunistiske tekster, 
skal vi sensurere dem?
Selv stiller jeg meg bak det 
engelske ordtaket: Keep your 
friends close, but keep your 
enemies closer. Jeg vil oppfor
dre til full ytringsfrihet slik at vi 
har de beste forutsetningen til 
å ta et oppgjør mot overgrep 
og urettferdighet.

10 år siden
Delt likestilling
Professor Ase Hiort Lervik og Jentegruppa på IMR delte den før
ste Likestillingsprisen som er delt ut ved universitetet. Hiort Lervik 
har i "hele sin karriere vist engasjement for likestilling gjennom 
sine tunge verv, sin forskning, publisering, undervisning og sine 
administrative funksjoner? heter det i begrunnelsen. Jentegruppa 
representerer den yngere generasjonen, og har jobbet for kvinne- 
miljøvetved IMR.

Hentet fra Utropia 1995

25 år siden
Drap ved Universitetet i San Salvador
Norske Studentar protesterer på mordet på Dr. Felix Ulloa, rektor ved Uni
versitetet i San Salvedor og president i den internasjonale hjelpeorganisa
sjonen World University Service (WUS), heiter det i ein fellesuttale frå Norsk 
Studentunion (NSU) og Studentane og Akademikarnas Internasjonale 
Hjelpefond (SAIH). Dr. Ulloa vart skote ned i det han forlot eit Rådsmøte ved 
universitetet, og døde seinare på sjukhuset. Det er i dag tre månader sidan 
universitetet vart stengd av styresmaktane. (...) WUS mottar årleg vesent
lege beløp frå Noreg, til uttdanningshjelp i utviklingslanda.

Hentet fra Pressemelding fra SAIH og NSU, Utropia 1980

Utropia er et organ for 
studentene i Tromsø. Avisa 
utgis med støtte over 
semesteravgifta.
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Bli hørt!
Kronikk: 4500 - 5000 tegn 
Kommentar: 3000 - 4000 tegn
Utrop: maks 3000 tegn

Kontor 77 64 59 03
Mobil 47 76 18 83

REDAKSJONSMØTE:
Onsdag 30/11 klokka 20.00 i Rønna (Paul 
Figenschous gate 16a).

NEWS IN BRIEF

DEBATT

AV CHRISTIAN HANSSEN, DAGLIG

LEDER I JUSSHJELPA

Undersøkelser gjort ved Uni
versitetet i Tromsø viser at én 
av tre studenter sliter med 
psykiske problemer. Studen
ter ved profesjonsstudiet i 
psykologi i Tromsø har tatt 
dette til etteretning, og lan
serer på nyåret en nettjeneste 
for studenter som sliter med 
angst og depresjon. Dette 
viser at studenter innehar 
både kompetanse og mulig
heter til å bidra med noe 
utover ren egenlæring. Minst 
like viktig er at man utviser en 
vilje og evne til å sette ideer 
ut i livet. Kanskje kan man i 
større grad nyttiggjøre seg av 
de ressursene studenter som 
sådan faktisk utgjør? Dette er 
noe både samfunn, studenter 
og universitet vil kunne tjene 
på.

Jusshjelpa i Nord-Norge er 
som ett av landets fem stu- 
dentdrevne rettshjelpstiltak 
et godt eksempel på hvor
dan studenters kompetanse 
kan omsettes til direkte sam
funnsnytte samtidig som virk
somheten gir et faglig utbytte 
for studentene selv. De offent
lige ordningene som skal sikre 
borgerne rettshjelp i saker av 
stor velferdsmessig betyd
ning fanger ikke opp det 
reelle behovet. Resultatet er 
at mange mennesker i praksis 
er avskåret fra å ivareta sine 
juridiske rettigheter. Videre- 
kommende jusstudenter i 
Oslo tok på begynnelsen av 
70-tallet et viktig samfunns
ansvar og opprettet et gratis 
rettshjelpstilbud som en mot
vekt til dette. Formålet var å 
yte gratis juridisk bistand til 
de som trengte det mest, og 
i forlengelsen av dette drive 
med rettspolitisk virksom
het og forskning. Tilbudet 
var ikke ment som en kon
kurrent til eksisterende retts-

22

-v--hjelpsordninger, men som et nær undervisning, 
nødvendig supplement som tvert imot. Universitetenes 
ingen andre påtok seg ansva- overordnede formål med høy- 
ret for. Det har opp gjennom ere utdanning er å generere 
årene blitt opprettet liknende verdier gjennom produksjon 
rettshjelpstiltak tilknyttet de av høyt kompetente fagfolk.

I denne prosessen er det vik- På denne bakgrunn applau- 
tig å skape faglig entusiasme 
og engasjement blant stu
dentene. Universitetsutdan
ningene bærer dessverre ofte 
preg av å være omfattende 
"teorikurs" studentene må 
gjennom på vei mot fremti
dige yrkeskarrierer. Studen
tenes oppmerksomhet rettes 
derfor i hovedsak mot pen
sum og studieplaner med den 
overordnede målsetningen 
å bestå eksamen slik at man 
kan komme seg ut av lese
salene og inn i godt betalte 
jobber. Dette oppnår man i 
praksis enklest ved å ukritisk 
"adoptere" anbefalt pensum. 
Problemet er at studentene 
ikke stimuleres til eller levnes 
særlig mye rom for kritikk og 
nytenkning. Det er nok sna
rere regelen enn unntaket at 
mange studenter i dag, helt 
sikkert de aller fleste, gjen
nomfører mangeårig høyere 
utdannelse uten at det i nev
neverdig grad utvises noen 
kritisk holdning til den kunn
skapen man tilegner seg. Man 
læres rett og slett i for liten 
grad opp til å stille kritiske 
spørsmål til etablerte sannhe
ter. Går man ut av universite
tet uten å ha øvd opp denne 
evnen, vil man sannsynligvis 
heller ikke praktisere den 
ute i arbeidslivet, noe som er 
direkte utviklingshemmende. 
Hvorvidt man gjennom studi
ene får øvet opp denne evnen 
beror selvsagt i stor grad på 
studentene selv. Det er imid
lertid vanskelig for studenter 
å mønstre noe engasjement 
utover det å tilegne seg pen
sum når man verken læres 
opp-, oppfordres til- eller gis 
mulighet til det. Fagmiljøene 
ved universitetene har her et 
ansvar for å stimulere studen
ter til å tenke kritisk og nytt. 
Studentdrevne virksomheter

andre juridiske fakultetene i 
landet, blant annet Jusshjelpa 
her i Tromsø. Studentretts
hjelpstiltakene prioriterer kli
enter som av forskjellige årsa
ker ikke er i stand til å skaffe 
juridisk bistand på annet vis, 
og behandler årlig ca 16 000 
henvendelser tilsammen. Til
takene finansieres i hovedsak 
gjennom årlige bevilgninger 
fra Justisdepartementet. I 
tillegg til at denne virksom
heten har en betydelig sam
funnsmessig verdi, tilegner 
våre medarbeidere seg verdi
full faglig erfaring. Minst like 
viktig er imidlertid at juridiske 
studenter gjennom dette 
arbeidet får opp øynene for 
problematiske sider ved vårt 
rettssystem som ellers ikke 
behandles i nevneverdig 
grad i undervisningen. Dette 
er erfaringer og en bevisst
het mange tar med seg ut i 
arbeidslivet. I et studium som 
er utpreget teoretisk er slik 
praksis et uvurderlig supple
ment til den ordinære under
visningen.

Hva har så universitetet igjen 
for at studenter praktiserer 
fagkunnskaper parallellt med 
studier? Det har allerede vært 
nevnt at slik virksomhet utgjør 
en samfunnsmessig verdi ved 
at den representerer et tilbud 
til publikum. Om virksomhe
ten oppstår som en reaksjon 
på svakheter i samfunnet vil 
også signaleffekten til ansvar
lige myndigheter være sterk. 
Dette er synergieffekter av 
universitetets tilstedeværelse 
det legges merke til på flere 
plan, både lokalt og sentralt. 
Men kanskje viktigst av alt er 
at denne typen virksomheter 
er egnet til å vekke engasje
ment og faglig bevissthet hos 
studenter som ikke nødven
digvis vekkes gjennom ordi-

snarere betinger nettopp engasjerte 
og entusiastiske studenter, og 
må derfor anses som veleg- 
nede virkemidler for å sette i 
gang slike prosesser.

deres derfor det initiativet 
som faglærere og studenter 
ved institutt for psykologi nå 
utviser. Det juridiske fakul
tet skal også ha ros for å ha 
anerkjent verdien av slikt 
arbeid gjennom opprettelsen 
av spesialfag rettshjelp slik 
at studentene nå får betalt i 
form av studiepoeng for det 
arbeidet de nedlegger på Jus
shjelpa.

Det er som kjent en viktig 
målsetning med kvalitetsre- 
formen å få flere studenter 
gjennom høyere utdanning 
på normert tid, noe som i seg 
selv er bra. Samtidig er det 
viktig at man ikke kaster bar
net ut med badevannet, men 
også fremover legger til rette 
for at studenter kan engasje
res i faglige aktiviteter ved 
siden av den ordinære under
visningen. Juss og psykologi 
har vært nevnt som fag som 
har lagt forholdene til rette 
for studentvirksomheter.Tenk 
om f.eks. viderekomne helse- 
fagstudenter kunne dannet 
et annerledes og supple
rende tilbud i eldreomsorgen 
som en reaksjon på såkalt 
stoppeklokkeomsorg. Dette 
er studenter som utvilsomt 
besitter en betydelig kom
petanse, og med faglig rygg
dekning i fakultetene ville et 
slikt tilbud garantert bli tatt 
på alvor. Signaleffekten ut i 
samfunnet ville vært enorm. 
Samtidig ville det rustet stu
dentene med erfaringer og 
innsikt i reelle problemstil
linger som ville ha hatt stor 
verdi som faglig ballast, både i 
klinisk sammenheng og i stu
die- eller forskningsøyemed. 
Studentrettshjelpstiltakene 
er levende beviser på at slike 
ting er mulig.

Gender studies at 
UiTø
Gender studies might be a 
possibility in UiTø's future, 
at least if Kvinnforsk get 
their way. Anka Ryall, 
boardleader at Kvinnforsk, 
says that they hope to 
start up a bachelor in the 
fall of 2006, but it has yet 
to be decided whether 
it will be at hum-fak or 
sv-fak. If there is enough 
interest there might be a 
master as well. - We want

Psychologic 
- online
On the 1st c 
an online-ba< 
for students 
in need of • 
cal help will

to integrate gender in all 
subjects at the University, 
while also creating an 
arena of our own. Once 
you notice the way gen
der defines our social rea
lity,you see structures you 
haven't noticed before.

the profession orient 
degree programme 
psychology.

Happy holiday of your 
choosing to all!

Telemedicine, and will

W
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PSYKOLOGIPORTAL

PSYKOLOGISTUDENTER: Kristian Sørensen (tv.), Ove Lintvedt og Andreas Østvik har vore med a utvikla nettportalen.

Lanserer nenportal for 
psykisk helse
1.februar opnar ein 
nettbasert tjeneste 
for Tromsøstudentar 
med psykososiale 
vanskar. Dei som har 
utvikla tjenesten trur 
tiltaket vil føra til betre 
psykisk helse hos stu
dentane i Tromsø.

TEKST: ASKILD GJERSTAD/RUTH

HELEN THORHEIM

FOTO: RUTH HELEN THORHEIM

Ei arbeidsgruppe samansett 
frå Institutt for Psykologi, Stu
dentenes Sosialtjeneste og 
Nasjonalt senter for telemedi
sin har brukt det siste året på 
å utvikla ein nettbasert portal 
for studentar i Tromsø med 
psykiske eller sosiale problem. 
Dei tre profesjonsstudentane i 
psykologi Andreas Østvik, Ove 
Lintvedt og Kristian Sørensen 
har vore med å utvikla nettpor
talen.

- Ved å gje nettbasert informa
sjon, rådgjeving og behand
ling, kan man lettare og raskare 
nå ut til folk som treng hjelp. 
Ikkje minst til dei som ikkje tar 
kontakt, men som likevel har 
behov for hjelp, seier Andreas 
Østvik til Utropia.

Anonymt forum
Ei studentundersøking fra 
hausten 2003 viste at 34% av 

studentene ved UiTø ynskte 
profesjonell hjelp for psykiske 
eller sosiale problem. Det mest 
oppsiktsvekkjande i undersø
kinga var at berre 1 av 3 av dis
se studentane tok i bruk pro
fesjonell hjelp, i klare tall betyr 
dette at ein av fem studentar 
ved UiTø ynskjer profesjonell 
hjelp for psykiske problem 
utan å nytta seg av det.

- Studentundersøkinga viste 
at disse studentane ynskjer eit 
anonymt og lettare tilgjenge
lig forum for informasjon og 
behandling. Me trur at eit ano
nymt forum på nettet kan få 
mange av desse studentane til 
å søkja hjelp, seier Kristian Sø
rensen.

Større gjennomstrøyming
I Noreg finnes det ikkje et til
svarande tilbod for studentar 
som denne nettportalen, og 
PS-portalen er den fyrste nor
ske nettstaden som inneheld 
eit så bredt spekter av tilbod 
og informasjon om psykoso
siale vanskar. Noko av årsaka 
til at UiTø og HiTø har valgt å 
satsa såpass tungt på utvik
linga av eit nettbasert informa
sjons- og behandlingstilbod 
for studentar, er at opprettinga 
av dette tilbodet er ein del av 
handlingsplanen for studentar 
med funksjonshemming.
- Me trur at dette nettilbodet 
vil forbetra den psykiske helsa 
hos studentane i Tromsø. Betre 

psykisk helse fører til mindre 
sjukefråvær og derfor til større 
gjennomstrøyming, så dette 
prosjektet vil både universitet 
og studentane sjølv nyta godt 
av, seier Lintvedt.

Klinisk terapitilbod
PS-portalen kjem til å by på ei 
rekkje ulike tilbod til studen
tane i Tromsø. Både student
presten og Studentenes sosi
altjeneste vil ha sine eigne in
formasjonssider i portalen, og 
dessutan vert det omfattande 
informasjon om depresjon og 
ulike typar psykiske lidingar. 
Nettportalen kjem også til å 
husa eit rådjevingstilbod i form 
av eit diskusjonsforum.
- På diskusjonsforumet kan ein 
stilla spørsmål direkte til fag
personell. I dette forumet er 
det meininga at profesjonstu- 
dentane i psykologi skal vera 
vertar, og slik kan ein få ano
nym og profesjonell hjelp, seier 
Lintvedt til Utropia.

PS-portalen kjem i all hovudsak 
til å bli drevet av profesjons
studentane i psykologi ved 
Universitet i Tromsø, med god 
støtte frå dei fagleg tilsette ved 
Institutt for psykologi.
- Tanken er at rådgjevings- og 
behandlingstilbodet i nett- 
prosjektet skal vera ein del av 
klinikkundervisninga ved pro- 
fesjonsstudiet lagt inn under 
Psykologisk klinikk. Psykolo
gisk klinikk har vore i prøvedrift 

i snart eit år, men me ynskjer at 
det skal bli ei permanent ord
ning. Dette er imidlertid ikkje 
avgjort endå, seier professor i 
psykologi Knut Waterloo.

- Kvifor er internettbasert be
handling viktig for profesjons- 
studentar i psykologi?
- Depresjon er eit utbredt psy
kisk problem som er sterkt au
kande i alle aldersgrupper. Det 
er derfor viktig for psykologar i 
framtida å ha praktisk erfaring 
og kunnskap om bruk av lav- 
terskel tiltak slik som internett 
i førebyygjing, rådgjeving og 
behandling av psykiske vans
kar, seier psykologistudent Ove 
Lintvedt til Utropia.

Faktaboks PS-portalen
• PS-portalen er eit gratis 
gjevings- og behandlingstilbud til

, ny
is og 

sjonsforumet. 
lodet utvida. Då

• Samarbeidsprosjekt mellom UiTø, Hi 
Psykologi, Studentenes sosialtjeneste c 
for Telemedisin.
• Portalen opnar 1 .februar med litteratur, 
heter og diskusjonsforum. Det vil bli mulig å få < 
anonym hjelp frå fagfolk gjennom c
• I løpet av våren blir portaltjenesi 
vil det bli oppretta ei nettbasert int 
gram for studentar som vil førebyggja eller behandla 
lette til moderate depresjonar. Denne tjenesten blir den 
fyrste i sitt slag i Noreg.
• Ved UiTø er tilbodet ein del av den vedtatte handlings
planen for studentar med psykososiale vanskar.

Finansieringa endå ikkje 
avklart
Ved oppstarten av PS-porta- 
len i vinter, vil psykologistu- 
dentane Østvik, Sørensen og 
Lintvedt vera ein viktig ressurs. 
Men sjølv om nettprosjektet er 
ein del av den vedtekne hand
lingsplanen til UiTø, er vidare 
finansiering førebels ikkje sikra. 
Fyrsteamanuensis Catharina E. 
Wang har likevel god tru på at 
prosjektet vil bli sikra finansier
ing gjennom UiTø.
- Me har lagt fram eit treårig 
driftsbudsjett som me håpar 
vil bli behandla på neste møte i 
universitetsstyret i desember.
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NAUTIKK

TILBYR NAUTIKKSTUDIE: Høgskolerektor Ulf Christensen akter å videreføre nautikkstudiet i Tromsø, uansett hva som vedtas på Løvebakken.

Nautikkstudiet overlever
Høgskolen i Tromsø 
viderefører nautikk
studiet, uansett hva 
Stortinget måtte be
slutte.

TEKST: THORALF FAGERTUN

FOTO: ARKIV

Kirke-, utdannings- og fors- 
kningskomiteen (KUF-komi- 
teen) vil innen 7. desember gi 
sin innstilling til Stortinget om 
nautikkstudiet på Høgskolen 
i Tromsø skal legges ned eller 
videreføres. I budsjettforslaget 
fra både den forrige og den 
nåværende regjeringen er stu
diet foreslått nedlagt. Høgsko
lestyret akter imidlertid ikke 
å la Stortinget avgjøre denne 
saken.
- Hvis departementet fortsatt 
ønsker å legge ned nautikk- 
utdanningen, er det umulig å 
akseptere. Styringssignalene 
fra den nye regjeringen er å 
satse på nordområdene og vi 
har i møte med politikere og 
medlemmer av KUF-komiteen 
mottatt full støtte for at nau
tikkstudiet er et viktig bidrag i 
utviklingen av kompetanse om 
nordområdene. Studiet i Trom
sø er den eneste forsknings- 
baserte høyere utdanningen 
innen maritim sektor nord for 
Ålesund, sier høgskolerektor 

Ulf Christensen.
- Vi kommer til å videreføre ut
danningen og gjøre et opptak 
for høsten 2006, uansett utfall 
av budsjettbehandlingen.

Sivil ulydighet
- Er ikke dette sivil ulydighet?
- Hvis departementet gjør et 
strukturelt vedtak om nedleg
gelse av nautikkutdanningen, 
og vi ikke gjennomfører det, så 
kan det diskuteres. Men høg
skolen svarer på et kompetan
sebehov. Vi har fått klare tilba
kemeldinger fra rederiene, sjø
forsvaret og fylkespolitisk nivå 
om at vi trenger en høyere nau- 
tikkutdanning i Nord-Norge. 
Primæroppgaven til høgskolen 
er å svare på et kompetanse
behov, derfor mener vi at det 
er vår oppgave fortsatt å opp
rettholde nautikkutdanningen, 
understreker Christensen.
Hvordan dette skal foregå i 
praksis, akter høgskolestyret å 
diskutere på sitt møte 14. de
sember.
- Men mest sannsynlig kom
mer vi til å legge ned datastu
diet, hvor det ikke er søkere i 
det hele tatt. Vi ønsker også å 
gi nautikkstudiet en ny profil, 
men dette er ting som må dis
kuteres med styret. Vi er uan
sett veldig spent på utfallet 
av KUF-komiteens behandling, 
sier høgskolerektoren.

GJØR SITT: Lena Jensen vil i KUF-komiteen ta til orde for at 
Tromsø får beholde sin nautikkutdanning.

- Hoveste prioritet
Medlem av KUF-ko
miteen, Lena Jensen 
(SV), går langt i å 
antyde at nautikkstu
diet blir foreslått vide
reført.

- Regjeringen har foreslått 
nedleggelse av nautikkstudiet 
i Tromsø. Fra min side har det 
høyeste prioritet i budsjettet å 
sikre nautikkutdanning i Nord- 
Norge, erklærer Jensen.
- Vi skal satse på nordområ

dene og kompetanseutvikling 
i nordområdene. Da er nau
tikkutdanningen den viktigste 
faktoren. Jeg tror og håper at 
nautikkutdanningen opprett
holdes, det er en veldig viktig 
sak for meg, understreker hun. 
Selv om saken ennå ikke er 
avgjort, mener Jensen at KUF- 
komiteens innstilling kommer 
til å gi tommelen opp for vide
reføring av nautikkstudiet ved 
Høgskolen i Tromsø. Hun vil 
ikke si det direkte, men gir oss 
såpass:
- SV, Senterpartiet og Arbeider
partiet har flertall i komiteen. 
Jeg tror at dette skal komme 
på plass. Vi finner en løsning, 
det er jeg omtrent 100 prosent 
sikker på.
Jensen har også full forståelse 
for høgskolerektor Ulf Chris
tensens uttalelser om å vide
reføre nautikkutdanningen 
uansett hva komité og storting 
måtte finne på.
- Det viser at høgskolen prio
riterer faget høyt og da må vi 
politikere følge opp. Det er en 
viktig linje som har godt med 
søkere og som genererer kom
petanse og arbeidsplasser i 
Nord-Norge.



SYSTEMFEIL: Kontorsjef Steinar Aas er redd UiTø har gått glipp av støtte, på grunn av et intrikat publiseringssystem.

Frustrert over 
publiseringsrot

UiTø får kritikk for 
å publisere for lite 
tellende forskning. 
Ansatte på SV-fakulte- 
tet skylder på et hal
tende publiserings
system.

TEKST: CLEMET ASKHEIM/THORALF

FAGERTUN

FOTO: NIKOLAY GEROV

Fra og med 2003 ble det inn
ført et nytt finansieringssystem 
for universiteter- og høgskoler 
(se faktaboks). I dette syste
met utgjør mengden publi
sert forskning en vesentlig del 
av grunnlaget for tildeling av 
statsstøtte til de forskjellige 

utdanningsinstitusjonene. Sys
temet fører til at universitetene 
konkurrerer mot hverandre, og 
den som kan dokumentere 
mest forskning, får mest pen
ger.
Tallene for 2004 viser at UiTø 
gikk på et skikkelig tap i denne 
konkurransen og universitetet 
får kritikk fra Utdannings- og 
forskningsdepartementet for å 
publisere for lite tellende fors
kning. Nå tar ansatte ved SV- 
fakultetet til motmæle og hev
der at tallene er misvisende: 
Det er ikke forskerne det er 
noe galt med, det er systemet 
for registrering av forsknings
arbeid: FRIDA.
- Siden registreringssystemet 
for vitenskapelige publika

sjoner er helt nytt kunne man 
også regne med visse innkjø- 
ringsproblemer. Men at pro
blemene skulle være så omfat
tende og slå så voldsomt ut, 
det er mildt sagt uheldig, sier 
kontorsjef ved institutt for his
torie, Steinar Aas.

Vanskelig system
Aas og flere med ham hevder at 
mange har mislykkes i forsøket 
på å registrere forskningspu- 
blikasjon i FRIDA. Avtroppende 
instituttleder ved filosofi, Ketil 
Bonaunet, har beregnet seg 
fram til at institutt for filosofi 
alene har mistet minst 17 publi- 
seringspoeng på grunn av feil
registrering. Fordi fordelingen 
er basert på et nullsum-system, 

er det umulig å beregne hvor 
store økonomiske konsekven
ser dette har gitt, men det er 
ikke snakk om småpenger. 
Kritikken mot FRIDA består 
hovedsaklig av to forhold: Kri
teriene for hva som godkjen
nes som tellende publikasjons- 
kanaler er for snevre og det er 
rett og slett vanskelig å regis
trere riktig.
- Her på instituttet har vi flere 
graverende eksempler på feil
registreringer. Blant annet har 
det omfattende trebindsverket 
om norsk polarhistorie unn- 
sluppet publiseringspoeng på 
grunn av at det ble utgitt på 
Gyldendal Forlag og ikke på 
Gyldendal sin underavdeling 
for akademisk litteratur, fortel

ler Aas.
- Et annet eksempel er en bok 
om Afrika i et historisk perspek
tiv som i registreringssystemet 
ble registrert som lærebok, og 
ikke som vitenskapelig mono
grafi. Hadde den blitt registrert 
som vitenskapelig monografi, 
som den jo strengt tatt er, ville 
Universitetet blitt merittert 
med publikasjonspoeng.

For lite informasjon
- Hva mener du er hovedproble
met med det nye systemet?
- Først og fremst har det vært 
for lite informasjon fra de len
ger opp i systemet om hvor
dan prosessen skal foregå. Det 
kan også stilles spørsmålstegn 
ved det enkelte institutt og



- Publiseringstallene for 
2004 legges til grunn for 
tildelingen i statsbudsjet
tet for 2006. RBO-tilskuddet 
besto samlet av 1,2 milliar
der kroner, som ble fordelt 
mellom universitetene og 
høgskolene, basert på et 
nullsum-system. Det vil si at 
utdanningsinstitusjonene 
konkurrerer om å oppnå en 
størst mulig del av RBO-til
skuddet.

- RBO-tilskuddet er basert 
på antall doktorgrader, inn
tekter fra EU og Norsk Fors
kningsråd og publiserings- 
poeng.

- FRIDA har 39 registrerings- 
kategorier. Tre av disse gir 
uttelling i form av publi- 
seringspoeng: 
artikkel i periodika og serier 
og artikkel i antologi.

- Publiseringspoeng oppnås 
ved å registrere publikasjo
ner i forskningsdokumenta- 
sjonssystemet FRIDA (fors
kningsresultater, informa
sjon og dokumentasjon av 
vitenskapelige aktiviteter).

gir flere publiseringspoeng 
enn en publikasjon på nivå 
1. - Fagrådene nominerer 
publikasjonskanaler (forlag, 
tidsskrift o.l.) som de ønsker 
skal kvalifisere til publise
ringspoeng. Universitets- 
og høgskolerådet avgjør 
hvilke av dem som kvalifise
rer til nivå 2.

Publiseringspoeng pr. 
ansatt i førstestilling 
UiTø 0,9
UiO 2,0
UiB 1,5
NTNU 1.1

- Statstilskuddet til univer
siteter og høgskoler består 
av et basistilskudd, et 
undervisningstilskudd og 
et forskningstilskudd. Fors- 
kningstilskuddet er todelt 
og består av en strategisk 
del og RBO (Resultatbasert 
omfordeling av forsknings- 
milder).

- UiTø ble i statsbudsjettet 
for 2006 tildelt 87 millioner 
kroner i RBO-tilskudd. Det 

Monografi, er 10 millioner kroner min
dre enn året før. UiTø taper 
i konkurranse med Oslo og 
Bergen og Utdannings- og 

disse kategoriene forskningsdepartementet 
n i to nivåer, 1 og kritiserer UiTø for å produ- 
•likasjon på nivå 2 sere for få publiseringspo-

-Sammensatt 
problem
- Feilregistreringene 
er ikke bare FRIDAs 
skyld, sier Johanne 
Raade, som har koor
dineringsansvaret for 
FRIDA på UiTø.

- TEKST: THORALF FAGERTUN

Raade er fullstendig klar over 
at det har vært problemer 
med feilregistrering på UiTø. 
Hun mener imidlertid at FRIDA 
alene, ikke bør få skylden for

Verken UiB eller NTNU 
har hatt store proble
mer med feilregistre
ring.

TEKST: THORALF FAGERTUN

En rask ringerunde til de andre 
universitetene avslører at for
skerne i Tromsø er i en egen 
klasse når det gjelder å regis
trere feil i FRIDA. I Bergen er 
problemet ikke-eksisterende.
- Vi har drevet med et for
melt system for registrering 
i 12-15 år og har innarbeidet 

problemene.
- Det er et nytt system og det 
var en hastig prosess da det 
ble innført. Jeg forstår at ting 
har gått litt for fort for enkelte. 
Det er flere og sammensatte 
årsaker til feilene. Kanskje har 
vi vært for dårlige til å gi infor
masjon, men informasjonen 
har vært tilgjengelig, og det 
har vært tilbud om kurs for de 
som har ønsket det.
Raade minner om at det er den 
enkelte forsker som er ansvar
lig for å legge inn sine publika- 

gode rutiner hos våre forskere. 
Tromsø har akkurat begynt, og 
jeg antar at dette er snakk om 
oppstartsproblemer, meddeler 
Anne Asserson, førstekonsu
lent ved universitetsdirektø
rens kontor ved Universitetet i 
Bergen (UiB).
- Når det virkelig gjelder er det 
en fordel å ha trent på forhånd. 
Våre forskere er litt mer drevne. 
For Tromsøs del tror jeg bare 
det er snakk om at en kultur 
for registrering må komme på 
plass, sier Asserson.
NTNUs forskning handler i stor 
grad om teknologi, noe som slo 

sjoner, og legger til at adminis
trasjonen skal være behjelpe
lige med informasjon og hjelp 
til registrering.
- Vi har og har hatt tilbud om 
opplæring, sier hun.
Statistikken som viser at UiTøs 
ansatte i førstestillinger pro
duserer færre publiseringspo
eng pr. hode enn sine kolleger 
i andre deler av landet, mener 
Raade indikerer at problemet 
har mer enn en årsak.
Vi må passe oss for å skylde 
på feilregistrering som eneste 
årsak. Problemet er nok en 
kombinasjon av flere ting; 
informasjon om Frida og om 
hva som gir uttelling i bud
sjettsammenheng har vært 
for dårlig, men vi kan ikke ute
lukke at vi ved UiTø publiserer 
for lite og i kanaler som ikke gir 
uttelling.

uheldig ut i RBO-tildelingen.
- Det fantes ikke noen god
kjenningsordning for tekno- 
logitidsskrifter, forklarer Øyvin 
Sæther, som er rådgiver ved 
universitetsdirektørens kontor. 
Han avviser at Trondheimsfor- 
skerne ikke har klart å regis
trere riktig i FRIDA.
- Det kan nok ha vært noen 
problemer med registreringen, 
men det har ikke ført til tap av 
poeng.
Utropia fikk ikke kontakt med 
rette vedkommende ved Uni
versitetet i Oslo og kan derfor 
ikke opplyse om feilregistre
ring er et problem i hovedsta
den. UiO kom imidlertid suve
rent best ut i RBO-tildelingen, 
både når det gjelder antall 
produserte publiseringspoeng 
og antall publiseringspoeng 
pr. ansatt i førstestilling.

den enkelte ansatt i forhold 
til strategiske vurderinger av 
hvor artikler skal publiseres. 
Heller ikke dette har det kom
met tydelige retningslinjer på 
fra høyere hold. Gjennom at 
registreringen gjøres av hver 
enkelt vitenskapelige ansatt vil 
det nok være forskjeller mel
lom de ulike instituttene når 
det gjelder vektleggingen av 
registreringa av publikasjoner, 
svarer Aas.
- På historisk institutt har det 
dessuten vært slik at publika
sjoner i årbøker eller mer gene
relt, publisering av forskning 
gjennom lokale historielag sine 
organer, ikke har gitt utteling. I 
tillegg har både litteratur retta 
mot den breiere allmennhet 

og publisering i internasjonale 
fora ikke blitt registrert.
- Hvilke grep kan gjøres for at 
dette skal fungere bedre i neste 
omgang?
-Vi vil selvfølgelig gjøre de grep 
vi kan her på instituttet for at 
det som publiseres blir regis
trert på riktig måte. Utover det 
vil vi arbeide for å oppjustere 
interne publikasjonsserier og 
lokalhistoriske forskningspu- 
blikasjoner, slik at også disse 
kan bli meritterende. Strate
giske publiseringer i de rette 
fora vil også være en naturlig 
retning å gå, avslutter Aas.

- Omfattende 
feilregistrering
30 prosent av regis
treringene gjort ved 
SV-fakultetet er feil.

TEKST: THORALF FAGERTUN

Prodekan for forskning på SV- 
fakultetet, Magne Flaten, er i 
ferd med å utarbeide en rap
port som kartlegger omfanget 
av registreringsproblemene 
ved fakultetet. Den viser at en 

vesentlig del av publikasjo
nene som ville gitt uttelling i 
form av publiseringspoeng, er 
registrert feil i FRIDA.
- Vi går gjennom listen konse
kvent og detaljert for å finne 
ut hvilke publikasjoner som 
er registrert feil. Det er gjort 
en god del feil som vi forstår 
årsaken til, og noen vi ikke 
forstår. Vi kan dokumentere at 
30 prosent av registreringene 
som skulle gitt poeng, er feil- 

registrert. Sannsynligvis er det 
reelle tallet høyere, sier Flaten. 
Prodekanen klandrer ikke de 
ansatte som har snublet i regis- 
treringsprosessen.
- Det er enkelt å registrere feil 
i FRIDA. Selv om man legger 
inn etter beste evne, er det fort 
gjort at det bare blir nesten rik
tig.
Selv om det er kommet signa
ler om at FRIDA vil bli mer bru
kervennlig i fremtiden, tør ikke 
SV-fakultetet å la de ansatte 
sitte igjen med registrerings- 
ansvaret alene.
- Vi utarbeider et kvalitetssi- 
kringssystem som oppdager 
feilene, så får folk heller bare 
registrere litt feil.



Gunnar: ’’Her manglar 
det ordensreglar, og 
pennen min er også 
borte.” ”Å faen” kjem 
det kjapt frå Alf.

TEKST: ASKILD GJERSTAD 

FOTO: RUTH HELEN THORHEIM

Dersom du har hatt eksamen 
ved Universitetet i Tromsø dei 
sju siste åra, har du nok lagt 
merke til Gunnar Munkvold. 
"Han Gunnar" er nemleg vakt
sjef for eksamensvaktene i 
Aud.Max. No i haustsemeste- 
ret betyr det fire veker med 
daglege eksamensvakter frå 
midt i november til tett opp
under jul. Gunnar er ein av dei 
mange pensjonistane i Tromsø 
som brukar størstedelen av ad
ventstida på å vera eksamen
svakt på universitetet. Han er 
likevel ikkje i tvil om at han har 
gode dagar på universitetet i 
førjulstida.
- Eg synes det er ein flott måte 
å feira advent på. Dessutan er 
det ikkje fritt for at eg får ei god 
unnskyldning til å skulka jule- 
baksten på kjøpet, seier Gun
nar Munkvold med eit smil.

Travel mann
Gunnar har vore sjefen i Aud. 
Max. dei sju siste åra. Det er 
han som er den fyrste som mø
ter på jobb ein time før eksa
mensstart, og han er den siste 
som går ein liten halvtime et
ter at siste student har levert. 
Ingen skal sei at Gunnar tar lett



OVER: Den kjente, nervøse stemninga ti minutt før eksamen startar. 
TIL VENSTRE: Gunnar Munkvold i kjent positur.

EN GLAD GUTT: Thomas Nermo slipper foreløpig å avtjene 
verneplikten.

Fikk likevel
utsettelse

på jobben sin, han er ein ek
samensvakt av den heilhjarta 
sorten. Då Utropia møter han 
på post klokka åtte ein time før 
eksamen, har han knapt nok tid 
til å snakka med oss.
- Du kan få intervjua meg i fem 
minutt, men då må eg arbeida. 
Me ventar 70 studentar her i 
dag. Eg må få ut reglement og 
kladdeark før dei andre vakte
ne kjem i halvni-tida, så her er 
ingen tid og kasta bort.
Det er ikkje lett å intervjua ein 
mann med så mykje å gjera, så 
me lar Gunnar få gjera jobben 
sin i fred. Han går hastig i gang 
med arbeidet. Før klokka slår ni 
om ein liten time skal alt vera 
klart til eksamen. Utdeling av 
ark, instruering av nye vakter 
og fordeling av rader ved ut
deling av eksamensoppgåver 
er berre nokre av oppgåvene 
som skal gjerast.

Instruktøren
Etterkvart som klokka nærmar 
seg halv ni, kjem dei andre 
eksamensvaktene sigande. Til 
saman skal det vera ti vakter 
på jobb, såpass må til når nes
ten 70 økonomi- og statsviten- 
skapstudentar skal skriva sine 
bevinga ord. Kvar vakt som 
kjem på jobb, får ein kort brie
fing av Gunnar. Alle vaktene 
må ta ansvar for å dela ut eksa
mensoppgåver til ei pultrad,og 
Gunnar sørger for at alle er in
formert om kva som er dagens 
arbeidsoppgåver.
- Har du fått ark å dela ut, Erna? 
Du får ta den rada borte ved 

veggen, dei skal ha oppgåver 
frå denne bunken, instruerer 
den aldri kvilande Gunnar.

Den faste staben
Av dei ti vaktene som kjem på 
jobb i Aud Max denne tidlege 
torsdagsmorgonen seint i no
vember, er det fem som høy
rer til det faste mannskapet i 
Aud Max. Desse fem har jobba 
saman i Aud Max dei siste åra, 
og dei møter fast på arbeid 
her i heile eksamensperioden. 
Dei andre fem er meir ferske i 
gamet, og dei jobbar berre på 
Aud Max når auditoriet er fullt 
slik som i dag. Eldrid Erikstad er 
ein av dei fem faste i Aud Max, 
og ho er ikkje i tvil om at ho er 
heldig som får vera ein del av 
staben her.
- Eg likar meg godt her, me har 
eit flott miljø. Han er så grei han 
Gunnar, og så har han mykje 
humor. Av alle eksamenslokala 
til universitetet, er det ingen 
tvil om at det er finast å vera 
her i Aud Max saman med han 
Gunnar.

Sliten, men nøgd
No er klokka langt over halv ni, 
og studentane byrjar for alvor 
å koma på plass i Aud Max.
Gunnar har oppdaga eit lite, 
men alvorleg problem.
- Her manglar det ordensreglar, 
og pennen min er også borte, 
seier Gunnar.
- Å faen, kjem det kjapt frå Alf 
Bertheussen.
Problemet løyser seg då Ellinor 
Engum frå eksamensavdelinga 

kjem med fleire ark med or
densreglar.
Sidan dette er eksamen og 
blodig alvor for studentar og 
eksamensvakter, har Utropia 
fått beskjed om å forlata eksa
menslokalet fem på ni. Me får 
i staden koma tilbake ved ar
beidsdagens slutt. Då me kjem 
tilbake langt utpå ettermid
dagen, er det ein sliten, men 
nøgd Gunnar Munkvold som 
sit og sluttfører eksamenspro
tokollen.

Middag på Steakers
- Sjølv om det var mange stu
dentar her i dag, gjekk det 
veldig bra med eksamensgjen
nomføringa. Det er klart det 
hjelper at me har eit kjempe- 
miljø her på Aud Max.
Eg har vore her på Aud Max i 
fem år no, og her trives eg vel
dig godt. Sjølvsagt er det fint å 
tjena nokre kroner og, men det 
er likevel ikkje derfor eg jobbar 
her.
- Har du fått nye vener som eksa
mensvakt?
- Eg kjenner nokre av gutane 
her frå barndomsåra, men no
kre nye vener har eg og fått. I 
fjor prøvde me å samla alle ek
samensvaktene til middag på 
Steakers nede i byen. Dei fleste 
jentene kom, men det var berre 
ein mann som kom og det var 
meg.Til gjengjeld fekk eg klem 
frå alle jentene, så det vart ein 
flott kveld, seier ein lattermild 
Gunnar Munkvold til Utropia.

Thomas Nermo kan 
puste lettet ut: For
svaret har gjort hel
omvending og gir 
studenter som ønsker 
det utsettelse av ver
neplikten.

TEKST HARALD ZEIGLER

FOTO ASKILD GJERSTAD

Forsvaret kalte i slutten av 
september inn en hel rekke 
studenter under utdanning til 
militærtjeneste i januar 2006. 
Mange søkte om utsettelse, 
men ingen fikk det. Teknisk- 
Naturvitenskapelig Forening 
(Tekna) protesterte, og forsva
ret gjorde omsider helomven
ding. De som ønsket det fikk 
utsettelse, Thomas Nermo var 
en av disse. Han går fjerde året 
på Kommunikasjon og Mikro
elektronikk ved universitetet.
- Jeg ble veldig overrasket da 
de ikke ga meg utsettelse. De 
mente at et halvt til ett års av
brudd fra mitt studium burde 
gå bra.
Da forsvaret ikke fikk inn nok 
vernepliktige til januarinnryk- 
ket ved innkallingen før som
meren, måtte de være stren
gere i septemberinnkallingen. 
Nesten ingen som søkte utset
telse på grunn av utdanning

Det beste tipset i 
semesteret belønnes 

med reisegavekort 
fra Kilroy Travels 

til en verdi av 4000 
kroner. Send tips til: 

tips@utropia.no 

fikk det. 18. november kom det 
en pressemelding fra forsvars
ministeren om at de allikevel 
skulle få utsatt tjenesten.

Ikke imponert
- Hvor lenge fikk du utsatt din 
førstegangstjeneste?
- Det sa de ikke noe om. Det kan 
være et halvt år eller lengre. Jeg 
regner vel med å få utsatt det 
til 2007, når studieprogrammet 
er ferdig. Men det er uvisst.
- Hva synes du om at forsvaret 
ikke anså din grunn som god 
nok?
- Det er jo litt dumt da. Person
lig synes jeg det er dumt å ha 
avbrudd i studiet, når man er 
godt i gang. Med førstegangs
tjeneste i HV varer det bare et 
halvt år, og når de fleste fag 
undervises kun en gang i året, 
kommer man skeivt ut i forhold 
til studieplanen.
Nermo har opplevd kluss fra 
forsvaret før.
- Våren 2002 var jeg på se
sjon. Jeg begynte å studere 
høsten 2003. Så sendte de en 
ny innkalling til sesjon, senere 
på høsten. Jeg fikk aldri noen 
innkalling til tjeneste, noe jeg 
synes var rart. Men jeg fortalte 
dem at jeg var under utdan
ning, og regnet med å få utsatt 
det til jeg var ferdig med den.

Reisebyrået 
for studenter!

Kilrou
travels

mailto:tips@utropia.no
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Bevisst egoist
- For meg er dette en 
bevisst egoisme, for
teller vinneren av 71 
grader nord og tidlige
re TSI-meldem, Eivind 
Antonsen Segtnan 
(22). Tromsøværingen 
gir premiepengene til 
barn i Burkina Faso. 
Det gjør han for å 
glede seg selv.

TEKST ROBERT VANGSTAD UTVIK 

FOTO TV NORGE

Den 22 år gamle tromsøværin
gen kunne i november feire at 
han hadde vunnet årets utgave 
av 71 grader nord. Premien, en 
splitter ny Toyota til en verdi 
av 350 000 ønsker han å selge. 

NOEN Å SNAKKE MED?
Studentenes sosialtjeneste er et 
rådgivingskontor hvor du kan komme 
til individuelle samtaler om ulike 
studiemessige, sosiale eller personlige 
forhold - eller delta i en av våre grupper/ 
kurs. Du kan også få info om studenters 
rettigheter i forbindelse med trygd, sosiale 
rettigheter, fastlegeordning, psykolog og 
helsefond etc.

Hvor: I kjelleren på SV- FAK bygget (egen 
inngang ved busstoppet)

Treffetid: kl. 10.00 - 15.00 hver dag.
ÅPEN TIME hver dag kl. 13.00 - 14.00 uten 

timebestilling på forhånd.
Ekspedisjonen tlf: 776 49050
Epost: sosialtjenesten@sito.uit.no

Pengene har han tenkt å sende 
til Afrika.
- Vi får hele tiden høre at da
gens samfunn er så egoistisk. 
Men jeg tror ikke det. Jeg tror 
heller at vi er ubevisst oppof
rende. Man gjør mye fordi at 
andre sier at man skal gjøre 
det. For meg handler dette om 
noe annet. Jeg gir disse penge
ne fordi det gjør meg selv glad. 
Når man lever i Norge har man 
en trygghet rundt oss som de 
mangler mange andre steder. 
Derfor mener jeg at det ikke er 
så viktig for meg å ha en dyr bil 
eller mye penger på konto. Det 
som gir meg lykke og gjør meg 
glad er å gjøre noe for andre.
- Det er derfor jeg ønsker å po
engtere at dette er en bevisst 
egoisme, fordi dette er noe jeg 
gjør for å glede meg selv.

Gir til flere
Likevel har ikke Eivind fått sel
ge bilen, men regner med at en 
kjøper melder seg snart. Eivind 
Segtnan håper å få 350 000 for 
bilen. Fra dette ønsker han å 
gi 250 000 til et skoleprosjekt 
i det sentralafrikanske landet 
Burkina Faso. Dette prosjektet 
ledes av bistandsorganisasjo
nen Plan. Det er lokalsamfun
net som skal bygge skolene. I 
tillegg finansieres tre lærere til 
skolen. Pengene fra Segtnan 
skal og hjelpe til med å skaffe 
rent vann i landsbyen.
Valget av Plan som samarbeids
partner var og ganske klart.
- Plan er en dyktig organisasjon 
som gir klare resultater og har 
et personlig forhold til bistand. 
I tillegg til 250 000 til Burkina 
Faso ønsker han også å gi 

80 000 utvekslingsorganisasjo- 
nen Youth For Heritage.
- For meg har dette å gjøre med 
de positive erfaringene jeg sjøl 
har hatt fra utveksling. Jeg lær
te veldig mye og utviklet meg 
som menneske. Jeg synes at 
dette er den beste måten å ut
danne norsk ungdom på.

Konstant mistenksom
Det er nå snart et halvt år si
den innspillingen av 71 grader 
nord. Når han nå ser tilbake til 
denne tiden er det flere ting 
han vil trekke frem.
- Jeg ble veldig fascinert av 
hvordan det fungerte sosialt 
med utstemmingen under
veis. Det er artig å se hva som 
lønte seg. Man var nødt til å 
være realistisk, nødt til å ha en 
allianse. Uten noen allianse var 
man ferdig. Det blir på samme 
måte som i et demokrati. I et 
demokrati må man ha et fler
tall. På samme måten må man 
i en reality-serie ha en allianse 
for å unngå å bli stemt ut. Man 
måtte også være litt paranoid, 
for hvis man ikke var konstant 
mistenksom ble man også fort 
utstemt. Samtidig så man at 
det ikke lønte seg i så stor grad 
med løgn og spisse albuer. Det 
var bedre om folk stolte på 
deg. For jo mer folk stolte på 
deg jo lettere var det å delta i 
en allianse. I tillegg ble de som 
baksnakket mer og mer slitne 
psykologisk. For min egen del 
tok det lang tid å få lagt hele 
71 grader nord bak seg.

Fysiske utfordringer
22 år gamle Eivind Segtnan 

kommer fra Tromsø men bor 
for tiden i Oslo. I Tromsø bodde 
han frem til han var 16 og rei
ste til USA på utveksling. Etter 
det gikk på Tromsdalen vide
regående skole, og gikk to år 
på befalskole. Erfaringene fra 
forsvaret ble nyttige i løpet av 
71 grader nord.
- Erfaringene fra forsvaret gjor
de at jeg kjente meg selv be
dre og lettere forsto hva som 
skjedde. Det gjorde at i perio
der hvor jeg hadde vært lenge 
uten mat og de andre begynte 
å gå meg på nervene forsto jeg 
at grunnen var at jeg var irri
tabel på grunn av manglende 
næring.
De fysiske utfordringene var 
årsaken til at Eivind meldte seg 
på 71 grader nord. Han hadde 
sett på serien tidligere og øn
sket å delta.
Det tøffeste oppdraget i følge 
Segtnan var å padle fra Andøya 
til Senja i dårlig vær.
- Det å tømme kroppen er en 
av de beste utfordringene for
di det gir en så god følelse. Å 
boltre seg i naturen er bra for 
mestringsfølelsen og trua på 
seg sjøl.
- Jeg ønsker å oppfordre folk til 
å følge sin drøm og gjøre det 
de sjøl har lyst til. Det er derfor 
jeg gir bort premien min. Fordi 
det gir meg en god følelse. Det 
er stor forskjell på egoisme og 
bevisst egoisme, avslutter Ei
vind A. Segtnan til Utropia.

mailto:sosialtjenesten@sito.uit.no
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LIBERALE STUDENTER: André Ørvik og Jonas Eilertsen er henholdsvis leder og nestleder i det nyoppstartede partiet Liberale Studenter.

- Dreper politisk engasjement
Studentstyret har be
sluttet at de politiske 
organisasjonene ved 
Universitetet i Tromsø 
ikke lenger skal få dis
ponere kontorlokaler i 
Teorifagbygget.

TEKST: JØRN NORMANN PEDERSEN 

FOTO: JØRN NORMANN PEDERSEN

Den nyoppstartede studentor
ganisasjonen Liberale Studen
ter er svært kritiske til student
styrets beslutning.
- I tillegg til grunnstøtta på 
5000,- til politisk organisasjo
ner er kontorlokaler et av de 
viktigste virkemidlene for å 
drive politisk aktivitet ved uni
versitetet, så da blir det jo en 
logisk konsekvens at det vil bli 
lavere engasjement om man 
fjerner en av delene, tordner 
André Ørvik og Jonas Eilertsen, 
henholdsvis leder og nestleder 
i Liberale Studenter.

Spiker i kista for politiske 
engasjement
Beskjeden Ørvik og Eilertsen 
fikk da de oppsøkte student
styrets arbeidsutvalg var at de 
i teorien kunne søke etter kon
torplass i Teorifagbygget, men 
dette kom ikke til å bli innvil
get. Studentstyret har nylig 
bestemt at de politiske orga
nisasjonene ved universitetet 
ikke lenger skal få kontorplass i 
Teorifagbygget, blant annet for 
å gi rom til Utropia som flytter 
inn etter nyttår. Liberale Stu

denter mener dette på lang vei 
vil være en spiker i kista på et 
allerede synkende politiske en
gasjement blant studenter.
- En av grunnene til at vi har 
startet opp Liberale Studenter 
er for å reise politisk debatt, be
vissthet og engasjement blant 
studentene. Når studentstyret 
da beslutter å ikke gi oss de 
nødvendige midlene for å gjø
re dette, så er det jo klart at det 
vil ha negative konsekvenser 
for den politiske debatten på 
campus, sier Ørvik.

Konsekvenser for 
studentdemokratiet
Videre mener Eilertsen og 
Ørvik at denne beslutningen 
vil få negative konsekvenser 
i forhold til et levende stu
dentdemokrati, noe de mener 
forutsetter politisk aktiviteten 
utenom selve valgene til stu-

Ikke enig i kritikken
Studentstyret avviser 
den krasse kritikken 
fra Liberale Studenter.
- Hva er bakgrunnen for vedta
ket om å nekte de politiske or
ganisasjonene kontorlokaler i 
Teorifagbygget?
- Det er for å frigjøre plass slik 
at Utropia kan flytte fra kon
torene sine i Breiviklia og inn i 
Teorifagbygget. Årsaken til at 

dentstyret.
- Uten politisk aktivitet og de
batt utenfor selve studentsty
ret, vil studentdemokratiet dø 
hen og framstå som et skinn
demokrati. Det vil være vanske
ligere å engasjere studenter og 
debattene vil dø hen, poengte
rer Ørvik.
- Er det slik at det er for lite eller 
for mye politisk engasjement 
ved universitetet?, spør Eilert
sen retorisk.
-Vi hadde skjønt det om aktivi
teten var såpass høy at det gikk 
ut over den oppgaven universi
tetet i første omgang skal opp
fylle; altså utdanningen. Slik vi 
ser det er tilfellet motsatt i dag, 
og vi mener derfor student
styret bør ta alle mulige virke
midler i bruk for å snu på dette, 
fortsetter nestlederen i Libe
rale Studenter, med henvisning 
til den lave valgoppslutningen 

man har valgt å gjøre dette er 
at vi har registrert et svært lavt 
aktivitetsnivå blant de politiske 
organisasjonene som dispone
rer lokaler i Teorifagbygget. I 
den grad vi har oppfattet noe 
særlig aktivitet fra disse orga
nisasjonenes side, har det vært 
i forbindelse med valg til stu
dentstyret og da har vi lokaler, 
datamaskiner, kopimaskiner 
og lignende her i Hovedgår- 

ved de forrige studentstyreval- 
gene.

Mulig valgliste
Liberale Studenter er en del av 
Norges Liberale Studentfore
ning, med tilknytning til partiet 
Venstre. Samtidig poengterer 
Ørvik og Eilertsen at man ikke 
trenger å ha noen partipolitisk 
tilknytning for å være med i Li
berale Studenter.
- Mange av medlemmene våre 
har eller er aktiv i både Venstre 
og Unge Venstre, men målet 
vårt er å samle studenter rundt 
liberal ideologi, så vi håper jo å 
få med folk som ikke er tilknyt
tet noe spesielt parti, sier Eilert
sen.
- Har dere noe tilknytning til Li
beralt Selskap, som tidligere har 
stilt til valg til studentstyret?
- Nei, det har vi ikke! Vi oppfat
ter ikke Liberalt Selskap som 

den som de kan disponere, sier 
Frode Henriksen, studentstyre- 
leder.
- Du frykter ikke denne beslut
ningen vil få negative konse
kvenser for studentdemokratiet 
og det politiske engasjementet 
blant studentene?
- Nei, ikke i det hele tatt. I den 
grad de har behov for kontor
lokaler kan de få låne det her 
hos oss. Jeg forstår jo at de 

tuftet på liberal ideologi; tvert 
imot. Deres utspill i forhold til 
hygienekurs for utenlandske 
studenter og lignende er ikke 
forenelig med det vi oppfat
ter som liberal tankegang. For 
oss er det mer aktuelt å samar
beide med Moderat Liste i for
bindelse med studentstyreval- 
gene, sier Ørvik og Eilertsen.
- Er det aktuelt for Liberale Stu
denter å stille egen liste til neste 
studentstyrevalg?
- Ja, om det er folk hos oss som 
er villig til å ta ansvar for å ar
beide i studentstyret, så vil vi 
gjøre det. Hvis ikke vil vi støtte 
opp om Moderat Liste som er 
alternativ til det venstreorien
terte Sosialistisk Studentlag 
(SSL). Samarbeid med Moderat 
Liste vil det nok bli uavhengig 
om vi stiller egen liste eller ikke, 
avslutter Eilertsen.

politiske organisasjonene har 
behov for lokaler for medlems
møter og temakvelder, men da 
spiller jo ikke kontorlokalene i 
Teorifagbygget en så stor rolle. 
Møterommet som ligger i sam
me område vil fremdeles være 
til disposisjon for å avholde 
møter og lignende, forteller 
Henriksen.



-Vi må åpne 
rommet
Redaktør i det femi
nistiske tidsskriftet 
Fett, Marte E. Ryste, 
mener utfordringene 
for dagens feminister 
ligger i å inkludere 
flere i den feminis
tiske debatten, samt 
å få diskusjonene ut i 
offentligheten.

TEKST: IDA LØKEN KILLIE 

FOTO: ASKILD GJERSTAD

- Hvor ligger utfordringa for norske 
feminister i forhold til å heve den of
fentlige feministiske debatten?
- Utfordringa vår ligger i å bringe 
diskusjoner innad i miljøene ut i 
offentligheten. Feministiske stand
punkter blir ofte karikert i media, 
og det er vanskelig å få satt fokus 
på viktige saker, som dekonstrue- 
ring av kjønnsrollene i samfunnet, 
sier Ryste.
Videre påpeker hun utfordringa 
som ligger i å utfordre det hete- 
ronormative kjønnsbildet vi har 
i samfunnet i dag, men også vik
tigheten av å åpne opp feminis
men for andre temaer enn de som 
tradisjonelt blir forbundet med 
feminisme. Her trekker hun fram 
utfordringene som ligger i å inklu
dere innvandrerkvinner og kvin
ner med minoritetsbakgrunn i den 
feministiske debatten.
- Man må få opp en reell minori- 
tetsfeministisk politisk debatt. Vi 
må være åpne for å ta tak i andre 
kampsaker enn de som tradisjo
nelt har vært kjernesaker, sier Rys
te og fortsetter:
- I forhold til innvandrerkvinner 
må vi se på saker som asylpolitikk, 
utlendingeloven og arbeidsmar
kedet, se på disse sakene som fe
ministiske saker, og ikke bare saker 
som dekkes av den antirasistiske 
politikken.
Ryste trekker også fram utfordrin
ger som ligger i å inkludere flere 
i den feministiske debatten, deri
blant homofile.
-Vi har en kjempeutfordring foran 
oss i forhold til å åpne rommet, for 
eksempel i forhold til seksualitet, 
for å dekonstruere kjønnsrollene.
- Feminister i dag har et helt an- 
net utgangspunkt for å se ting enn 
forrige generasjoners feminister, 
spesielt i forhold til familiestruktur 
og homofiles rettigheter, avslutter 
Ryste.

FETT-REDAKTØR: Marte E. Ryste deltok på feminismedebatten i anledning Kvinnforsk sitt 10-års jubileum.

Mellom fittstim og 
kontantstøtte
Betyr feminisme noe 
i 2005? Er norsk femi
nisme antirasistisk? 
Hvilke utfordringer 
står norske feminister 
overfor i dag? Disse 
spørsmåla var blant 
de som ble besvart da 
Kvinnforsk inviterte 
til debatt ved UiTø 
torsdag 17. novem
ber, som avlutning på 
markeringa av sente
rets 10-års jubileum.

TEKST: IDA LØKEN KILLIE

FOTO: ASKILD GJERSTAD

Seks kvinner av ulik bakgrunn. 
Seks kvinner med ulik inn
gangsport til feminisme. Seks 
kvinner med ulik erfaring med 
feminisme. Om lag 20 tilhø
rere med sterke meninger og 
reflekterte spørsmål. Sånt blir 
det fruktbar debatt av.

Antirasistisk feminisme
Innad i de feministiske miljø
ene i dag er inkludering av 
innvandrerkvinner og kvinner 
med minoritetsbakgrunn i de
batten et hett tema. Spørsmå
let om hvordan feminismen 
kan bli mer antirasistisk har 
blitt reist av mange, deriblant 
av det feministiske tidsskriftet 

Fett, som viet hele siste num
mer av magasinet til temaet.
- Det er vanskelig for mange 
nordmenn å tro at kvinner fra 
islamske land kan være poli
tiske aktivister og feminister, 
mente Susan Rakhsh, flyktin- 
gekonsulent i Oslo kommune. 
Rakhsh var tidlig ute med å 
sette den antirasistiske femi
nismen på dagsorden i debat
ten. Rakhsh kom til Norge fra 
Irani 1985,etter å ha blitt utsatt 
for politisk forfølgelse i hjem
landet. For henne og mange 
andre innvandrerkvinner har 
det vært svært vanskelig å bli 
trodd at man, som kvinne, har 
vært politisk forfulgt.
- Media behandler innvandrer
kvinner som objekter. Noen 
hvite feminister må ta seg av, 
fortsatte hun.
Videre påpekte Rakhsh kon
trastene mellom dekningen av 
innvandrerkvinners situasjon i 
Norge. Hun startet med å på
peke medias dekning av vold 
mot kvinner, hvor voldssaker 
mot norske kvinner blir be
handla som enkeltsaker, mens 
vold mot innvandrerkvinner 
blir omtalt som et kulturfeno
men.

Inkludering en utfordring
Rakhsh uttrykte en bekymring 
over at feminisme for innvan
drerkvinner stadig kokes ned 
til tvangsekteskap, omskjæ

ring og vold, og at det er disse 
sakene som interesserer for
skere i Norge i forhold til inn
vandrerkvinner.
Blant debattantene var det 
stor enighet om at norsk femi
nisme står overfor ei utfordring 
i forhold til å inkludere innvan
drerkvinner, og til å gjøre femi
nismen mer antirasistisk.
- Hvite kvinner kan ikke defi
nere minoritetskvinners situa
sjon og behov.Vi må inkludere 
flere og rette blikket mot hvil
ke rammer det norske sam
funnet setter for innvandrere 
og minoriteter, med fokus på 
hvordan kvinner med innvan
drer- og minoritetsbakgrunn 
rammes, kanskje spesielt i 
forhold til lovgivning, hevdet 
Marte Ryste, redaktør for FETT, 
og ansatt i kilden.
Ryste brakte deretter fram ut
lendingeloven, asyl- og flykt
ningepolitikk og arbeidslivet 
som eksempler på viktige sa
ker som må inkluderes i den 
feministiske debatten, for å in
kludere flere perspektiver.

Dekonstruering av 
kjønnsrollene
I debatten ble det også dis
kutert hvilken betydning 
kjønnsrollene har for dagens 
samfunn. Fettredaktør Marte 
Ryste var en av debattantene 
som pekte på dekonstruering 
av kjønnsrollemønsteret som 

viktig for samfunnet, ikke bare 
for likestilling av kvinner og 
menn.
Ryste pekte på den ekstreme 
markedsføringa av gutte- og 
jenteprodukter for barn og 
ungdom som et grunnleggen
de problem, og etterlyste en 
ny verdidebatt om familiepoli
tikk og ekteskapslovgivning.
- Det finnes ikke en sannhet 
om hva det vil si å være kvin
ne, sa Eva Braaten, forsker ved 
UiTø.
Braaten påpekte at det ikke 
blir sagt spørsmålstegn ved 
begrepet kvinne,og at katego
rien må løses opp for å åpne 
for flere måter å definere seg 
som kvinne på.

Media setter dagsorden
Videre i debatten ble det disku
tert årsaker til at den offentlige 
feministiske debatten fortsatt 
dreier seg om grunnleggende 
rettigheter som selvbestemt 
abort og likelønn. Det ble av 
mange påpekt at den feminis
tiske debatten innad i de femi
nistiske miljøene har kommet 
mye lenger enn den har i det 
offentlige rbm.
-1 dag er det media som setter 
dagsorden, ikke feministene. 
Det er vanskelig å komme inn 
i media med noe som ikke er 
strømlinjeforma - som lett kan 
selges, påpekté Ryste



FAMILIESTRUKTURER I ENDRING: Styreleder i Kvinnforsk, Anka Ryall, håper det nye kjønnsstudiet ved UiTø kan bidra til 
debatten.

Kjønnsstudier ved UiTø
Kjønn kan oppfattes 
som noe man er, men 
også som noe man 
blir eller noe man 
gjør. Nå skal det opp
rettes studier i kjønn 
ved Universitetet i 
Tromsø.

TEKST: EMILIE EKEBERG

FOTO: NIKOLAY GEROV

Ved Universitetet i Tromsø 
er det i dag opp til de en
kelte forelesere å integrere et 
kjønnsperspektiv i undervis
ningen, og kjønnsdimensjo
nen er lite synlig i de fleste fag. 
Senter for Kvinne- og kjønns
forskning ved Universitetet i 
Tromsø, Kvinnforsk, har der
for tatt initiativ til et kjønns- 
studium - enten blir det en 
bachelor i kjønnsstudier, et 
opplegg som sannsynligvis vil 
fungere best på sv-fak, eller en 
fagfordypning i kjønn innenfor 
de eksisterende bachelor-pro- 
grammene, et opplegg som 
lett kan innpasses på hum-fak, 
sier Anka Ryall, førsteamanu
ensis i engelsk og styreleder 

ved Kvinnforsk.
- Kjønn er viktig. Forholdet mel
lom kultur og biologi er en de
batt som har fått nytt innhold i 
forhold til genteknologien. Fa
miliestrukturene er i endring, 
bare tenk på debatten om ho
mofile ekteskap, og det er sto
re diskusjoner om hva kjønn er 
og hvordan kjønnskategoriene 
endres. Kjønnsstudier vil gi en 
teoretisk inngang til disse de
battene, sier Ryall. - Forholdet 
til barn er også et viktig tema. 
Mange menn oppdrar barn 
alene, og det får betydning for 
mannsrollen. Foreldreskap er 
også et spørsmål som angår 
lesbiske kvinner og homosek
suelle menn. Men aksepterer 
samfunnet at et barn har to 
mødre eller to fedre?

Etterspurt studie
En mulighet er å gjøre kjønns- 
studiene til en pakke på 60 stu- 
diepoeng som kan annonse
res som et årsstudium. Studiet 
skal sammensettes av forskjel
lige emner, noen nye og noen 
som allerede fins, for eksempel 
emnene i feministisk filosofi. 
Årsstudiet vil kunne fungere 
både som en fagfordypning i 

andre bachelorgrader, og som 
et tilbud om videreutdanning. 
Det er fortsatt ikke avklart om 
kjønnsstudiene blir en realitet 
allerede fra høsten 2006, men 
Anka Ryall er rimelig sikker på 
at de blir det. I tillegg håper 
hun at det på sikt blir oppret
tet en mastergrad i kjønnsstu
dier, som kan bygge videre på 
bachelorgraden.
- Vi har prøvd å gjøre studie
opplegget så lite gjennomgri
pende at det lett kan innpas
ses i andre studieløp. Vi er et 
lite universitet, og vi må satse 
på et studium som er gjen
nomførbart. Vi har derfor lan
sert en minimumsmodell, sier 
Ryall.
- En del studenter etterspør 
kjønnsstudier. Mitt inntrykk 
er at det først og fremst er in
ternasjonale studenter. Kan
skje de opplever kjønn som 
et større problem enn norske 
studenter. Mange norske stu
denter tenker nok at kjønns- 
problematikker hører fortiden 
til. Men det viser jo bare beho
vet for studier med kjønnsper
spektiv, mener Ryall.

Trenger et fagmiljø
Kvinnforsk er initiativtaker til 
kjønnsstudiet, som består av 
enkeltemner fra både hum-fak 
og sv-fak. - Vi trenger fagper
soner som kan koordinere de 
forskjellige emnene og utvikle 
et fagmiljø. Ellers er faren at 
kjønnsstudier vil fremstå bare 
som enkeltemner. Linken mel
lom emnene må være Kvinn
forsk, men det er avhengig 
av at Kvinnforsk får en faglig 
leder. Der må vi også kunne 
tilby leseplasser og seminar
rom, slik at man oppnår et fel
lesskap blant de som studerer 
kjønn ved UiTø. Dette ligger 
det allerede til rette for i dag, 
i Kvinnforsk sine lokaler på 
campus, sier Ryall.
- Vi har en dobbelstrategi, der 
vi både vil integrere kjønnsdi
mensjonen i alle fag, og sam
tidig skape et eget fagmiljø. 
Disse to strategiene vil styrke 
hverandre gjensidig. Og når 
man først blir oppmerksom på 
hvordan kjønn definerer den 
sosiale virkeligheten vår, ser 
man strukturer som man tidli
gere har vært blind for, håper 
Ryall.

Bi oss ett 
lenns- 
perspektiv!

Feminisme handler om mye mer 
enn abort, likelønn og kjønnskvo
tering. Feminismedebatten i Norge 
har kommet mange steg videre et
ter 70-tallet. Likevel er det fortsatt 
disse sakene som får overskrifta 
"feminisme" i media i dag.

Feminisme handler om mer enn 
likestilling mellom kjønnene. 
Det handler om å utfordre selve 
kjønnsbegrepet, og stille spørs
målstegn ved de begrensningene 
dagens definisjon av mann og 
kvinne setter. Kjønnsrollene setter 
ikke bare begrensinger for homo
seksuelle, men også for heterofile, 
i og med at de begrenser våre mu
ligheter til å definere vårt eget for
hold til kjønn.

Vi lever i et heteronormativt sam
funn. Et samfunn som er basert på 
heterofile forhold, både når det 
kommer til lovgivning og i forhold 
til hvilke livsstiler som er aksep
terte og sett på som "normale" av 
samfunnet. Dagens lovverk favori
serer i stor grad kjernefamilien og 
åpner i svært liten grad for andre 
familiestrukturer og samlivsfor
mer. I dag er det kjærligheten mel
lom en mann og en kvinne som 
legger grunnlaget for veldig man
ge aspekter ved familiepolitikken. 
Skal heterofil kjærlighet få legge 
grunnlaget for hvilke rettigheter 
man har i et samfunn?

Et problem for dagens feminisme- 
debatt er at den ikke når fram til 
folk flest. Å komme til i media med 
diskusjoner som pågår innad i fe
ministiske miljøer er svært vanske
lig, noe som harførttil at det finnes 
et sterkt nivåskiIle mellom feminis
tisk debatt i det offentlige rom og 
innafor miljøene. Eksempler på de
batter som ikke når offentligheten 
er blant annet antirasistisk femi
nisme, samt debatten om oppløs
ning av kjønnsrollemønsteret.

En god feministisk debatt krever 
kunnskap om hvordan kjønnsrol
lene og det sosiale kjønnsbegre
pet har oppstått, hvordan de opp
rettholdes, samt hvilke begrens- 
ninger de legger på oss. Derfor 
trenger akademia kjønnsstudier 
som ikke bare hever kunnskaps
nivået om kjønn, men som bidrar 
til å vise hvor viktig det er å se på 
verden med et kjønnsperspektiv. 
Foreløpig er det planlagte kjønns
studiet ved UiTø et ettårsstudium. 
Et ettårsstudium er en god start. 
I tillegg trenger vi et masterstu- 
dium i kjønnsstudier ved UiTø, slik 
at vi får åpna kanaler for å spre den 
feministiske debatten ut av miljø
ene.
IDA LØKEN KILLIE OG EMILIE 

EKEBERG



Bruk av student
arbeider i
fagdebatter

Svar til 
Anniken Greve

VAR TIL NILS M. 
KNUTSEN

I siste nummer av Utropia var 
det et innlegg av Nils Magne 
Knutsen, førsteamanuensis i 
nordisk litteraturvitenskap, der 
han kritiserer karaktergivnin
gen av Bjørn Inge Andersens 
magisteravhandling i allmenn 
litteraturvitenskap. Mens eksa
menskommisjonen ga arbei
det karakteren A, anser Knut
sen avhandlingen som uferdig 
og mener at deler av den fak
tisk står til stryk. Samtidig ret
ter Knutsen kritikk mot veile
deren til Bjørn Inge Andersen. 
I samme nummer skrev Anni- 
ken Greve, førsteamanuensis 
i allmenn litteraturvitenskap, 
et motinnlegg. Hun framhever 
styrken ved Andersens arbeid 
og anser kandidaten som et 
klart forskertalent. Greve peker 
videre på de negative konse
kvensene Knutsens innlegg 
medfører for lærings- og sam- 
arbeidsmiljøet på fakultetet.

Faktisk kan studenter nå få inn
trykk av at faglige uenigheter 
mellom fagmiljø og kolleger 
kan komme til å gå ut over dem. 
På vegne av fakultetet beklager 
jeg dette på det sterkeste. At 
en ansatt offentlig kritiserer et 
studentarbeid anser fakultetet 
som uheldig. Her er det faktisk 
snakk om en etablert og aner
kjent Hamsunforsker som går 
ut mot en yngre rekrutt. Selv 
om Knutsen i hovedsak mener 
å kritisere karaktergivningen, 
er det klart at studenten i dette 
tilfellet ikke kan unngå å bli 
truffet. Fakultetets ansatte må 
gjerne diskutere veilednings- 
metoder, bruk av karakterska
laer og faglige ståsted offentlig, 
men å benytte studentarbei
der som et middel for å belyse 
dette fører bare til at en uskyl
dig tredjepart blir rammet. Det 
er en praksis vi ikke ønsker hos 
oss. For fakultetet teller ene og 
alene det faktum at Andersens 
arbeid har fått en A. Det er vik
tig for fakultetet at studenter 

skal føle seg trygge på at 
de skal slippe å få en vurde
ring nr. 2 i media, når ansatte 
ved fakultetet er uenige i en 
kommisjons bedømmelse 
av et studentarbeid. Fakul
tetet håper og tror at dette 
var et engangstilfelle, og at 
debatten kan foregå uten at 
studenter rammes i fremti
den.

Vi verken vil eller kan stop
pe debatter, innlegg, kritikk. 
Men vi kan sammen bidra til 
å skape et godt miljø ved fa
kultetet. Til det er vi avhen
gig av hver og en.

Forøvrig finner jeg Greves 
kritikk av redaktøren av Ut
ropia som også er student 
unødvendig og jeg ønsker 
ikke å kritisere hans valg om 
å trykke Knutsens innlegg.

MARIE-THERES FEDERHOFER

PRODEKAN, DET HUMANISTISKE 

FAKULTET

R TIL ANNIKEN 
GREVE

I et innlegg i Utropia 17/11 me
ner Anniken Greve at jeg tar feil 
i min vurdering av Bjørn Inge 
Andersens masteravhandling. 
Såvidt jeg kan se, har hun tre 
argumenter for at Bjørn Inge 
Andersen har fortjent sin A: 
For det første er Andersen en 
hyggelig student, "hjelpsom 
og beskjeden" - Jeg aner ikke 
hvem Bjørn Inge Andersen er, 
og Anniken Greve har helt sik
kert rett i at han er et utmerket 
menneske. Men det er forbau
sende at hun mener det har 
noe med saken å gjøre.
For det andre synes Greve at 
det ikke er så farlig med det 
dårlige språket i avhandlinga: 
Vi gjør alle feil, og det må også 
Andersen få lov til å gjøre.
Joda, vi gjør alle feil, men det 
er forskjell på å gjøre 5 feil og 
å gjøre 50 eller 500, dvs. det er 
forskjell mellom på den ene si
den en og annen korrekturfeil 
og på den andre siden en fun
damental språklig usikkerhet.
For det tredje vedgår Greve at 
avhandlinga inneholder "dis- 
kuterbare tolkningsmomenter'; 
men disse svakhetene oppvei
es av "betydelige faglige kvali
teter7:
Men for å oppnå en A på en 
masteravhandling, må hele 

oppgaven ha betydelige fag
lige kvaliteter, dvs. at det ikke 
på noe punkt kan forekomme 
nevneverdige svakheter. Og 
hva slags svakheter i tolknings- 
arbeidet er det vi snakker om 
her?
Jo, vi snakker om at Andersen, 
i en analyse av en karakters 
"menneskelige egenskaper 
og moralske habitus" velger 
å overse en voldtekt, til tross 
for at avhandlingas metodikk, 
ifølge Greve, er utviklet spesielt 
for å klarlegge de litterære ka
rakterenes moral.
Jeg vet ikke om det er mannen 
eller metodikken som svikter, 
men en moralanalyse som ikke 
synes at en voldtekt er noe å 
legge vekt på, synes jeg faktisk 
er ganske hårreisende.
Og her dreier det seg ikke om 
en "diskuterbar" teksttolkning, 
men om en amputert og misvi
sende lesning, og en uholdbar 
fordreining av teksten.

Mediesak
En masteravhandling er et of
fentlig dokument som inngår 
i fagdebatten og som derved 
kan bli gjenstand for kommen
tar og kritikk. Denne kritikken 
fremmes vanligvis i vitenska
pelige fora.
I dette tilfelle er det studenten 
og hans veileder som har valgt 
å gjøre både arbeidet med av-

Fri kritisk tanke 
om hva?

li

Min filosofiske stipendiatkol- 
lega Svein Anders Noer Lie lov
priser universitetet som kilde 
til fri, kritisk tanke og viten om 
at "enhver kunnskap om for
hold i verden også inneholder 
en måte å se verden på - som 
ikke er den eneste? Jeg er selv
sagt enig. Men, mens Lie fortel
ler meg at jeg ikke vet hva jeg

gjør på et universitet, glemmer 
han det primære formålet: Å 
fremskaffe og formidle kunn
skap om den verden og det 
samfunn vi lever i. Lies argu
mentasjon svikter nemlig på 
et fundamentalt punkt: Det 
hjelper ikke å lære aldri så mye 
kritisk refleksjon, hvis man ikke 
har kunnskap å reflektere kri
tisk over.

Descartes' dualisme og Leib
nitz' monadeteori er opplagt 
relevante som forgjengere til 
moderne teori om atomer og 
lys. Men, for en naturvitererdet 
merkelig at de moderne sva
rene, kulmineringen av kunn-

Jeg hevdet at vitenskapen for skap, gis mye mindre plass enn

■ .

en stor del - ikke fullstendig! 
- har svaret på spørsmålene fi
losofene grubler over, noe Lie 
tydeligvis anser som latterlig. 
La meg gi et par eksempler:

Hva er lys? Fysikken har gitt oss 
et svar: Lys er masseløse parti
kler, fotoner, som også opptrer 
som bølger. Hvor kommer vi 
fra? Hvorfor er vi her på jorda? 
Vi har ikke Svaret med stor S, 
men empirisk naturvitenskap 
forteller noe om big bang, jor
dens historie og evolusjon. 

gammel filosofi. Er ren filosofi 
mer høyverdig enn empirisk 
undersøkelse?

Lie gjør narr av min lille sarkas
me over Platons hulelignelse, 
men forteller ikke hva som er 
galt med den. Hvis Lie blir slått 
ned på gata og blir liggende på 
UNN, tror jeg ikke han vil være 
opptatt av Platons diskusjon 
om idéverdenen. Det gjør for
banna vondt uansett! For selv 
om "de gamle gubbenes"drøf
ting av erkjennelse minner oss 
på at vår oppfattelse av verden til kritisk refleksjon bør være å 
er avhengig av ståsted, og at forklare hvorfor disse model- 
helt objektiv empiri neppe er lene er fundamentale, og sette 
mulig, blir det parodisk når de dem inn i en vitenskapsteore- 
seriøst diskuterer om vi eksis- tisk sammenheng. Kan de tol- 
terer eller ikke. kes innenfor andre paradigmer
Hvis filosofi skal gi noe til an- enn de rådende? Hvordan vet 
dre enn spesielt interesserte 
kan den ikke leve sitt eget iso- til modellen, og ikke omvendt?

lerte liv. Dersom studentene 
skal reflektere kritisk over fa
get må de gjøre det mens de 
jobber med det - da kommer 
man ikke utenom å koble vi
tenskapsteori og etikk til fag
undervisningen. I geologi er 
for eksempel platetektonikk 
og evolusjonsteori fundamen
tale rammeverk. De forener 
observasjoner til en helhet, i 
stedet for kaos uten sammen
heng. Likevel, de er ikke evig 
sannheter hugget i stein. Må
ten å gi studentene anledning 

vi at vi ikke tilpasser dataene

HB



for en slik påstand.handlinga og karakteren på 
avhandlinga til en mediesak. 
Oppslaget i Utropia 5/5 inne
bærer dessuten en klar kritikk 
av det andre masterstudenter 
og veiledere driver med. Da 
skulle det bare mangle at det 
ikke skulle være adgang til å 
svare på tiltale, i samme avis. 
Det er mulig at denne debat
ten er skadelig for vår anseelse, 
men jeg tror det ville vært enda 
mer skadelig å bare la saken gli 
forbi, uten at noen i Tromsø 
reagerte. Før eller siden ville 
noen utenfra reagere, og da 
ville vi alle - særlig vi som ar
beider med Hamsuns forfatter
skap - være medskyldige og 
medansvarlige.
Det vil jeg ikke være.

Moralen
Denne debatten er ubehagelig 
for oss alle, og det er selvsagt 
synd at den går ut over Ander
sen,for det er ikke hans skyld at 
han har fått altfor god karakter 
på sin avhandling. En urimelig 
snill komité har gjort studen
ten en bjørnetjeneste, og nå 
må han betale prisen.

Og derved er vi ved sakens mo
ralske kjerne, og det er at alle 
studenter har krav på en mest 
mulig rettferdig og balansert 
faglig dom over sine faglige 
prestasjoner, uansett hvor hyg
gelige de er eller hvor fort eller 
langsomt de arbeider.. Vurde
ring av et vitenskapelig arbeid 
vil alltid ha et visst slingrings
monn for skjønn, men det får 
da være grenser. Og i dette til
felle er, etter mitt skjønn, gren
sene kraftig overskredet.

NILS M. KNUTSEN

Studentstyret og 
"støttemiddelfadesen”

STUDENTSTYRET

For å starte med det positive; 
at Utropia skriver om hva stu
dentstyret foretar seg er ute
lukkende en bra ting. Det er 
svært stor sannsynlighet for 
at hverken vi eller Utropia sit
ter inne med kunnskapen om 
hva som til en hver tid er god 
studentpolitikk. At det blir de
batt om hva som foregår i stu
dentdemokratiet bidrar, slik vi 
ser det, til økt interesse, og vil 
forhåpentligvis også føre til økt 
engasjement. Dersom Utropia 
er kritiske til oss når vi fortjener 
kritikk, er det ingen ting som er 
bedre enn det.

Vi har likevel noen merknader 
til avisens dekning av semes- 
teravgiftsfordelingen i forrige 
nummer. Utropia bruker her 
svært mye plass (fire sider, in
kludert mesteparten av forsi
den (!)) på å kritisere arbeidet 
omkring denne saken. Avisen 
var ikke selv tilstede på dette 
møtet, men baserer i all hoved
sak kritikken sin på utsagn fra

Kva kan me venta av 
studentdemokratiet?
Leiar i arbeidsutvalget til stu
dentstyret, Frode Henriksen, 
svarte i sist Utropia godt på kri
tikken mot semesteravgiftsfor- 
delingsmøtet i studentstyret. I 
staden for å la sine gode svar 
stå, vel han altså no å mistenke- 
leggjera Asne Refsdal sine mo
tiv og Utropia sitt journalistiske 
handtverk. Det er verdt å leggja 
merke til at Henriksen ikkje pei
kar på ein einaste faktisk feil i 
Utropia si dekning av semester
avgifta. I staden går Henriksen 
langt i å antyda at alt er som før 
i studentstyret, og at Utropia 
her har lagt ein sak av ein ba
gatell. Me er grunnleggjande 
ueinige i denne oppfatninga. 
Det er oppsiktsvekkjande at eit 
så vidt beslutningsdyktig og

Asne Refsdal, koordinator for 
internasjonalt seminar. Interna
sjonalt seminar er en av organi
sasjonene som søker støtte fra 
semesteravgiftsmidlene, og de 
fikk i år tildelt halvparten av de 
midlene de søkte studentsty
ret om.

Hvis studentene eventuelt 
er bekymret for tilstanden til 
studentdemokratiet ved Uni
versitetet i Tromsø, er det helt 
legitimt. Studentstyret er stu
dentenes organ, og studen
tene er følgelig i sin fulle rett 
til å mene hva de måtte ønske 
om oss. At Utropia ikke evner 
å stille spørsmål ved Refsdals 
motivasjon for å klage er langt 
mer bekymringsverdig. Frem 
til 1. juni i år satt Refsdal som 
internasjonalt ansvarlig i stu
dentstyrets arbeidsutvalg, uten 
at dette avstedkom en strøm 
av klager på tilstanden i stu
dentdemokratiet. Før sin tid 
i arbeidsutvalget, satt dessu
ten Refsdal som medlem av 
studentstyret. Kjennskapen til 
hvordan studentstyremøtene 
avvikles burde i så måte være 

forhasta studentstyre fordeler 
semesteravgiftsmidlane på 25 
minutt, same kor godt komi
téarbeid som ligg til grunn for 
fordelinga. Sjølvsagt kan ein 
likevel vera kritisk til at Utro
pia har valgt å gjera ei relativt 
tabloid vinkling i denne saka, 
men for oss var det eit naturleg 
val fordi det set eit viktig fokus 
på kor dårleg studentdemo
kratiet fungerer ved Universi
tet i Tromsø.

Det er ingen grunn til å stilla 
spørsmål ved arbeidet til komi- 
téen på grunnlag av det som 
stod på trykk i Utropia for to 
veker sidan. Den studentde- 
mokratiske modellen byggjer 
på at komiteen gjer eit grundig 
arbeid, men det er like viktig 
at studentstyret diskuterer 
seg skikkeleg gjennom innstil

relativt god.

At studentdemokratiet skal ha 
vært gjenstand for et spesielt 
grovt forfall de siste fem må
nedene virker svært lite sann
synlig. At folk ønsker å uttrykke 
misnøye med å ikke få tildelt 
de pengene de har søkt om, 
har imidlertid skjedd tidligere.

Arbeidet omkring fordelingen 
av støttemidlene foregikk i 
over en måned før det aktuelle 
studentstyremøtet,og ble fore
stått av en komité nedsatt av 
studentstyret. Alle berørte par
ter fikk rikelig med anledning 
til å uttale seg omkring forde
lingen, og komiteen behandlet 
søknadene i flere runder etter
som de fikk innspill fra søkerne. 
Når Refsdal og Utropia hevder 
det er manglende kompetanse 
i studentstyret omkring forde- 
lingsprosessen, er det svært 
vanskelig å se dette som noe 
annet enn alvorlig mistillit mot 
komiteen og arbeidet som ble 
lagt ned der. I Utropias be
handling av saken så langt, er 
det vanskelig å finne belegg 

linga frå komitéen. Parallellen 
Henriksen gjer til Stortinget er 
mildt sagt underleg. Dersom 
ein skal samanlikna student
styret sin styringsmodell med 
den parlamentariske model
len som gjeld i Stortinget, må 
det vera rettast å sei at komi
téen har same saksførebuande 
funksjon som regjeringa. I lys 
av dette får studentstyret same 
vedtaksfunksjon som Stortin
get, og då vert det vel endå 
meir synleg at fordelingsmøtet 
i studentstyret var ein fadese?

Det tristaste grepet Henriksen 
gjer i sitt innlegg er likevel mis- 
tenkeleggjeringa av Asne Refs
dal sine motiv for å bli intervjua 
av Utropia. Asne Refsdal visste 
ingenting om kva for ei journa
listisk vinkling Utropia kom til å 
gjera i semesteravgiftssaka, og 

En kan selvfølgelig innvende at 
ikke alle studentstyrets med
lemmer innehar samme kom
petansen omkring søknadene 
fra de ulike studentforenin
gene. Nå er det imidlertid slik 
at noe av poenget med et re
presentativt demokrati ligger i 
å delegere ansvaret for å utføre 
oppgaver. For å ta et eksempel: 
når man stemmer ved et stor
tingsvalg er det ikke fordi man 
selv skal lese alle stortingsdo
kumentene, det er for å uttryk
ke sin støtte til å sende et an
net menneske til stortinget (et 
storting som i sin tur nedsetter 
en lang rekke komiteer slik at 
alle stortingsrepresentantene 
skal slippe å sette seg inn i alt 
som skjer). Demokratisk arbeid 
etter denne modellen har en 
lang tradisjon i Norge, og det 
vil forhåpentligvis fortsette 
slik.

Vi i studentstyrets arbeidsut
valg imøteser et fortsatt godt 
samarbeid med studentavisen, 
hvor vi mer enn gjerne tar mot 
kritikk i de tilfeller hvor det er 
riktig. Vi har dessuten stor tro 
på at man for fremtiden ikke vil 
la ønsket om «sensasjonsopp- 
slag» bli et viktigere journalis
tisk kriterium enn å levere godt 
nyhetshåndtverk.

FRODE HENRIKSEN

LEDER, STUDENTSTYRET

det kom svært overraskande 
på henne at ho havna på fram
sida av Utropia. Den tabloide 
vinklinga i denne saka står for 
Utropia si regning. Det er me 
som kallar det eit fadesemøte, 
og det er me som lagar over
skrifter og ingressar. Refsdal 
fortel berre kva som skjedde 
på møtet. Det er ikkje Utropia si 
oppgåve å stilla spørsmål ved 
kvifor Refsdal fortel avisa om 
korleis eit studentstyremøte 
vart gjennomført, så lenge me 
veit at dei opplysningane ho 
gir er sanne. Også Henriksen 
burde ha spart seg si smålege 
mistenkeleggjering av Refsdal, 
når han innrømmer at det ho 
seier er rett.

ASKILD GJERSTAD, ANSVARLEG

REDAKTØR I UTROPIA

Kar Frode Henriksen 
rett I sin kritikk av 
Utropia? Felg debatten 
på muren mw:// 
utropla.no/muren/

utropla.no/muren/


Snarvei til 
mastergrads- 
avhandling?

I forrige nummer av Utropia 
fikk førsteamanuensis ved In
stitutt for kultur og litteratur, 
Nils Magne Knutsen, anled
ning til å fremføre en kritikk av 
et studentarbeid ved sitt eget 
institutt. Ettersom jeg både er 
dekan ved Knutsens fakultet, 
én av skyteskivene for Knut
sens kritikk, veileder for den av
handlingen som kritiseres og 
medlem av den komitéen som 
bedømte avhandlingen, er det 
mange sider ved denne saken 
jeg skal avholde meg fra å ha 
en offentlig mening om. Jeg 
synes imidlertid jeg kan tillate 
meg å si noe om den veiled- 
ningsprosessen Knutsen finner 
så uakseptabel, ikke bare fordi 
Knutsens kritikk bygger på en 
misforståelse, men også fordi 
debatten om veiledning er vik
tig.

Mitt forslag er at Utropia nå 
en periode fremover åpner 
sine spalter for veiledere. De 
bør ikke inviteres til å kritisere 
hverandres studenter, men til å 
legge sine egne kort åpent på 
bordet. Det burde kunne være 
av interesse for studentene å 
lese om hvilke synspunkter, 
holdninger og praksiser de 
ulike lærerne står for når det 
gjelder veiledning. Veiledning 
er en sentral del av den peda
gogiske praksisen på universi
tetet og sannsynligvis en sterkt 
individualisert og utilstrekkelig 
kvalitetssikret del av den.

Mitt bidrag til denne debatten 

vil være å vise frem den prose
dyren vi i forskningsgruppen 
Textpraxis (http://textpraxis. 
uit.no) har utviklet for mas
ter- og doktorgradsveiledning. 
Både lærere og studenter, på 
HUM-fak og på andre deler av 
Universitetet, inviteres herved 
til å kritisere den i Utropia. Vi 
har god tro på det vi holder på 
med, men vi er også helt sikre 
på at vi kan bli mye bedre. Hvis 
noen kan forsyne oss med en 
kritikk som hjelper oss til det, 
er vi takknemlige.

Veiledningens tre faser
Arbeidet med den akademiske 
avhandlingen byr på mange og 
ulike utfordringer. Textpraxis' 
veiledningsmetodikk er bygd 
opp omkring forestillingen om 
at arbeidet med avhandlingen 
faller i ulike faser, og at hver fase 
krever sin bestemte tenkemåte 
og prosedyre. Vi skiller mellom 
tre arbeidsfaser. Jeg skal kort 
karakterisere hver av dem:

Utredningsfasen: Utrednings
fasen er viet det man normalt 
kaller analysearbeidet. I våre 
sammenhenger er det som re
gel en litterær tekst som skal 
analyseres, og til det formålet 
har vi i løpet av de siste årene 
investert mye forskning i utvik
lingen av en nettbasert meto- 
debok (kalt Utredningsrom for 
litteratur). Bjørn Inge Berger 
Andersen har ikke bare benyt
tet seg av denne i sitt analy
searbeid; han har også selv bi
dratt til utviklingen av den, og 
da særlig den delen som hand
ler om karakteranalyse.

Litteraturvitenskapelige me- 
todebøker flest er begreps- 
biblioteker. Vår metodebok 
springer ut av erkjennelsen av 
at studenter flest også trenger 
råd med hensyn til prosedyre- 
aspektet: Hvordan går vi frem 
når jeg analyserer? Hvordan 
begynner vi og hvordan går 
vi videre? Utredningsrom for 
litteratur består følgelig av en 
lang rekke analyseoppdrag 
som studenten oppfordes til å 
utføre i en bestemt rekkefølge. 
De fleste oppdragene kan ten
kes på som spørsmål den som 
analyserer kan stille til den lit
terære teksten, og spørsmåle
ne er forsøkt utformet slik at de 
i minst mulig grad forhåndsbe- 
stemmer svaret. Dette er både 
et vitenskapsteoretisk og et 
etisk poeng: Som profesjonelle 
undersøkere må vi unngå å 
stille spørsmål med forhånds- 
programmerte svar; som mot
takere av et annet menneskes 
meddelelse må vi anstrenge 
oss for å la meddelelsens egen 
stemme komme best mulig, og 
rikest mulig, til orde.

En åpenbar fordel med en slik 
metodebok er at den tillater 
studenten å komme raskt i 
gang med selve forskningsar- 
beidet.Tidligere brukte studen
tene våre lang tid på å fundere 
over hvordan de skulle gripe 
an romanen sin og ikke minst 
over hvilket syn på romanen 
de skulle legge til grunn for av
handlingen sin. På dette punk
tet sviktet vi studentene våre. 
Det er klart at vi verken kan 
eller bør avkreve studenten en 
bestemt oppfatning av roma- 

nen før vi har hjulpet henne til å 
gjøre et grundig analysearbeid. 
Og egentlig er det elementært: 
Hvis vi synes vi kan konkludere 
før vi har undersøkt, er vi forut
inntatt.

Alene denne endringen i vår 
praksis gjør at studentene nå 
kan erstatte måneders ørkesløs 
grubling og frustrasjon med 
målrettet forskningsinnsats 
som munner ut i at student og 
veileder i fellesskap utforsker 
de mulighetene som måtte 
ligge i de analyseresultatene 
studenten har produsert. At 
selve samarbeidsrelasjonen 
mellom student og veileder er 
hjulpet av forankringen i felles 
begreper og prosedyrer, og at 
veiledningen dermed blir mer 
konkret og spesifikk, er ekstra 
gevinster ved denne metoden.

Disponeringsfasen: Dagens
studenter må, særlig etter Kva- 
litetsreformen, skrive mye.For å 
kunne skrive godt, er det viktig 
å tenke klart om disponering, 
og det er viktig å være opp
merksom på at disponerings
fasen har et annet formål enn 
utredningsfasen: Mens sisten- 
vnte produserer analyseresul
tater, har førstnevnte til hensikt 
å tilrettelegge resultatene på 
en måte som kan få argumen
tasjonen og sluttpoengene til 
å fremstå som overbevisende.

Den modellen vi anbefaler for 
disponering har tre hovedfa
ser. Modellen er svært konkret 
og samtidig svært åpen i den 
forstand at den kan realiseres 
på et utall ulike måter alt etter
som hva situasjonen krever. De 
tre hovedfasene er slik:

1. Begynn med slutten! For å 
bestemme etappene på veien 
frem mot målet, må du vite 
hvor du skal! Det vil si, du må 
i løpet av utredningsfasen ha 
arbeidet deg frem til en hold
ning eller et synspunkt du øn
sker å fremføre om den teksten 
du analyserer. De holdningene 
eller de synspunktene du anser 
å være analysens viktigste be
holdning, plasserer du til slutt i 
disposisjonen.

2. Fortsett med begynnelsen! 
Når du har samlet sammen 
de momentene du skal ende 
opp med, samler du sammen 
de momentene du skal be
gynne med. De momentene 
du velger å begynne med, bør 
være så introduserende og så 
tolkningsnøytrale som mulig. I 
denne delen av fremstillingen 
gjelder det også å formulere 
avhandlingens problemstilling 
slik at den gir sluttpoengene 
sine beste sjanser.

3. Avslutt med midten! Når du 
har samlet sammen de mo
mentene du skal ende opp 
med, samt de momentene du 
skal begynne med, er tiden 
inne for å forbinde begynnel
sen med slutten. Utfordringen 
vil være å bygge en argumen
tasjon gradvis opp til en kon
klusjon. Den gradvise opp
byggingen mot en avsløring 
av sluttpoenget innebærer at 
du må avgjøre hvilke tekstob- 
servasjoner sluttpoenget byg
ger mest på, og at du først må 
presentere de observasjonene 
sluttpoenget bygger minst på.

Disse rådene betrakter vi som 
en fin ramme for arbeidet med 
disponering. De som har prøvd 
å arbeide etter disse rådene, 
har erfart at det både er svært 
krevende og svært givende. 
Krevende fordi de første for
slagene til disposisjon ofte må 
bearbeides og justeres i en et- 
terdisponeringsfase; givende 
fordi denne prosessen ikke 
bare hjelper deg til en oversikt
lig fremstilling, men også til 
å tenke klart om det du har å 
melde. En kan tenke seg langt 
mer komplekse rammer enn 
den ovenfor beskrevne (og en 
kan tenke seg både enkle og 
komplekse manifestasjoner av 
den), men vi tror at våre råd re
presenterer en god start for de 
urutinerte. At de er nyttige også 
for master- og doktorgradsstu- 
denter vet vi av erfaring.

Utskrivningsfasen: I akade
miske sammenhenger er man 
ofte opptatt av at formaliteter 
(fotnoter, bibliografi, overskrif
ter og underoverskrifter etc.) 
må være i orden. I humaniora 
har vi en tendens til å tenke at 
våre avhandlinger, mer enn for 
eksempel avhandlinger i bio
logi og fysikk, også må være 
elegante i stilen. I deler av mo
derne litteraturvitenskap fins 
det dessuten en tradisjon for 
å verdsette infløkte og innfor
ståtte skrivemåter.
Som veiledere forutsetter vi 
at formaliteter og grammatikk 
skal være i orden, men vi har 
ingen tradisjon for å la kom- 
mafeil innvirke på karakteren, 
og vi overlater stort sett til stu
dentene å gjøre seg kjent med 
reglene. For dette formålet fins 
manualer og grammatikker. De 
rådene vi setter mest inn på å 
formidle, er som regel knyt
tet til idealer om tydelighet 
og myndighet. En kompetent 
språkbruker er, slik vi ser det, 
en som har noe å melde og 
som kan melde det på nyan
serte og tydelige måter. Det 
er ikke umulig at den som ut
trykker seg elegant og infløkt 
kan bli oppfattet som klok og 
lærd (som oraklet i Delfi!), men

http://textpraxis


det er en fare for at denne per
sonen ikke bare lurer sensoren 
men også, og enda verre, seg 
selv.

Tre uker?
Hvor lang tid tar det å lage en 
avhandling etter denne meto
den? Nils Magne Knutsen later 
til å tro at Bjørn Inge Berger An
dersens mastergradsavhand- 
ling ble til i løpet av en periode 
på tre uker, og konkluderer 
med at veilederen har latt ham 
løpe en uakseptabel snarvei. 
Hvis Knutsen virkelig trodde 
at avhandlingen ble til på tre 
uker, er det rart at han, på tross 
av innvendinger om oppstyltet 
språk og manglende fiolin- 
kunnskaper, ikke var imponert 
over at en student kan lage en 
vel 80 siders masteravhandling 
som inneholder alt fra redegjø
relser for forskningstradisjon, 
teori og metode til analyse, på 
så kort tid. Jeg ville satset mye 
på å rekruttere en slik akademi
ker hvis jeg trodde han eksis
terte. At Utropias redaktør, som 
selv intervjuet Bjørn Inge om 
disse tingene, også gir uttrykk 
for at han tror avhandlingen 
ble til på tre uker og deretter 
bruker det som argument for å 
eksponere ham på en negativ 
måte, er oppsiktsvekkende.

Som det fremgår av redaktø
rens intervju med Bjørn Inge 
i Utropia nr. 8, 11. mai 2005, 
varte Bjørn Inges arbeid med 
mastergradsavhandlingen i 
ett år. På dette ene året gjorde 
han unna de obligatoriske ek
samener og sin mastergrads- 
avhandling. Arbeidet med 
masteravhandlingen fulgte 
Textpraxis'tre veiledningsfaser. 
Utredningsfasen ble fullført i 
løpet av høstsemesteret 2003, 
og resulterte i en tekstutred- 
ning på 50-60 sider. Dispone- 
ringsfasen ble påbegynt i ja
nuar 2004 og avsluttet en gang 
i april samme år. Den resulterte 
i et dokument på i underkant 
av 10 sider. Selve utskrivnings- 
fasen foregikk på vel 3 uker i 
april-mai 2004 og resulterte 
i en avhandling som på flere 
punkter motsier forskningstra- 
disjonens syn og foregriper, og 
gir tekstlig belegg for, det sy
net på Hamsuns karakterer og 
karakterskapende evne som 
Jørgen Haugan fremfører med 
full tyngde i sin bok, Solgudens 
fall, noen måneder senere. Det 
er ikke så dårlig for en master- 
gradsavhandling.

ROLF GAASLAND

Akademisk 
skriving som 
ekstremsport

SVAR TIL HILS M.
• ' '• •

Jackass på høgt nivå
Ett av innslagene under Team 
Antonsens live-opptredener 
i Oslo for snart to år siden, 
parodierte den amerikanske 
realityserien Jackass. Isteden
for å kaste seg ut i halsbrek- 
kende stunts som sine mer 
vågale kolleger, introduserte 
de begrepet "Jackass på lågt 
nivå" De rullet rundt i gres
set, spiste mat utgått på dato, 
ikledde seg kjoler etc. Med 
andre ord nokså flaue presta
sjoner, men, som Harald Eia 
påpekte: "dette er jackass på 
lågt nivå"

Nils Magne Knutsens innlegg 
i Utropia 16. november har 
gjort det klart for meg at å le
vere en mastergradsavhand- 
ling på Det humanistiske fa
kulteter en risikosport så god 
som noen - jackass på høgt 
nivå. Det er en dårlig nyhet 
for studenter, og dårlig rekla
me for Universitetet i Tromsø, 
at studenter ved Det huma
nistiske fakultet risikerer å 
få karakterene sine offentlig 
diskutert, og devaluert, som 
et ledd i interne stridigheter 
lærerne imellom. At Knut
sen, prisvinnende pedagog 
og studentvenn, begår dette 
overtrampet, tyder på at hans 
gode forhold til studenter be
gynner og slutter ved hans 
egen faggruppe. At studente
nes eget organ, Utropia, stiller 
sine spalter til rådighet for læ
rernes uthenging av studen
ter, er vanskelig å forstå.

Jackass på lågt nivå
Når det gjelder Knutsens 
kritikk av min avhandling, 
kan den oppsummeres slik: 
Den er ukvalifisert og derfor 

diskvalifisert. Knutsen pluk
ker litt her og litt der, men 
ettersom han ikke klarer å 
identifisere avhandlingens 
hovedanliggende eller dens 
hovedsynspunkt, har han in
gen kontekst for å vurdere 
om de småfeilene han finner 
her og der er betydningsfulle 
eller ikke. Knutsen velger like 
godt å fremstille alle feil som 
like dødelige, enten det dreier 
seg om kommafeil og opp
styltet språk eller tolkninger 
av episoder i romanen.

Spørsmålet om redegjørerel- 
sen for forskningstradisjonen 
er et talende eksempel: Knut
sen later til å betrakte det som 
en fatal feil ved avhandlingen 
at jeg ikke har nylest alt som 
er skrevet om Hamsuns for
fatterskap, men gir ingen ek
sempler på hvilke forsknings- 
bidrag han savner og hvorfor, 
og forholder seg heller ikke til 
det faktum at store deler av 
avhandlingen har brodd mot 
den etablerte forskningstra
disjonen, f.eks. Atle Kittangs 
allment aksepterte Hamsun- 
analyser i Luft, vind, ingenting.

Knutsens kommentarer til et 
aspekt ved Nagel-analysen 
har samme svakhet: Det gis 
ingen vurdering av konse
kvenser for avhandlingens 
hovedanliggende og -på
stand. Knutsens kommentarer 
til noen få innledende avsnitt 
om Paa gjengrodde stier er 
enda pussigere.Her sier Knut
sen selv at avsnittene om Paa 
gjengrodde stier ikke betyr 
noe for avhandlingen forøv
rig, men han velger likevel å 
betrakte disse avsnittene som 
en fatal feil ved avhandlingen. 
At Knutsen savner en mer ut
fyllende intensjonserklæring 
enn den avhandlingen selv 

tilbyr, er vanskelig å ta alvor
lig all den tid de første 15- 
20 sidene av avhandlingen 
benyttes til å presisere og gi 
kontekst til den siterte inten
sjonserklæringen.

Hvis Knutsen ønsker å disku
tere avhandlingens innhold, 
er det fint, men da må han ta 
seg bryet med å identifisere 
dens hovedanliggende og 
hovedsynspunkt, og deretter 
tilkjennegi sine eventuelle 
innvendinger. Den kritikken 
han nå bedriver er "jackass på 
lågt nivå"

Jackass for fremtiden
En kunne også forvente av 
en litterturforsker at han var 
opptatt av det teoretisk-me- 
todiske anliggendet til den 
avhandlingen han leser. Av en 
litteraturforsker, som også vil 
være hamsunforsker, kunne 
en dessuten forvente at han 
var opptatt av å identifisere 
de utfordringer og perspek- 
tiver for videre hamsunfors- 
kning som eventuelt måtte 
ligge i avhandlingen. Om 
disse tingene har Knutsen un
derlig nok ingenting å si.

Selv er jeg opptatt av hvordan 
mitt teoretisk-metodiske an
liggende og min hamsunin- 
teresse kan kombineres i det 
prosjektet jeg nå holder på 
med. Begge møtes i det filo- 
sofisk-antropologiske spørs
målet om hva et menneske er. 
Hamsuns romanforfatterskap 
er egnet til å belyse spørs
målet, og til å arbeide videre 
med det teoretisk-metodiske 
spørsmålet om hvordan men- 
nesket/karakterene i litterære 
tekster best kan analyseres. Et 
viktig kildegrunnlag for dette 
er den moderne sinnsfilosofi
en slik den er utviklet av Witt

genstein og tradisjonen etter 
ham, Peter Winch, Raimond 
Gaita, David Cockburn m.fl. 
Et interessant trekk ved den
ne tradisjonen er at de i stor 
grad benytter seg av litterære 
eksempler. Ved hjelp av slike 
eksempler viser de nyansene 
i responsene til mennesker 
i ulike situasjoner, med et 
skarpt blikk for forholdet mel
lom reaksjoner, emosjoner og 
handlinger og hvordan disse 
inngår i hverandre. Utgangs
punktet for mye av denne 
tenkningen er Wittgensteins 
bemerkning i Filosofiske un
dersøkelser, Del II: "Min hold
ning til den andre er holdnin
gen til en sjel. Jeg er ikke av 
den oppfatning at den andre 
har en sjel." Denne bemerk
ningen leses som en dreining 
av sinnsfilosofiens perspektiv, 
fra etførstepersonsperspektiv 
(som forutsetter at vi kjenner 
best vår egen sjel, at vi har en 
privilegert tilgang til oss selv 
og vårt indre, vårt cogito), til 
et tredjepersonsperspektiv, 
som sier at hva det er å ha en 
sjel (hva det er å være men
neske), viser seg i den andre, 
i den andres reaksjoner og 
handlinger.

Den litteraturteoretiske ut
fordringen er å gjøre dette 
perspektivet tilgjengelig 
for tekstanalytikeren. Dette 
spørsmålet arbeidet jeg med 
i avhandlingen om Mysterier. 
Den såkalte ethos-analysen er 
én respons på utfordringen. 
En annen kilde til kunnskap 
om dette, er bøkene til den 
amerikanske litteraturteore- 
tikeren James Phelan. I mot
setning til det narratologiske 
begrepsapparatet, som ofte 
preger metodisk analyse, vi
ser Phelan mulighetene i det 
som kalles retorisk narrativi- 
tetsteori. Fokuset flyttes fra 
registreringen av stemmer 
og synsvinkler i teksten til 
interaksjonen mellom leser 
og tekst og de etiske vurde
ringene som griper inn i lese- 
prosessen. Han viser hvordan 
disse interagerer med lese
rens etiske vurdering og for
ståelse av det litterære verket 
og verkets egen etiske stll- 
lingstagen.

Hvis Knutsen har gode råd 
i forhold til disse spørsmå
lene, råd som kan gjøre mitt 
nåværende hamsunprosjekt 
mindre av et jackass-prosjekt 
uten at den faglige utfordrin
gen og risikoen forminskes, 
tar jeg imot med takk.

BJØRN INGE BERGER ANDERSEN



Kjære Orakel! Det er en ting som 
plager meg, og det er logikken i 
The Darkness siste sang, "One Way 
Ticket To Hell, And Back" Hvordan 
kan man bestille en enveisbilett, 
med retur? Å hvorfor vil man i det 
hele tatt dra til helvette? Vennlig 
hilsen frøken Bibelstripp

Hei Bibelstripp. Det er da ganske 
enkelt å forstå. Man trenger jo 
ikke billett for å komme til hel
vete, det er jo bare å oppføre seg 
som slem liten gutt eller pike. Bil
letten er da altså gyldig på som 
retur, siden turen altså er gratis. 
Det er mulig det også går an å 
haike på Route 666, den såkalte 
Highway to hell, og hvis dette er 
tilfelle kan man muligens komme 
dit uten å være slem. Jeg vet ikke 
helt hvor folk får denne trangen 
etter å dra til helvete fra, men en 
utbredt oppfatning er at de ikke 
har råd til å dra til syden, og der
for heller drar til synden.

- Orakelet

Harald beklager!
Jeg skrev ned noen beklagelser 
her. Jeg syntes det hørtes litt 
koselig ut at vi fikk et nytt orakel 
som var godt sammenskrudd 
og uten startvansker! Vi kunne 
beklage at det gamle døde.
Jeg veit ikke om det var noe bra 
dette her. Jeg har alltid noe å 
beklage.

Morten Wintervoids portrett har 
ikke vært tilgjengelig på nett. 
Beklager!
Det er blitt veldig mørkt ute. Sola 
ser ut til å ikke engang kommet 
over horisonten. Har den blitt 
flau over sin egen eksistens? 
Jeg beklager alle uforutsette 
hendelser i kjølvannet av dette. 
Til deg som strøk på muntlig 

eksamen, jeg beklager dette 
også. Jeg kunne hjulpet deg 
bedre.
Orakelet har slitt med fugleinflu
ensa og vært nær døden, derfor 
har vi skaffet et nytt alternativ. 
Det virker godt sammenskrudd, 
og starter hver gang. Utropia og 
jeg beklager gamle ”Pythia”s 
vakling.

Heyya, Big O! Ville bare si at du é rå, 
dødsfet spalte ass. Om du kunne 
hatt litt mer stoff om bling-bling, 
beibs å booze hadde alt vært feet! 
Peace out man, Youngster-89

Hei Youngster. Bling-bling, ching- 
ching. Booze-booze, klemz og 
koz!

- Orakelet

Hei! Har et spørsmål som jeg ikke 
tørr å spørre mamma om, men 
du virker så hyggelig å lett å prate 
med så det jeg lurer på er: Den ene 
puppen min er større enn den an
dre. Er det normalt? Burde jeg gå til 
legen? Vennlig hilsen Søtnos

Hei Nos. Noe du kanskje ikke vet 
om meg, er at jeg foruten å være 
Orakel, også har et rykte på meg 
for kjøtt injektering. Mitt forslag 
er at du stikker innom meg en 
dag, så kan jeg fikse problemet 
med en sprøyte medisterfarse.

- Orakelet

Kjære Orakel! Jeg er litt kjær i en 
gutt, men jeg vet ikke om han vet 
det. Burde jeg si det rett ut? Eller 
skal jeg sitte på gjerdet å vente på 
at han kanskje spør meg? Vennlig 
hilsen frustrert f røken.

Hei Frøken! Sitt på gjerdet og 
vent, så finner han seg sikkert 
noen.

- Orakelet



Hørt på desken
- Blir du med på butikken?
- Nei, æ har ikke tid!
-Nåh?
- Ja, æ må jo finne skjegget!

Hørt på kafé
- Æ har knulla tohundre dame, å 
det e ikke så gøy som man skulle 
tro!

Utropia om 5 år
Utropia dro på tur til Sør-Troms, 
men fant dessverre ingen samer.
- Kanskje skal vi dra til Finnmark 
om ti år?, sier en skuffet Tobert 
Innland.

Utropia om 10 år
- Finnmark er klinisk fritt for sa
mer, de har visst alle flyttet til 
Oslo. Man skulle tro de ikke ville 
ha noe med oss å gjøre!, sier en 
usedvanlig nedbrutt Knabert 
Flyplass.

Utropia om 20 år
Etter 21 år som trofast medarbei
der, har Asgeir Gjøremål funnet 
ut at det er på tide å legge inn 
årene på Utropia- galeien. - Ut- 
ropialivsstilen er jo sterkt vane- 
dannande, men eg føler litt på at 
eg ikkje har heilt den samme fri- 
villig-gløden som da eg begynte. 
Eg vurderar muligens ein stilling 
som nynorsk-konsulent i bladet 
Tromsø. Det får våga seg.

BANNING!: Den 
nye utstillingen på 
Tromsø Museum 
foreslår ett skilt 
som kan brukes 
med stor suksess 
i akademisk 
sammenheng, 
spesielt ved 
disputaser og 
avhandlinger.

R
< Alpaca téa.iW

"Why don't you wish in one hand, 
and shit in the other. See which 
one fills up first."

1. Kjøper/spiser du mye marsipan i november? 2. Hvorfor er det slik at så mange drikker i helgene?

c /cle,Trbrrb<i i wn

- Willie (Billy Bob Thornton), i fil
men Bad Santa

JON RAGNAR TEIGEN, 

STUDIUM: DATAINGENIØR

1. Nei, ingenting. Jeg 
spiser ikke de greiene 
der. Eller jo kanskje sis
te uka før jul.
2. Det er vel fordi folk 
har fri. Kunne svart mye 
på den, sittet hele da
gen og snakket om det 
(det vil vi ikke!). Man 
vil vel koble helt av fra 
triste bøker og faglit-

HELENE PEDERSEN, STU

DERER ØKONOMIFAG

1. Ja, det gjør jeg. Fordi 
den er fersk! Ja, den 
koster mye, men den er 
så god!
2. Er ikke helgefylla en 
del av den nordnorske 
kulturen? Man har job
bet så mye i uka, man 
trenger å riste på hodet 
litt! Og så er det sosialt.

CARL HENRIK MYHRE, 

STUDERER ØKONOMI

1. Nei. Marsipan er ro
ten til alt ondt. Jeg liker 
ikke griser. Jeg er vege
tarianer.
2. Jeg tror folk flykter fra 
hverdagen. Så kan de 
dra på byen og oppføre 
seg som tullinger. Det 
er mange søte jenter 
som drikker. Påstand: 
De er lettlurte.

RUNAR DANIELSEN, UNDER 

VIDEREUTDANNING

MARTHE SKOG, GÅR 

ALLMENNLÆRER.

1. Nei! For det er ikke så 
veldig godt.
2. Det er sosialt og gir 
avkobling. For å få sko
learbeidet langt unna. 
Noen vil kanskje gå ut 
av sitt gode skinn.

1 .Aldri! Litt marsipanka- 
ke, men aldri i stoffets 
rene form.
2. Som en avkobling. 
Reaksjon på at man har 
mye å gjøre. Venner og 
familie samles for å ha 
det artig. Man flykter fra 
hverdagen.

teratur.

Konklusjon: Noen spiser marsipan, andre ikke. Vanlige grunner til hæljefyll er: Det er en form for avkobling, og sosialt. Utropia uttryk
ker skepsis til disse forskningsresultatene. Er det gunstig å flykte fra hverdagen? Er ikke hverdagen den beste dagen? Er det lurt å velge 
totalt avhold fra marsipan, og bør man vente med å kjøpe til etter jul når det er halv pris? Utropia er bekymret for hvordan det skal gå
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Nytt styre i Samisk 
Studentforening i Tromsø
Såmi Studeanttaid Searvi 
Romssas (SSSR), også kjent 
som Samisk Studentfore
ning i Tromsø, har valgt nytt 
styre for det neste året.

TEKST: THERESE S. RYE

FOTO: ESPEN SANDBERG

Det nye styret i SSSR består av leder 
Jo-Anders A. Sivertsen, nestleder Janne 
Murberg, Miriam Lånta, Paul Bendikk 
Jåma, Heidi Johanna Karjalainen, Inga 
Mikkelsen og 01 Johan Gaup. Medlem
mene kommer blant annet fra Trønde
lag i sør, Kautokeino i nord, Jokkmokk i 
øst og Skånland i vest. De studerer sy
kepleie, jus, psykologi og medisin eller 
helt andre ting, og er med andre ord en 
gjeng med nokså ulik bakgrunn. Felles
nevneren er at alle er samer.
De viktigste oppgavene i året fremover 
er å fremme samisk kultur og tradisjoner 
i undervisningen på UiTø og HiTø. De 
mener det er viktig å få integrert samisk 
perspektiv i utdanningen, eksempelvis i 
yrkesretninger innenfor helsesektoren 
og naturforvaltning. SSSR ønsker videre 
å få et bedre tilbud innenfor samiske 
studier, og de formidler informasjon til 
studenter om deres muligheter og til
bud. De arrangerer jevnlig sosiale sam
menkomster som for eksempel pizza- 
og bowlingkvelder for studenter med 

samisk bakgrunn, i tillegg til at de har et 
godt samarbeid med utenlandske stu
denter i Tromsø.
SSSR er en politisk uavhengig organisa
sjon for studenter i Tromsø, med ca. 110 
medlemmer. Man må ikke nødvendigvis 
ha samisk bakgrunn for å bli medlem, 
og alle som ønsker kan støtte forenin
gen. 3. desember arrangerer SSSR jule
bord og ønsker da alle gamle og nye 
medlemmer velkommen.

Hva er Nierradåkti?
Nierradakti er Såmi Studentaid Searvi 
Romsås sin egen spalte i Utropia. Her 
tas aktuelle temaer og saker opp som 
angår oss som studenter. Definisjonen 
er vid, bare engasjementet begrenser. 
Dersom du skulle ha noe du brenner 
for, medlem eller ei, er det bare å ta kon
takt.

Virksomhetsplan i SSSR:
3.desember: Julebord på Driv. Pris med
lemmer kr 200. Se etter oppslag.
Førjulsgløgg på gammen 
Duodji-kurs på Årdna
Arrangere Jamsession i samarbeid med 
urfolksstudenter
Hyttetur
Arrangere samisk konsert

Dette skjer på huset...

Onsdag 30. november
ADAM WEST +
TALIBAN AIRWAYS
Bill: 100,-/120,-

Torsdag 1. desember 
TORSDAGSVIN I DRIV CAFÉ
Tromsø Rock Battle - 
FINALE!
CC: 50,-

Fredag 2. desember
Club JAMAICA presenterer: 
SELCTA RUDE DUBIE

Lørdag 3. desember 
Lørdagsuniversitetet - tema: 
"Ordet ble kjød - 
Inkarnasjon og kjærlighet"

Driv har juleferie fra 18. desember, men er tilbake 
6. januar med et spennende program for våren 2006.

Billetter selges i Driv café. Følg med på www.driv.no for programoppdateringer. 
15 % studentrabatt på all mat fra vår rikholdige meny - ta med studentbeviset.

DJ: tba
CC: 30,-

Tirsdag 6. desember
Internasjonal språkkafé
NEW AMIGOS

Torsdag 8. desember 
TORSDAGSVIN I DRIV CAFÉ

Fredag 9. desember
FredagsQuiz med Helge og Stig 
FINALE!
Quizmasparty

Lørdag 10. desember
Juledisco
DJ: tba
CC: 30,-
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Jeg referer til artikkelen "Hekta på Hat- 
trick''der Emilie Ekeberg intervjuet meg, 
Brynjar Labugt Sollid, angående min 
hobby som hattrickmanager. Artikkelen 
ble publisert i Utropia nr. 14,16/11/05. 
(E-posten i dette leserinnlegget var 
skrevet til Emilie Ekeberg etter at jeg 
hadde blitt sendt den ferdige artikkelen 
per e-post noen dager før publiserin- 
gen. Alle forandringer av den originale 
e-posten er rent av det kosmetiske sla
get (altså skrive- og slurvefeil; kan skje 
den beste av oss som illustrert i denne 
lille misforståelsen)).

Fin den, bare fikse på noen små detal
jer:
- Hattrick er et onlinespill, punktum. Det 
er totalt nettbasert, og man trenger ikke å 
laste ned noe som helst, og det blir derfor 
heller ikke OS-avhengig (viktig å presisere 
slik at vi ikke ekskluderer linux- og ma- 
cOSbrukere).

- Det er 700.000 aktive brukere (som an
nonsert per 09.11.2005 på www.hattrick. 
org). Glemte én null, bare.

- Jeg har plass til 30500 tilskuere.

- Angriperen min (én av dem) heter Tor 
Skinstad. Glemte en 'k', bare, (andre an
griperen min fikk forresten rødt kort sist 
lørdag, *snufs*)

- Jeg får for mye kreditt angående for
eningen våres. Jeg kom kanskje på med 
ideen, men jeg var på ingen måte alene 
om å ta initiativet til foreningen (Håvard 
Uv Mjøen må nok bli nevnt der).

- T-skjortedealen er faktisk allerede i boks, 
noe herr Mjøen klarte helt alene.

- BRYNJAR, MANAGER FOR ’’HALLELUJAH 

UNITED”; HÅPER HAN EN GANG BLIR LEDER AV 

HATTRICKFORENINGEN.

evolusjonsmanipulasjon Av og til har 
naturen noen sære avvik. Slike som gjør 
at man tenker at evolusjonen har gjort 
noen virkelig merkelige naturlige utvel- 
gelsesprosesser. Tenk for eksempel på 
maurslukeren, sjøkua og strutsen. Like
vel sliter vi fremdeles med å krysse de 
respektive dyrearter i vilden sky. Har du 
noensinne sett en seaglel Altså, en krys
ning mellom hvalross og ørn? Ikke? Det 
har nå teknologien endelig åpnet mu

Faktisk så vil jeg si at alle detaljene bort
sett fra de to siste er uviktige, men hvis du 
publiserer den artikkelen uten å i det min
ste nevne Håvards innsats for foreningen 
vil du stikke en dolk i hjertet på meg. Jeg 
vil også føle meg tvunget til å skrive et 
innlegg for å vise at jeg ikke er en drittsekk 
av rang, og i det hele lage veldig mye spe
takkel for noe som skal være en hyggelig 
promotering av hyggelig sport styrt av et 
intuitivt fair-play system oss managere i 
mellom.

-Brynjar, ansvarlig for en gangs skyld.

PS! Ingenting av det ytret ovenfor er ment 
som et angrep på deg og din journalistikk, 
og jeg tar på meg alt ansvar for de mis
forståelsene som har forekommet (kan 
faktisk ikke huske at jeg nevnte Håvard 
spesifikt i intervjuet)."

I etterkant kan jeg poengtere at Håvard 
Uv Mjøen ikke ble så fryktelig forban
net over å bli oversett som man skulle 
tro (som jeg ville blitt), men var derimot 
mer fortvilt over at artikkelen påstår det 
er bare 70.000 brukere av hattrick (gu
dene vet hvorfor).
Grunnen til at dette ikke hadde noen ef
fekt på den publiserte artikkelen er fordi 
jeg er en lat tass som aldri orker å sjekke 
e-posten min. Derfor leste og svarte jeg 
først når deadline på Utropia nr. 16 al
lerede var gått.
Igjen vil jeg vektlegge at jeg var et for
ferdelig intervjuobjekt i nevnt intervju, 
og tar på meg all skyld for de misforstå
elser som har oppstått.

ligheten for. Martin Smeckler har gjort 
det mer eller mindre til levebrød å hjel
pe evolusjonen på vei så godt han kan. 
Den ganske så flinke manipulasjonisten 
har brukt sine egenskaper til å skape en 
rekke nye dyreraser og andre unaturlige 
avvik. I denne nye tidens "freak-show" 
har han blant annet bilder av HAL 9000- 
damer, uglebjørner og løvepingviner. 
Noe for enhver smak skulle man tro. 
http://www.humandescent.com/

Mil etter mil
Jorunn Mørck er av den 
blide energiske typen. Hun 
liker Jahn Teigen.
TEKST: ANDREAS MYRVOLD

FOTO: THERESE MERETE LINDSETH

Jorunn Mørck er 24 år, og studerer spe
sialpedagogikk ved Høgskolen iTromsø. 
Hun kommer opprinnelig fra Tønsberg, 
men har flyttet til byen for å studere og 
spille kubjelle i punkbandet "Hey that's 
my bear (the Punky Brewsters Band)" 
Hun er med andre ord som rockejenter 
flest, men de som ikke kjenner denne 
energibunten av en hurrajente veldig 
godt, vet nok heller ikke at hun i større 
deler av sitt liv har latt seg fascinere av 
en av Norges store sønner, nemlig psy- 
kedeliabandet Popol Vuhs vokalist, Jahn 
Teigen. Helt siden hun som 5-åring så 
Jahn i skjelettkostyme for første gang, 
har hun hatt en noe utover det vanlige 
beundring for mannen med de grønne 
tightsene.

En morroklump
Så, syns du at Teigen er noe særlig tiltrek
kende? Hva er det som fascinerer?
- Mange synes han er stygg, men jeg sy
nes han er litt tiltrekkende, litt spesiell. 
En underfundighet, kan man si, og jeg 
liker godt at han tar seg selv så uhøyti- 
delig. Han stiller opp i grønne tights og 
skjelett! det er alltid liv rundt Jahn Tei
gen, han er liksom en morroklump. Det 
er for eksempel veldig flott å spille Jahn 
på vorspiel fordi han øker stemningen, 
og dessuten er det så bra at han synger 
på norsk.
Men er ikke Jahn Teigen litt 80-talls?
- Han er en Showman. Jeg tror han er 
en mann for fremtiden. I sommer var 
jeg på Slottsfjellfestivalen. Jeg fikk med 
bestemor på 84 fordi han skulle holde 
konsert, men det ble avlyst på grunn av 
at han hadde fått influensa. Jeg hadde 

jo gledet meg i flere uker! Men det var 
masse folk som satt på plenen og sang 
sangene hans mens de ventet. Jeg tror 
han har hatt sin storhetsperiode, så det 
er nok ikke så mange nye unge som vil 
komme til å oppdage han, selv om han 
holder ut mil etter mil.

Tapetsere
Ja, han har jo gjort det stort med Prima 
Vera og også?Hva liker du best?
- Jeg synes Prima Vera var morsomt, 
med gresshoppedraker og greier. Men 
det er jo Jahn jeg er mest glad i. Jeg liker 
godt "Det vakreste som fins""Min første 
kjærlighet'; "Glasnost" og "Mil etter mil" 
Det har vært litt opp og ned med kar
rieren hans, men han har jo noen schla- 
gere som alle kjenner. Han har forresten 
gitt ut en jule cd som jeg ikke liker så 
godt.
Men har du møtt Jahn personlig? Er han 
en grei kar?
- I 5 klasse hadde han gitt ut ny plate, 
og var i byen for å signere plater.Vi stod 
i lang kø. Jeg fikk et helt platecover md 
autograf, mens andre bare fikk små lap
per. Også klappet han meg på skuldra 
og sa at jeg varen liten søt jente. Så bro
ren min ble kjempelei seg som bare fikk 
en liten lapp, og jeg et stort platecover. 
Jeg fikk pappa til å kopiere platecoveret, 
så tapetserte jeg rommet med kopiene 
og etterlignet autografen hans overalt. I 
sommer hadde jeg besøk av ei vennin
ne, og vi trodde at det var Jahn Teigen 
som syklet forbi, så vi tråkket etter alt 
vi kunne for å ta han igjen, men så var 
det bare en som lignet, forteller Jorunn 
skuffet.
- En gang jeg jobbet på en pizzabar 
som servitør, kom det noen og spurte 
om jeg var dattera til Jahn Teigen. Jeg 
måtte spørre sjefen min om jeg kunne 
ringe hjem og si det til mamma, for jeg 
ble så glad.

4nr~iKuLruR£U IHJ ONSDAG30.NOVEMBER2005

http://www.hattrick
http://www.humandescent.com/


SISTE NATT PÅ DESKEN: Thoralf Fagertun (tv.) og Askild Gjerstad si tid i Utropia er historie.

*

Jd

Surtr fire festival, ved Kultur
huset , 17.11.05 Det var da vel
dig så teatralske vi ble da. Greit 
nok at budskapet er viktig, men 
det ble litt fjernt. Tekniske pro
blemer med pyro-effektene bi
dro også til at dette ikke var en 
helt optimal opplevelse.

Balanse, Rådstua, 17.11.05 
Forestillingen til Kongsbakkens 
danselinje var slett ikke verst un
derholdning. En rekke forskjellige 
stilarter og koreografiske finur- 
ligheter gjorde sitt til å skape et 
variert show. Da er det vel tilgive
lig at ikke alt var like synkront og 
tight. Noen av danserne gjorde 
derimot en svært bra figur.

Premiere, Fokus Sal 1,18.11.05 
Hokus pokus filijokus - full sal og 
høy stemning.Vi likte filmen gan
ske godt også, for ikke å snakke 
om karakterene.Tom Venster har 
blitt riktig så delikat.

Baby Woodrose, Blårock, 
24.11.05 På dagen en måned 
til det braker løs kom danskene 
som julekvelden på kjærringa. 
Om det var like deilig for danske
ne som for oss var ikke godt å si. 
Svett ble i alle fall vokalisten, og 
mannen foran meg hadde dårlig 
mage, men sur fis i tett forsam
ling til tross, helt uforberedt kom 
denne flotte rockeopplevelsen 
og tok meg med en liten storm, 
nå har vi en vinyl til i samlingen.

Redaktørenes siste natt
Utropia-kapittelet om Askild 
Gjerstad og Thoralf Fager
tun er endelig ferdigskrevet.
TEKST: GLENN FAGERVIK

FOTO: NIKOLAY GEROV

Denne utgaven av Utropia er den siste 
for både nyhetsredaktør Thoralf Fa
gertun og ansvarlig redaktør Askild 
Gjerstad. Ett år er gått og nye folk skal 
i stillingene etter jul. Hvordan har dette 
året egentlig gått? Har ting blitt som 
forventet? Eller hva slags forventninger 
hadde de?
TF:Året har gått fort. Det er først nå i høst 
vi har begynt å lage en avis vi virkelig 
er fornøyd med og så må vi slutte. Det 
er litt frustrerende. Men samtidig skal 
det bli godt å gjøre andre ting. Avisen 
har tatt opp mye tid og tanker, kanskje i 
større grad enn jeg hadde forventet. 
AG: Dette året har vore mitt lengste på 
mange år. Eg hugsar min fyrste arbeids
dag i avisa i januar som eit minne frå eit 
anna liv. Utropia har blitt ein livsstil eg 
har blitt avhengig av.
Hvor stor avhengighetsgrad? Såpass at 
du vil engasjere deg i avisa på nyåret?
AG: Det spørs litt kvar vegen går etter 
nyår. I skrivande stund ser det ut til at 
eg blir bufast her i byen ei tid framover, 
så då klarar eg nok ikkje å holda meg 
vekke.
Gjelder dette for herr Fagertun også?
TF: Jeg kommer til å bli med videre. Det 

skal bli deilig å gjøre en sak i ny og ne, 
uten å sitte med det overordnede an
svaret for å få avisen ferdig.
Det har ikke vært vanlig tidligere at re

daktørene fortsetter når de ikke får betalt 
for det, så det blir spennende å se om disse 
avtroppende redaktørene holder ord. 
Men er avis og journalistikk noe dere det 
vil fortsette med senere?
AG: Nei, eg tvilar på det. Utropia har 
vore ein sjeldan flott arbeidsplass, men 
mediebransjen generelt er for oppjaga 
og livsfjern til at eg kunne tenkja meg 
å gjera dette vidare. Eg kjem nok like
vel til å melda litteratur på hobbybasis 
i framtida.
TF: Jeg jobbet som journalist i tre år før 
jeg begynte i Utropia. Jeg har prøvd 
meg på mange andre ting, men har 
vært oppsiktsvekkende talentløs i alle 
andre bransjer enn media. Jeg er ingen 
wonderboy her heller, men jeg synes 
det er interessant og av og til direkte 
fornøyelig. Det ville ikke forbause meg 
om jeg ender opp som journalist i en el
ler annen bitteliten lokalavis, og at jeg 
vil trives med det.
I skrivende stund er det blitt natt til tirs
dag, noe som ikke er helt uvanlig, natten 
før trykking. Er dette nattstresset noe dere 
vil savne?
AG: Njaa. Det er jo koselig her om mån- 
dagsnatta. Men samtidig er eg veldig 
svak for Blåmandag på Blårock. Etter 
nyår skal det bli deilig å leva ut ølhun- 
den i meg kvar einaste måndag.

TF: Jeg blir holdt våken om natta av 
ungevræl uansett. Faktisk er deadlines- 
natta mindre stressende enn en hvilken 
som helst annen natt, så ja, jeg kommer 
til å savne den.
Utropia er jo en studentavis, og det er jo 
meningen at de ansatte i avisa skal være 
registrerte studenter, har det blitt noen 
vekttall i 2005, eller har det vært nytte
løst?
TF: Jeg gjorde et tappert forsøk på 50 
studiepoeng, men endte opp med 30. 
Det er jeg for så vidt godt fornøyd med. 
Karakterene bærer imidlertid preg av at 
jeg har hatt tankene helt andre steder.
AG: Eg har meldt meg opp til 50 
studiepoeng, men fasiten viser 0 
studiepoeng. Men kven bryr seg om slike 
bagatellar?
Jeg har skjønt såpass at neste år brukes 
til videre studier. Men hva skal dere gjøre 
med resten av livet?
AG: Eg skal drikka mykje god vin og 
lesa mange romanar. Ellers er det meste 
usikkert.
TF: Jeg skal drikke mye øl og lese 
mange gode romaner. Ellers vil jeg 
oppleve at Liverpool vinner Champions 
League igjen. Jeg skal følge min sønn til 
fotballkamper og gjøre min kone gravid 
både en og to ganger til. Jeg skal kjøpe et 
lite småbruk på Kjerringøy og la barna 
vokse opp blant dyr og blomster. Jeg skal 
leve lenge og dø lykkelig i armene på 
min elskede.

Kulinariske krumspring, Bjør- 
klundkollektivet, 27.11.05 Ras
peball, klump, balla, kjært barn 
har mange navn. Klump ble ser
vert med pølser, kålrabistappe, 
bacon og smør/sirup/sukker. 
Som om ikke det var nok ble det
disket opp med dessert, oste-is- 
kake ala frøken Bergen. Nydelig! 
Michelinguiden neste.

Utropia, Breiviklia, nede i kjel
leren, 28.11.05 Siste utgave i 
2005 ble produsert, vi ønsker å 
takke: TORO for sin 1-2-3 Lang- 
pannekake, NORA for sin deilige 
juice, COOP for sin billige kaffe, 
alle flotte medarbeidere/frivil- 
lige/kritikere, mor og far, han der 
oppe og ikke minst, ESSO for sin 
tilgang på varme pølser 24 timer 
i døgnet. Takk, farvel og godt 
snytt å r. Vi sees nok igjen!
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STOR KUNéfFORtø? ' ’ 
Erlend Erichsen har 
skrevet den aller første 
romanen om black metal.

Litterær 
svartmetallpioner
Det har vært skrevet mange 
romaner om både rock, pop, 
jazz og klassisk musikk. Nå 
har den første svartmetallro
manen kommet.

TEKST: GLENN FAGERVIK

FOTO: DAMM

Det måtte en bergenser til for å gjøre 
noe med det faktum at ingen hadde 
skrevet noe skjønnlitterært om sjan
geren black metal tidligere. Erlend Er
ichsen, tidligere svartmetalltrommis, 
har tatt mellomfag i allmenn litteratur
vitenskap ved universitetet i Tromsø. 
Da han gikk på forfatterstudiet samme 
sted, begynte arbeidet med å skrive ro
manen om kanskje den viktigste norske 
musikkeksportartikkelen de siste tolv- 
femten årene.

Fornøyd debutant
At Erlend Erichsen har valgt et tema det 
er stor interesse for er det ingen tvil om. 
Tusen solgte eksemplarer på de første 
fire ukene den var i salg er mye for en 
debutant.
- For en debutant er det skyhøyt. De 
fleste debutanter selger to-trehundre 
bøker, sier Erichsen som er svært for
nøyd med mottagelsen Nasjonalsata- 
n i sten har fått.
Boka har fått alle øyne på terningen og 
har fått alt fra strålende via mer likegyl
dige til massiv slakt.
- Jeg liker at folk ikke er begeistret for 
boken. De tror det skal handle om da
gens black metal. De skjønner ikke at 
det handler om gamle tider som er 
forbi. Det omhandler en sjel som ikke 
finnes lenger. I dag skal alt være kult og 
hipt. Derfor liker jeg at de kule og hippe 
ikke liker boken min.

Kaos og menneskeforakt
Tonen i boken er alvorlig. Det er intet 
rom for verken humor eller ironi her. 
Han nektet å bruke noe form for ironi, 
for å understreke alvoret i boken. Det 
handler mye om avstand og menneske- 
hat. Og det er det trommeslager i ban
det Stormvold, med det velklingende 
navnet Vinterblod, som står for.
- Han har en paranoid menneskeforakt 
som springer ut av en kunstnerisk be
settelse. Han vil kun leve i fortiden. Han 
vil kun leve i fortiden, i det norrøne. 
Søsteren han forteller om blir et bilde 
på det som levde før. Vinterblod er en 

avansert gubbe. Men kan ikke stemple 
han som en politisk eller religiøs figur. 
Han er kaos, akkurat som black metal er 
kaos.
Avstanden til andre mennesker, som 
Vinterblod er så opptatt av er en tråd til 
filosofen Friedrich Nietche.
- Det handler om at skal man vokse 
videre, så må man vekk fra det man er 
med i. Det er en omvurdering av alle 
verdier, og der ligger mye av symbolik
ken i boken. Vinterblod tolker Nietsche 
på sin måte.
Den form for satanisme som beskrives i 
boken er ikke en bibelsk satanisme selv 
om for eksempel Vinterblod hater kris
tendommen og alle dens tradisjoner. 
Begrepet satanisme menes i romanen 
som motstand. Men da også motstand 
mot alle religioner som ikke er norrøne. 
Derfor begrepet nasjonalsatanisme.
- Jeg velger å kalle romanfigurene for 
nordiske nihilisten

Stor kunstform
Nasjonalsatanisten er ikke skrevet som 
en hyllest til black metal. Men som tid
ligere trommis i bergensbandene Mo
lested og kanskje det mest ekstreme 
bandet av dem alle, Gorgoroth, kan han 
ikke legge skjul på sin kjærlighet for 
sjangeren. Og da kommer den kanskje 
viktigste grunnen til hvorfor han har 
skrevet boken.
- Det er nødvendig å vise at Norge en
gang har avlet frem en så stor kunstfo
rm som det black metal er.
Men han er ikke like begeistret for alt 
det som gjøres i dag innen stilen. Erich
sen ser på det han har gjort som pioner
arbeid.
- Black metal har jo aldri vært beskrevet 
skjønnlitterært, så da er det greit å være 
den første som har gjort det, sier han 
før han nevner at boken skal oversettes 
til fransk, og det er forhandlinger med 
Tyskland også.
Et musikknettsted i Latvia har anmeldt 
den norske utgaven, så det vitner om 
stor interesse. Og når man vet hvor stor 
denne musikkstilen er i en del land, kan 
det vel ikke være lenge før det er snakk 
om å gi ut boken i for eksempel Polen 
og Finland.

Erlend Erichsen er i gang med et nytt 
romanprosjekt. Men denne gang er 
det noe helt annet. Håpet er å få den 
ut høsten 2006, men vi får se om tiden 
holder...

ERLEND ERICHSEN

NASJONALSATANISTEN

DAMM 2005

Brutalitet og 
misantropi 
bok Bergen har alltid vært mer enn Jan 
Eggum, Tor Endresen, Barbie Bones og 
Røyksopp. På nittitallet hadde Bergen 
et stort metallmiljø, der det var stor 
spennvidde med tanke på brutalitet og 
ekstremitet. Den mest ekstreme delen 
som blant annet huset band som Bur- 
zum, gjorde seg beryktet, blant annet 
for kirkebranner og drap. I sin debutro
man, som også er tidenes første svart- 
metallroman, har Erlend Erichsen lagt 
handlingen til Bergen en gang mellom 
1993 og 95. Hovedpersonene som etter 
hvert får de fine kunstnernavnene Vin
terblod og Ljåvold, går på konsert med 
Gorgoroth, og da er det gjort. De star
ter bandet Stormvold. Men trommis og 
sjefsideolog er ikke fornøyd med bare 
et musikalsk uttrykk, det må være en 
ideologi bak, et mål med det hele. Han 
skal være en motstander til alt det be
stående. Det er viktig å skape avstand til 
alt som ikke gagner han på noen måte. 
Bokens jeg - person, Ljåvold, er ikke helt 
overbevist over alle Vinterblods filoso
fier og ideer, men han står trofast ved 
hans side så lenge det er mulig.
Romanen utvikler seg fra å være en for
telling om to unge gutter som starter et 
ekstremt band til å bli en spenningsro
man der man drives fra side til side. Fra 
tredje del av første kapittel, satt jeg og

leste til det var slutt, uten å være i stand 
til å legge den ifra meg. Når man først 
kommer inn i handlingen gripes det tak, 
og det holdes dertil siste slutt.Men bo
ken er mer enn en spenningsroman, der 
både filosofi og store ideer er viktige 
elementer.
Språkmessig synes jeg det åpner litt 
famlende, med en Ljåvold som beskri
ver sin første metallkonsert som noe 
veldig fremmed og spennende. Men 
språket hans blir sikrere og bedre etter 
hvert som han blir sikrere på seg selv. 
Og man skjønner etter hvert at det er et 
bevisst grep fra forfatterens side.
Det er intet idyllisk eller forherligende 
bilde Erichsen lager av svartmetallmil- 
jøet. Man får inntrykk av at det var en 
gjeng sære einstøinger, med store ideer 
som hadde noe musikalsk til felles, for 
det er ikke noe felleskap som beskrives. 
Snarere enn gjeng med misantroper 
som forakter alle andre mennesker enn 
seg selv og de som måtte skjønne hva 
de holder på med. De står på sidelinjen 
av samfunnet, men setter seg selv over 
alt det som de hater.
Selv om jeg på ingen måte deler ståsted 
med noen av personene i boken kan jeg 
ikke nekte for at jeg på en måte blir fas
cinert over de svært så destruktive og 
misantropiske holdningene som Vinter
blod innehar, og jeg forundrer meg over 
hvordan det er mulig å mene og stå for 
det han gjør.
Erlend Erichsen har skrevet en roman 
man ikke er ferdig med når siste side er 
lest. Den jobbes med fortsatt og man 
kan fint lese den flere ganger og få noe 
mer ut av den.
Til slutt må nevnes bokas omslag, mes
terlig designet av Martin Kvamme (som 
har designet platecovre for bl.a. Fan- 
tomas og Tomahawk). Man skal ikke 
dømme en bok med dens omslag, blir 
det sagt, men man får en pekepinn på 
hva boken handler om, med skrikende 
barn, pentagram og oppnedkors. Man 
leker ikke black metal.
GLENN FAGERVIK



grunnleggende brištisk.Vi I
Harry Potter og lldbegeret kastet frem og 
tilbake fra skolebenken, underjordiske 
verdener og mørk okkultisme. Dette 
kan man faktisk se to ganger. Vi så, og vi 
så at det var godt.
FRITHJOF EIDE FJELDSTAD

MILLIONS

REGI: DANNY BOYLE

MED: ALEX ETEL, LEWIS MCGIBBON, JAMES

NESBITT, DAISY DONOVAN

Helgener 
og penge- 
problemer
film Regissør Danny Boyle har tidligere 
laget filmer som The Beach og Trainspot
ting, og nå har filmen Millions kommet 
ut. Filmen dreier seg om Damian (Alex 
Etel), hans eldre bror (Lewis McGibbon) 
og far (James Nesbitt) som flytter til en 
ny plass etter at moren døde. En dag 
mens han leker ved jernbanen, lander 
en sportsbag som er fylt med penger 
ned ved ham, og han forteller broren 
sin om det. De får et dilemma, britiske 
pund skal snart bli skiftet ut med Euro, 
og de må få brukt pengene. Damian 
tror at Gud ga ham disse pengene, men 
finner ut etter litt at det kanskje ikke er 
tilfelle, da en tvilsom mann dukker opp 
ved jernbanen.

Millions er en familie/drama/komedie 
som overrasker. Den tar opp familien 
som prøver å komme seg etter tapet av 
moren, og likevel er den full av komiske 
øyeblikk. Damian er hekta på kristne 
helgener, og ved hjelp av sin supre fan
tasi får han ofte besøk av dem. Filmin
gen er vakker, og skuespillet stort, og 
det gjør denne filmen veldig underhol
dene. Absolutt en flott feelgoodfilm å se 
nå mens jula nærmer seg.
KJELL HÅKON NORÅS

MODIGLIANI

REGI: MICK DAVIS

I ROLLENE: ANDY GARCIA, ELSA ZYLBERSTEIN,

HIPPOLYTE GIRARDOT, OMID DJALILI, EVA HER-

ZIGOVA

Vakkert 
drama fra 
bohemmiljø 
film Den impresjonistiske maleren og 
skulptøren Amadeo Modigliani levde 
fra 1884 til 1920. I denne filmen gjør 
Andy Garcia (Gudfaren 3) en overbevi
sende rolle som den eksentriske kunst-

R,*'*iA*,*'** neren. I dennéW 
leveåret i Modiglianis liv. Et år preget av 
fattigdom, fyll, spetakkel, rivaleri med 
den mer kjente Pablo Picasso og kjær
lighetsforholdet til unge Jeanne He- 
buterne. Hans store kjærlighet Jeanne 
som tolkes utmerket av en fortryllende 
Elsa Zylberstein, er gravid og hennes 
far som ikke aksepterer en fattig jøde 
som svigersønn, truer med å ta fra dem 
barnet. Samtidig sliter Modigliani med 
tuberkulosen som har plaget ham si
den barndommen. Plottet i filmen er 
den kampen som foregår hos kunstne
ren for å holde fast ved sitt dekadente 
bohemliv, som holder på å drepe ham. 
Eller det å satse på å tjene penger på 
kunsten for å kunne forsørge Jeanne 
og den lille familien. Dette gjør at han 
dras inn i en kunstkonkurranse i det pa
risiske kunstnermiljøet. Her lager han 
sitt mesterverk, det kjente maleriet av 
hans kjære Jeanne, som den dag i dag 
står som et av de fremste kunstverkene 
fra impresjonismen.
Det som trekker ned er at filmen lider 
under at den rett og slett er grusomt 
rotete. Manuset sliter med å finne en 
form for rød tråd. Men bortsett fra det 
er jo som sagt Elsa Zylberstein flott i sin 
rolle. Og som fattig forfylla student fø
ler jeg jo litt sympati med det parisiske 
bohemlivet. Og i tillegg har filmen det 
udefinerbare noe som gjør at man får 
lyst til å seden igjen.
ROBERT VANGSTAD UTVIK

GAUTE HEIVOLL

UNGDOMSSANGEN

TIDEN FORLAG, 460 S

JAN KJÆRSTAD 

KONGEN AV EUROPA 

ASCHEHOUG 2005, 

511 SIDER.

Mye lyd, lite 
sang
bok Kritikerne har stort sett hyllet Gau
te Heivolls nye roman, Ungdomssangen. 
Det er meg en gåte hvorfor. Han har 
sans for det hinsidige, Heivoll, som i sin 
første roman Omars siste dager (2003) 
skrev om ufo'er og som nå i Ungdoms
sangen skriver om Friedrich Jiirgensson, 
som hører de dødes stemmer gjennom 
radio og båndopptak. Men til å handle 
om det overnaturlige er romanen for
bausende jordnær, både språklig og 
tematisk sett.

Historien åpner og ender med "Han var 
svært nær et svar'; og det er hva som 
ligger mellom spørsmålet og svaret 
som opptar denne romanen. Alle leter 
de og lytter etter noe, enten det er de 
dødes stemmer eller seg selv. Det hele 
begynner med en episode på toget når 
journalisten Kajsa Ljungstrdm møter 
broren sin, Jonas, som hun ikke har sett 
på årevis. Hun er på vei for å intervjue 
Friedrich Jiirgensson, mannen som hev
der å høre de dødes stemmer gjennom 
radio og båndopptak. Jonas, på sin side, 
skal til Russland for å selge landbruks- 
maskiner.

Det utfolder seg mange parallelle his
torier og digresjoner på de neste 450 
sidene. Romanen bygges opp rundt 
karakterenes minner, fantasier og deres 
forhold til "den andre siden" og til seg 
selv, noe som gjør handlingen langsom

alger vi det siste og at du venter forgjeves p'a at noe skjer. 
Leseren blir dratt fra den ene personen 
til den andre, frem og tilbake i tid med 
mange sidespor. I det hele tatt blir det 
litt for mange episoder til at alle karak
terene får festet seg i hukommelsen og 
til tider har de døde mer liv enn de le
vende hovedpersonene i boka.

Et større problem er likevel at det som 
opptar disse hovedpersonene først og 
fremst er dem selv og utgangspunktet 
er ikke så mye deres handlinger, men 
deres tanker, minner og drømmer. Det 
hadde kanskje funka hvis personene 
for eksempel stod ovenfor et moralsk 
dilemma, men når temaet er en litt mer 
sofistikert versjon av "å finne seg sjæl'; 
blir det bare kjedelig.

Styrken i denne boka ligger etter min 
mening i Heivolls evne til å male gode 
språklige bilder ("Ordene var smårusk 
og søppel som blåste nedover ei folke
tom gate og inn i øret hans'; "Fluen sur
ret over henne som en besatt tanke"). 
Men gode metaforer gjør ikke en god 
roman til tross for alle sidene om å søke 
etter svar. Spør du meg er det slett ikke 
alle spørsmål som er like interessante.
BENTE JENSEN

En skjev 
perle
bok Jan Kjærstad har lagt enda en mur
stein til hans utrettelige arbeid med 
å beskrive det (post)-moderne Norge. 
Kongen av Europa åpner med hoved
personen som ved årtusenskiftet vil 
starte på nytt på fjellet alene, brenne 
broer, vinne sin gamle kjærlighet. Et
terpå følger vi hovedpersonen Alf I. Ve- 
ber - i-en står for et uoppfylt tomrom 
- der han går rundt i nåtidens London, 
gjennom ungdomserindringer fra Gro
rud, studenttiden, hans voksne liv som 
grunder for et IT-prosjekt og hans viten- 
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Romanen er delt opp i 5 tematiske bol
ker og kronologien er ofret til fordel 
for intelligente narrative grep som Alfs 
kursiverte notater og taler ved hans be
gravelse. Fortellingen er et mylder av 
sidesprang, utbroderinger og frodige 
fortellinger uten at man som leser føler 
seg forvirret.
Alf irriterer med sin altomfattende kunn
skap og sysler. Han er en god keeper, 
elsker, musiker, IT-mann og kan en hel 
haug med ting om det meste. Han min
ner om hovedpersonen i Kjærstads Wer- 
geland-triologi, også en vellykket mann 
med mye kunnskap men med mangler 
på (i deres øyne) de viktigste områdene, 
ikke minst kjærligheten.
"Hva skal vi med alt vi vet?'; spør Alf 
seg selv flere ganger i løpet av roma
nen. Han husker mange detaljer, men 
mangler sammenheng. Han lykkes først 
med hovedoppgaven når han forkas
ter sitt ambisiøse prosjekt og skriver 
en konvensjonell oppgave. Romanen 
hans, Den nye barokken, blir kritisert for 
å være "løsrevne fakta uten sammen
heng" "grotesk desinformasjon'; "luft, 
vind, ingenting"
Denne anmeldelsen utgjør et interes
sant moment, siden det virker som om 
Kjærstad foregriper den kvasse kritik
ken som ble Kongen av Europa til del i 
for eksempel Ny tid og Klassekampen. 
Alf: "Du kunne være mye rart i Norge, 
men gud hjelpe den som ga skinn av å 
være pretensiøs"
Boken er skrevet i velkjent Kjærstad-stil 
med referanser fra populærkulturen 
side om side med utbroderinger om 
opplysningstiden og barokken. Den 
største innvendelsen mot romanen er 
etter mitt syn de banale metaforene og 
vitsene, som ofte blir altfor tydeliggjort 
og overdrevet. "En bok som forårsaket
vertigo.Tung og lett på samme tid. Led 
og Zeppelin." Eller "I Alfs sine ører ble 
det [populærmusikken], tross sin over- 
flatiskhet en slags ba-rock."
Alf, som er opptatt av kanaler, forbin
delser og portalopplevelser, får sine 
tanker inn på nye spor ved å henge over 
vulvaer til kvinner som han forfører, noe 
han kaller for Delfi-opplevelser.
Til tross for disse plagsomheter er ro
manen en positiv utfordring og Kjær
stad imponerer med sin særegne stil og 
kunnskap og beviser en gang for alle at 
han er en genial historieforteller. Selv 
om Kjærstad (sannsynligvis bevisst) irri
terer, overlasser, overdriver (akkurat som 
Alf), klarer han på samme tid å fascinere, 
trollbinde og egge leseren. Boken er, 
som barokken, en skjev perle.
JOEP AARTS
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THE DESCENT - NEDSTIGNINGEN

REGI: NEIL MARSHALL

MED: SHAUNA MACDONALD, NATALIE JACKSON 

MENDOZA, MOLLY KAYLL

HARRY POTTER OG ILDBEGERET

REGI: MIKE NEWELL

MED: DANIEL RADCLIFFE, MAGGIE SMITH, ALAN

RICKMAN

etter zombie og A//en-modellen. Ikke 
at det er direkte kjedelig, men man vet 
sånn omtrent tre minutter ut i filmen 
hvor dette bærer. Egentlig skjønner 
man greia i første scene.

Skuespillerne i denne filmen er ganske 
ukjente og noen er helt ferske i film
bransjen, men det viser seg at det abso-

DOOM

REGI: ANDRZEJ BARTKOWIAK

MED: THE ROCK, KARL URBAN

Panikkslagne forskere løper rundt i tran
ge korridorer, med djevelen i hælene. 
Tilkall hjelp, for her kommer Predator

toriens mangfold er fanget inn på. Ikke 
bare er karakterene blitt uhyre mer in
teressante og troverdige enn tidligere.

Skremmende 
grottegrøsser 
film Hovedrollene i denne filmen er seks 
venninner som er hekta på frisport. Et år 
etter en tragisk trafikkulykke hvor Sarah 
(Shauna Macdonald) mister mannen og 
datteren sin, legger jentegjengen ut på 
en reise gjennom en grotte.Det hele går 
plutselig veldig galt da en passasje bak 
dem kollapser langt under bakken og 
den eneste utveien de vet om er stengt. 
De forsøker da å finne en ny utvei, men 
det går ikke lang tid før de oppdager at 
de ikke er alene. Det er allerede dårlige 
vibber mellom jentene, og det hjelper 
dem ikke mye når de finner ut at de er 
omringet av merkelige og blodtørstige 
vesener.

lutt ikke er en hindring for å få til en god 
grøsser. De spiller mye på våre verste 
fobier som klaustrofobi, mørkeredsel, 
og ikke minst frykten for ekle underjor
diske vesener, og det funker veldig bra. 
Lenge før disse monstrene dukker opp, 
har filmen allerede kommet med scener 
som ga pustevansker og farlig høy puls, 
og det er slik en skrekkfilm skal være. 
Det er fint spill mellom musikk og brå 
hendelser, som ikke gir deg mye tid for 
å roe deg ned før neste gys kommer. 
Filmen har i begynnelsen litt dårlige 
effekter, og noen få logiske brist, men 
allikevel viser den seg til å være en av 
årets bedre grøssere. Jeg anbefaler den 
sterkt til alle utenom gravide og perso
ner med hjerteproblemer.
KJELL HÅKON NORÅS

Troops of 
doom
film Personlig synes jeg ikke at FPS er en 
veldig stimulerende form for spill innen 
kategorien pc, og når de har valgt å fil
matisere Doom-universet var ikke for
håpningene i forkant særlig store. Det 
blir da også mye av det samme gamle, 
nemlig elitesoldater på jakt etter mon
stre i et eller annet forskningsanlegg på 
en avsides plass i verdensrommet. Blod
tørstige monstre som sådan, som oftest 
i stand til å erobre diverse vertskropper, 

og slår hull i den 6 tommer tykke døra 
av stål! Kavaleriet består selvfølgelig av 
en gjeng karikerte lavpanner med fest
lige kallenavn, en søt pike, og en eller 
annen eksentrisk frik.Tilsett litt blod og 
gørr og vips! Så lett er det faktisk blitt 
å skrive manus nå om dagen. Når jeg 
tenker meg om, tror jeg nemlig ikke det 
er manuset de har lagt mest arbeid ned 
i med denne filmen, det er vel egentlig 
det visuelle, altså effektene. Noen har 
gått hardt inn for å gi filmen en følelse 
av at man er fanget i et dataspill, og de 
skal ha cred for at de har greid det gan
ske bra i enkelte partier av filmen. Men 
det blir for mye lusking rundt i mørke 
ganger, og for lite action og handling til 
at dette blir skikkelig hurra.
SNURRE SPRETT

Harry 
fjortissmagi, 
full Pott!
film Proppfull av løpske hormoner og 
ustabile følelser maner Harry og venne
ne seg gjennom den fjerde filmen om li
vet på trylleskolen,Galtvort, Denne gan
gen står Harry ovenfor en tevling, bestå
ende av tre utrooolig farlige oppgaver 
(drager, svømming og labyrintvand- 
ring), mellom seg selv og representan
ter fra to andre trylleskoler, med adresse 
i Bulgaria og Frankrike. Tevlingen viser 
seg å bli uhyre spennende, hvor Harry 
nok en gang får god bruk for hjelp av 
både sine trofaste allierte og andre ikke 
fullt så vennligsinnede skikkelser. Det er 
ingen tvil om at filmens snaue tre timer 
er verdt hver eneste meter med filmrull. 
Regissør, Mike Newell, har greid å skape 
en visuell fremtoning, mer eller mindre 
på høyde med Ringenes Herre, sam
tidig som han har mestret å fange inn 
essensen av boken, Harry Potter og lld- 
begeret, sin historie. Sett i forhold til de 
andre tre filmene om kampen mellom 
Harry og han-du-vet-hvem er dette en 
av de mest etterlengtede filmer i medi
ehistorien, hva angår godt håndverk 
og dermed visuell opplevelse. Denne 
filmens aller sterkeste side er måten his-

Deres forandringer under pubertetens 
forbannelse, og for så vidt velsignelse, 
er så til de grader synlige at juryen selv 
nærmest følte seg som tenåringer igjen. 
Dette kulminerer i anledning Galtvorts 
høytidelige dansegalla, noe som i løpet 
av kvelden heller faller inn under kate
gorien Promqueen-ballet fra USA, som 
vi alle har stiftet bekjentskap med gjen
nom utallige high-school filmer. Det 
er enda godt at ikke alt er like magisk, 
selv ikke på Galtvort. Selv om mangfol
det fra boken, både med hensyn til de 
ulike karakterene og stemningsskiftene, 
er godt fanget inn så står arbeidet med 
å få frem den engelske kostskolefølel- 
sen i en klasse for seg.Til tross for at fil
men bærer tydelig preg av amerikansk 
filmmakeri, så er stemningen i filmen 
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cade Fire, Bell Orchestra og Broken So
cial Scene burde alle være deler av årets 
pensum. Wolf Parade skrev seg inn i 
denne rekken med EP tidligere i år, og 
etter en formidabel opptreden på Øya- 
festivalen var standarden satt. Deres 
første fullengder skuffer ikke på noen 
måte. Musikken kan beskrives som en 
saftig blanding Bowie, med skitne Tele
vision riff, og et uttrykk Frank Black vil 
være sjalu på. Herlig skeivt på alle må
ter. Noe av særegenheten ved uttrykket 
deres er den obskure måten de synger 
duo, og som like godt kunne vært Bo
wie i duett med Tom Verlaine. Låtene er 
også noe som skiller seg ut, de er rett og 
slett av uvanlig høy kvalitet. "I'll believe 
in Anything""Dear Sons and Daughters 
of Hungry Ghosts" og "Dinner Bells" vil 
alle være medisin for mørketida. Det er 
en porsjon god magi på denne plata, og 
mye av samme feelingen som på albu
met til Arcade Fire tidligere i år. Så enten 
du er indie-troende eller ikke, kjøp den. 
En av årets beste!
ANDREAS RUTLIN

JOHAN SARA

DRIV

16.11.05

World 
Music for 
Dummies 
konsert Plakaten hadde lovet oss joik, 
jazz, punk og rock i skjønn forening - 
så da var det kanskje ikke så rart at vi 
var litt skeptiske til hvordan det faktisk 
kom til å lyde. Det begynte i hvert fall 
som forventet:Tre menn står på scenen, 
de maner fram lange, dvelende toner 
fra hvert sitt instrument (henholdsvis 
synth,trommer og saksofon), scenelyset 
går i blått og grønt og røykmaskinen 
har jobbet såpass hardt at det er så vidt 
man kan skimte trommisen i bakgrun
nen et sted. I det du begynner å lure på 
om hele konserten skal foregå uten vo
kal, kommer Johan Sara på scenen. De 
knapt 40 publikummerne som hadde 
funnet veien til Driv, kan ikke sies å bli 
ville og gale av begeistring, men de sit
ter da stille og hører på. Sara er ikledd et 
lett pseudosamisk antrekk,og begynner 
det hele med å dra en joik av den typen 
som ikke skremmer nordmenn som har 
forvillet seg inn i lokalet.

Det visste seg fort at Sara hadde lagt 
hovedvekten på joiken og at instru- 
mentasjonen som sådan passet best 
inn i world music-sjangeren. Musikken 
er som skapt for kontemplasjon (enten 
det, eller så er den skapt for søndager, 
sene søndager etter lange lørdager); 
man kunne for eksempel kontemplere 
hvorvidt Sara kanskje har sceneskrekk, 
og at det var derfor det var så mørkt på 
scenen. Uansett var jeg tydeligvis ikke 
den eneste publikummeren som tok 
meg i å stirre tankefullt ut i intet mens 
jeg kom i kontakt med urkraften i meg 
selv, eller noe lignende new age-vrøvl.

Etter en stund skjedde det jeg hadde 
fryktet helt siden konsertstart: Sara tok 
noen strofer på engelsk. Akk og ve! Men, 
vent! Engelsken hans var mye bedre live 
enn den var den gang CDen Boska ble

å hate etter en drøy halvannen time, 
sto stemninga blant om lag 600 svette 
fans i taket. Låtene de spilte var godt 
spredt ut over bandets utgivelser, og 
det ble levert gode schlægere fra skiver

laget, så alle tanker om en offisiell klage 
til landet Norge - med krav om grunn
kurs i engelsk for alle, overalt, nå! - ble 
utsatt til neste gang trommehinnene 
mine blir utsatt for noe ikke en gang 
Petter Solberg ville synes var bra.

Musikken var fin, og den var vakker, og 
det var ikke det som var galt, men det 
at jeg har hørt alt før. Det var omtrent 
midtveis i konserten at jeg begynte å 
lure på hvor Sara hadde gjort av didge- 
ridooen, eller et obskurt instrument fra 
et obskurt lite afrikansk land - eventuelt 
også med en sagnomsust obskur afrika
ner som spiller på det, sånn at også han 
kan vise at vi små undertrykte minori
teter må holde sammen mot den store, 
slemme overmakten. Det vi derimot fikk 
var sampling og lydvrenging som enten 
hørtes ut som gamle klipp fra tjuetallet 
eller et skadet dyr. Uten at det nødven
digvis er ille.

Nord-Norgebanen hadde på forhånd 
sagt: "dette kan da umulig gå galt'; det 
var nok i overkant optimistisk, og jeg 
fant mange måter det kunne ha blitt 
forferdelig på, men etter hvert som det 
tok av ble jeg gledelig overrasket når 
jeg innså at det kunne vært så mye ver
re. Det er slemt, jeg vet det, å gå på en 
konsert forberedt på det verste og det 
som verre er - og jeg skammer meg! - 
men da er det dog så lett å bli positivt 
overrasket! Og det var ikke så ille, jeg 
har kanskje ikke opplevd verre, men så 
har jeg ikke vært på så mange konser
ter; det var langt fra fantastisk, men det 
var solid, det var et grunnkurs i world 
music for dummies, og noen ganger er 
også det greit.
SIRI GASKI

RAGA ROCKERS

DRIV

18.11.05.

Finnes det 
rock, finnes 
det håp!
konsert Driv har i høst klart å dra opp 
rock-heltene Raga Rockers til Tromsø; et 
band som sammen med DumDum Boys 
og Jokke & Valentinerne revolusjonerte 
norskspråklig rock på 80- og 90-tallet. 
For alle oss som tidligere kun hadde 
hørt Raga Rockers på plate, var forhåp
ningene høye. Det er vel unødvendig å 
si at de ble innfridd, og det med knall- 
god margin! Fra Michael Krohn med 
kompani entret Haakon scene på Driv 
og til de avsluttet med klassikeren Noen 

som Maskineri Nirvana, The Return of the 
Raga Rockers og Forbudte Følelser - til 
undertegnedes store begeistring. Raga 
Rockers fremstår som et ekte norsk roc
keband,fri for primadonnanykker og tå
pelig arroganse, det var bare hardt, rått 
og uten skam! Til tross en vanvittig bra 
konsert, så er det likevel noe som trek
ker ned, nemlig lokalet. Haakon scene 
på Driv er rett og slett ikke noe særlig 
å hoppe i taket for når det kommer til å 
huse konserter med så mye publikum. 
Av de om lag 600 som var dukket opp 
for å høre og se Raga måtte om lag 250- 
300 nøye seg med å kun høre musikken! 
Jeg har ingenting imot trange tilstander 
på konserter, men dette ble litt for mye, 
spesielt siden man så omtrent null om 
man sto et stykke bak.Til tross for dette 
leverte Raga en vanvittig bra konsert. 
Jeg gikk hjem med en følelse av å nett
opp ha overvært en av Norges kanskje 
viktigste musikalske bidragsytere de 
siste 20 åra - og med god grunn!
JØRN NORMANN PEDERSEN

KULTURrWK



er godt egnet for å gå tur til, men sett 
den for all del ikke på i stua, da faren for 
å miste store deler av din omgangskrets 
vil forekomme som svært sannsynlig.
FRITHJOF EIDE FJELDSTAD

i sonisk format. Spill høyt, eller dø sakte. '■*''**“ " - -
ANDREAS MYRVOLD

rock'n roll!

THE UNREAL NEVER LIVED

METAL BLADE

Uvirkelig 
mystisisme
plate Lyn og torden. Første gang jeg 
hørte hva denne trioen har greid å 
mane frem, trodde jeg knapt mine egne 
ører. Herlig brutal sjørøver-doom med 
en vokal fra det ytre rom. Knyttneven 
av et dozerverk som åpenbarte seg i 
det den satt klistra midt i trynet heter 
"Quantum Mystic" og er uten tvil en av 
metalhistoriens beste låter. Det er også 
dette stykket, arrangert for strenger, 
stikker og vokal, som åpner YOBs fjerde 
fullengder, noe som i seg selv er grunn 
god nok til å kjøpe hele drit'n. I forhold 
den standarden som settes i åpnings- 
låta, skulle man vel tro at det ville være 
nærmest som å spille etter YOB å lage 
flere komposisjoner av samme kaliber. 
Det har de likevel gjort 3 hederlige og 
ganske vellykkede forsøk på. "Grasping 
Air" og "Kosmos" er seige mastodonter 
som dytter og drar i dine respiratoriske 
og ventrikale rytmer, mens sistespo- 
ret "The Mental Tyrant" gir plata et so
lid doom alibi. De tar seg god tid, YOB, 
og smører fete riff utover med tykke 
strøk. Det blir vel en selvmotsigelse å 
kalle denne type musikk for progressiv, 
men også disse tendensene kan tidvis 
spores, selvsagt med den hensikt og ef
fekt å heve opplevelsen enda et hakk. 
Gitarist Mike Scheldt har neppe siktet 
på radiopublikummet hva låtlengder 
angår, men det er jo klart at de som ikke 
gir dette en sjanse heller ikke er verdige 
åpenbaringen. Tilsammen 51 minutter 
med deilig overkill, et Rocky Mountains
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SYSTEM OF A DOWN

HYPNOTIZE

SONY & BMG MUSIC ENTERTAINMENT

DIMMU BORGIR

STORMBLÅST

TUBA RECORDS

^5

To strofer kan oppsummere System of a 
Downs nye plate:
"So I felt like the biggest asshole when 
I killed your rock'n roll"og"We're going 
down a spiral to the ground" Ironisk nok 
er begge linjene tatt ut fra deres nye 
plate,Hypnotize.Men misforstå meg rett. 
"Vi søker herved dyktige musikere, med 
finslipt, teknisk kompetanse. Talent for 
å skrive låter er fint, men viktigst er det 
at dere har sans for utrolig kjip og pro
fesjonell lyd" Dette er en ypperlig etter
spørsel, adressert til System of a Down. 
Gutta er flinke til å spille, men rocken 
svinger forsvinnende lite på deres nye 
plate, og noen hypnose er ikke å finne 
der i gården. Budskapet er greit nok. De 
protesterer, som alle andre, mot krig, 
samtidig som de tar opp det moderne 
menneskes hverdagsrealisme.Tekstene 
er absolutt banale, men innholdet er 
legitimt. Litt vel politisk korrekt, til tross 
for at de har forsøkt å skjule dette på en 
bemerkelsesverdig dårlig måte. System 
of a Down kan forkle seg godt i deres 
talent på besetningens respektive in
strumenter (for å bruke et akademisk 
språk), men til syvende og sist bør ikke 
dette lure noen. Plata er overprodusert, 
og lyden minner om et digitalt helvete. 
Hvor har det blitt av miksepulten med 
fem kanaler og rusten lyd? Denne skiva 

plate De gamle er fortsatt eldst og gut
ta i Dimmu vet hva de gjør. Folk i miljøet 
har venta i flere år på bedre lyd i dette 
albumet, og her kommer reinspillin- 
gen. Dimmu Borgir har pussa på skiva 
fra 1996 og gitt ut Storm blåst i ny drakt, 
med to nye låter. Dette er en re-innspil- 
ling og ikke en om-innspilling, ergo er 
låtene i seg selv noenlunde de samme, 
enkelte er blitt litt kortere og det fore
kommer en og annen tekstlig forskjell, 
men summen er den samme.Stormblåst 
anno 2005 er ei forrykende bra plate. 
Nykommerne på plata er "Sorgenskam- 
mer - del II" og bonussporet "Avmakts- 
slave" "Sorgenskammer - del II" tar på 
et vis opp der den forrige slapp, 96-ut- 
gaven skaper en annen stemning med 
sin sorgtunge intro, del II er i sin helhet 
kortere og litt skarpere i kantene.Storm- 
blåst anno 2005 er melodiøst og lydbil
det er mesterlig sammensatt. Vokal og 
instrument overskygger ikke hverandre, 
sammensatt nok til å høre de enkelte 
ingrediensene og skjelne de fra hveran
dre. Framtredende trommemaskin og 
synth, og vokalen er skarp men langt fra 
skjærende og uforståelig. Feel free to ar
gue, men den helt store forskjellen kla

rer jeg ikke å fange opp, reinspillingen 
er bevare meg vel bra, men 96-utgaven 
er ikke langt unna i lyd. Anno 2005 er litt 
mer polert i finish'n men summa suma- 
rum utfyller disse to verkene hverandre. 
De sorgtunge mellomspillene og in- 
stumentale innslagene som ikke er tatt 
med på reinspillingen, er byttet ut med 
mer elektroniske og industrielle partier 
som gjør at disse to platene framhever 
hverandre. Anbefaler begge to, men har 
du ingen av disse er andreplata en like 
god ende å begynne i som den første.
THERESE-MERETE LINDSETH

DUETS

V2

Vekslende 
duettsamling 
plate Ane Brun debuterte med plata A 
Temporary Dive der de mørke tonene i 
"My Lover Will Go" gikk rett hjem og inn 
i platespiller'n hos mange. Denne gan
gen har hun fått med seg et knippe ven
ner og Duets er ganske enkelt en plate 
med duetter, bare to av dem har hun 
skrevet selv.

For å ta det fra begynnelsen: det hele 
åpner lovende med den ømme og en
kle låten "Little Lights" der Ane synger 
med Syd Matters, for deretter å fortsette 
med den noe nedløftende Madrugada 
sangen "Lift me Up" Og slik fortset
ter det, vekslende mellom sanger som 
forlanger at jeg lytter og de som spør 
om å bli glemt. Noen av dem har sterke 
jazztoner (for eksempel "Easier"), "This 
Road" derimot, gir mer assosiasjoner til 
country.

En av de sterkeste sporene på plata er 
(ikke minst på grunn av teksten) "Such 
a Common Bird" skrevet av Wendy 
McNeill, der Wendys og Anes stemmer 
vikler seg lekende i hverandre til trekk
spill- og stryketoner. Også "Rubber and 
Soul" med Teitur og "Song no. 6" med 
Ron Sexsmith trekker plata opp.

"Ane Brun er best alene" har konklusjo
nen vært til noen anmeldere av denne 
plata, men jeg for min del håper at dette 
ikke stopper henne fra å gjøre flere du
etter i framtiden.
BENTE JENSEN

WOLF PARADE

APOLOGIES TO THE QUEEN MARY

SUB POP

En parade
plate Det siste året har det vært en 
strøm av canadiske indie-band som 
har skrevet seg på verdenskartet: Ar-



PRISTINE: Spiller i finalen i Tromsø Rock Battle. Her i 2 mellomrunde.

Tromsø Pop Battle
Etter fjorårets suksess satte 
Driv på ny Tromsø Rock 
Battle opp på plakaten. Men 
hvor ble det av rocken og 
hvor ble det av publikum
met?

TEKST: THERESE-MERETE LINDSETH

FOTO: RUTH HELEN THORHEIM

Tromsø, Nordens Paris, porten til Ishavet 
og Rockeby. Førstkommende torsdag, 
1 .desember er det endelig duket for fi
nale i Tromsø Rock Battle. Her er fin-fine 
lokale band samlet for å kjempe om he
der og ære. De er stemt fram gjennom 
flere runder. Ideen om å samle unge 
lovende band til vennskapelig konkur
ranse om penger til plateinnspilling og 
gratis sleppfest på Driv er jo en strålen
de idé. Så hvorfor har oppmøtet så langt 
vært heller labert? Her er publikum en 
del av juryen, ergo må stemmesanking 
til. Venner og familie har banne beinet 
bare hatt med å stille opp slik at man 
kan komme seg videre i kampen om 

fame and fortune,for drop-in publikum 
er det dårlig med.Tromsø Rock Battle, el
ler Thomas Dybdahl Plagiat Battle som 
frustrerte deltagere har omtalt konku- 
ransen som, startet opp med 12 band. 
Gjennom tre mellomrunder har antallet 
blitt silt ned til fire finalister. I alt deltok 
disse bandene, og vi tillater oss å ramse 
opp: The Fernets, Kelawee, Pristine, The 
Box of Mothers,The Considerate Lovers, 
Working Title Heroes, Violet Road, Shi
trape, Diamond, Gestapo Bitches, The 
Penny Starlets og sist men ikke minst 
Needleheart.

Rock?
Juryen i år, som i fjor, er delt i to, en del 
publikum (mange venner, få ukjente) 
og en del "fag-jury"som består av Tony 
Winkler, Jostein Trollvik og Einar Fa- 
gertun fra Tromsøbandet Onkel Huff. 
Sammen har de bestemt at The Fer
nets, Pristine, Violet Road og Diamond 
skal brake sammen i det store slaget på 
torsdag. Kan vi med håndet på hjertet si 
at dette er tversnittet avTromsøs rocke- 
bænd? Er finalistene det beste Tromsø 

har å by på av rock? Det er altså sånn 
og forstå at i en konkuranse innenfor 
sjangeren rock, hvor enn vid den må 
være, velger da Tromsøs representanter 
det som ligner mest på pop. Det finale- 
bandet som kommer nærmest opp mot 
rockens kjerne er The Fernets, som kan 
skilte med å ha hatt Ukas Låt på Urørt 
og som nå er med på neste års by:larm. 
Sistnevnte gjelder forsåvidt også Dia
mond. Arrangementet er et glimrende 
tiltak, for ferske såvel som mer etablerte 
band. En flott mulighet til å få komme ut 
til folket, ut av kjellern og opp på scena. 
Men Tromsø Rock Battle må muligens 
gjøre noe for å få flere sjeler inn på ar
rangementet. Idealisme og patriotisme 
er tydeligvis ikke nok. Men motbevis 
oss, kom og bruk stemeretten din. In the 
name of rock.

Utropia slipper til ambassadør og psy- 
kologistudent Geir Skatdalen, en artig 
skrue.

Det er ekstremt godt med vann når 
man er tørst. Jeg tror Bjørneboe for
klarte den saken ganske greit, men 
hvem leser vel bøker? Uansett, det er 
tider da man oppdager at noen behov 
går foran andre. Som for eksempel 
vann når man er skikkelig fyllesjuk. 
Man våkner og er dårlig, men kval
men og elendigheten undertrykkes 
av væskemangelfølelsen. Prioritering 
gratis hilsen kroppen. Litt sånn er det 
med den kolonnen her. Prioriteringen 
til den som gav meg oppdraget tenkte 
mest sannsynligvis på å få unna dette 
arbeidet så han kunne komme i gang 
med det virkelige arbeidet. For meg 
er dette enda et lavpunkt i min søken 
etter midler til å utsette eksamensle- 
singa mi. Prioriter meg i roven.

Fiim
Det er vel litt dumt å gi en kar som 
ikke har opplevd utuktig omgang på 
to fullmåner (håper jeg ikke skryter på 
meg noe her) en oppgave som går ut 
på å anmelde en film, siden man da 
har helt andre behov man vil ha be
handlet før man setter seg ned og glor 
på film. Porno kunne jeg kanskje an
melde, men for meg som ikke er med i 
noen pornoring som ser hele filmer er 
porno en ti-femten minutters affære, 
og jeg går ofte glipp av poenget. Vel, 
min favorittfilm er, har alltid vært og vil 
nok alltid være Fear & Loathing in Las 
Vegas med Johnny Depp, min helt. Her 
er det nok droger og sinnssykdom for 
hele familien, ved siden av at Johnny 
Depp er med, så hvem kan være skep- 
tisk?

6011 _______Hva med en bok? Jada, en rask titt på 
kalenderen melder fra om sent no
vember, og jeg ser helst at ingen nev
ner bøker før januar. Det hjelper ikke 
akkurat på samvittigheten min, men 
jeg kan anmelde en pensumbok når 
jeg har lest noen. Gå eder ut og les noe 
av Aldous Huxley så lenge. Island er en 
personlig favoritt, og den handler om 
et trivelig alternativt samfunn på en 
fin øy. Hurra.

• •

Plate
Det er til slutt fristende å lage en tøy- 
seanmeldelse av noe syngejente-cd, 
men da er jeg redd for at det fort går 
over i "driver med filmanmeldelse, ikke 
forstyrr på 10-15 minutter" kategorien. 
De er jo så søte disse pikene. La meg 
så heller få anbefale en slager: "Shape 
of Despair" med albumet "Angels of 
Distress." Herligere doom-metal får 
du bare bytta til deg mot nytappa 
blod, og gutta fra Finland klarer med 
et gjennomsnitt på 60 slag i minut
tet å få lokale og ellers så sørgelige 
svartmetallere til å virke som reisende 
polkahelter fra Asiatiske strøk, fulle av 
forskningskjemikalier.Godt spilt gutta! 
Terningkast seks, seks, seks, seivfølge-

Og sånn går nu dagan. Jeg har brukt 
enda litt tid til å forverre samvittig
heten min, men det føles så greit å ta 
avslapningen på forskudd. La osssS 
avslutte med a løse gaten om menin
gen med livet. Hva er meningen med 
livet? Livet. Så slutt og streb sånn dere. 
Dansa, knulla, knarka, men vær så snill, 
gjør det på en ordentlig måte.

■ ■ - .

Ellers ønsker jeg dere god jul, kjære 
medfanger av eksistensen.

GEIR SKATDALEN
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And so this is 
Christmas
Så var julegaten montert og jule
grana på torget kommet opp. 
Ønskelisten til nissen er sendt til 
Nordpolen, Rovaniemi og Drøbak. 
Engler daler ned i skjul, små gut
tebarn fødes i staller og nissen er 
en hissigpropp. Over alt øver små 
barn i alle aldre på disse sangene 
som synges en skarve gang i året, 
museviser, nisseviser, engler, troll 
og tannløse piker. Et hvert boy- 
band med respekt for seg sjøl har 
jazza opp julesanger og snekret 
plate av det, og vår alles Wenche 
synger på både norsk og tysk og 
kirkene inntas av trubadurer og 
kor for å spre det glade julebud- 
skap. Det er jo ofte et år mellom 
hver gang man besøker kirka, og 
i disse travle tider er det kanskje 
greit med en påminner. Så hva er 
julemusikk egentlig og hvorfor 
fortsetter vi å synge sanger om et 
lite Jesusbarn når så få av oss tror 
på han? Burde vi i det hele tatt fei
ret jul når troen er på vei nedover? 
Eller skal vi stikke fingen i mjødet 
og kjenne hvor vi kommer fra, feire 
på vikingers vis?

Poenget er at vi feirer jul slik jul 
skal feires, tradisjonelt sett. Nord
menn flest liker tradisjoner, trygt 
og kjent. Men hva slags tradisjon 
er det med julesanger i fjortis- 
pop-mp3-format? Kjøpesentre og 
radiostasjoner spyr ut julemusikk, 
instrumentale versjoner, panfløyte 
versjoner, blues, jazz og trance- 
versjoner. Selv foretrekker jeg de 
som minner om juletrefestene 
i vår barndoms romjul. Dagens 
juletrefester inneholder sjeldent 
ingredienser som gang rundt jule
treet, nisse med sekk og allsang. 
Vel, allsangen får du muligens, i 
romjulsrus på vin fra arbeidsgiver, 
tante eller bror. I min barndoms 
jul var det Mahalie Jackson som 
slo an tonen. Hennes himmelske 
røst ble avløst av Sølvguttene på 
vinyl i min mormors varme stue. 
Den gang var det ikke så godt å si 
hva de sang om, med unntak av en 
og annen norsk julesang signert 
gutta i domen, men herlig var det. 
Språk ingen hindring, sang med 
gjorde man.

I
Det lyser i stille grender så vel 
som i store byer, selv om lysene 
nok er klarere der. Selv venter jeg 
på dombjellens klang og synet av 
Rudolf, det rødnesede reinsdyret, 
mens jeg hører på Mahalie og 
baker mine syv sorter. Siden det 
er tradisjoner som gjelder er vel 
konklusjonen at julemusikk ikke 
nødvendigvis er musikalske un- 

erk, men de er kjente og kjæ- 
Ergo du står fritt til å lage dine 

også når det 
Så i år: Let's
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around the

veldig koselig. De forteller at konseptet 
til plata er å lage en utrolig bra vorspiel- 
og festplate,og når mesteparten åv san
gene nettopp handler om fest og fyll så 
passer det jo ganske godt.

Konsert på kaos
ONKEL HUFF

KAOS

23.11.05

Fulle, kåte 
og snart 
klare med 
plate
Enter elsker man dem, eller så 
hater man dem. Endelig ferdig 
med innspillingen av den første 
plata, møter vi vokalisten og 
gitaristen i Onkel Huff i baren på 
Kaos før de skal spille konsert.

- Kommer det noen til meg og sier at 
musikken vår er barnslig, så liker jeg det, 
det betyr at folk reagerer, sier vokalist 
Einar Fagertun.
Hardrock-bandet Onkel Huff hadde 
konsert på Kaos onsdag 23. november, 
for å feire innspillingen av plata Full, kåt 
og sveiseblind. Med sanger som "Store 
føtter" og "Kjøtt" fikk de stemningen 
høyt opp blant de oppmøtte. Sangene 

handler for det meste om drikking, pu
ling, og slåssing, og det er godt mulig 
det er derfor mange elsker eller hater 
Onkel Huff. Gitarist Tommy Jakobsen 
sier at det skal være morsomt, og at de 
til tider får latterkrampe av sine egne 
sanger mens de øver.

Nordnorsk ’’sparkeromperock”
Onkel Huff synger på nordnorsk dialekt, 
og Fagertun sier at det er god grunn for 
det.
- Hadde vi sunget på engelsk, så hadde 
ikke musikken vår hatt noe poeng, sier 
Fagertun.
Med refreng som "for fy faen for et jævli 
dårli ligg. Ho va, ho va" har de god gro
bunn for provokasjon. Han er fornøyd 
med at enten liker man musikken deres, 
eller så gjør man ikke det. Han mener at 
hvis folk hadde vært likegyldige, så had
de de ikke klart det de ville. Det de vil er 
å lage musikk som får folk til å komme i 
skikkelig feststemning.
- Når æ har vært på Onkel Huff-konsert, 
så vil æ ikkje dra hjem etterpå, da vil æ 
drikke til byen stenge, sier en ivrig til
henger av bandet.

Plateinnspilling
Onkel Huff har akkurat tilbragt masse 
tid i Smith & Smiles studio på Kvaløy
sletta og spilt inn plata.Tommy Jakob
sen forteller at han er fornøyd med inn
spillingen, men at det ennå er en del å 
gjøre.
- Vi har bare fått hørt råmiksene, så det 
er litt arbeid igjen, sier Jakobsen. Fager
tun syntes det var veldig gøy å spille 
inn plata, og at studioet rett og slett var 

Rett etter midnatt begynner Onkel Huff 
å gjøre seg klare, og det er fullt av folk 
inne på Kaos. Einar Fagertun tar opp mi
krofonen.
- Nu e vi klar til å spæll for dokker, og 
drækk ilamme dokker, sier han og tar 
en god slurk øl før de begynner å spille. 
Gitarriff strømmer ut av høyttalerne, og 
Einar skriker rett ut mot publikum. De 
som står helt foran og kan tekstene skri
ker med. Etter at første sang er slutt, fyl- 
Iler applaus lokalet, og Einar går i gang 
med å introdusere neste sang. Når han 
forklarer hva neste sang handler om, 
begynner folk å le. Musikken er bra, og 
showet er bedre, spesielt når Einar bry
ter seg fram mot publikum og skriker 
rett mot dem, og lar dem synge med på 
refrenget. Folk hopper,folk ler, og enkel
te ser litt skeptiske ut, spesielt en gjeng 
middelaldrende spanjoler som kanskje 
ikke visste helt hva de betalte for å se. 
Jeg står og flirer når Einar synger om 
"Sveiseblind Finn" som var klar til å ta 
fatt, på ei hormonforstyrra purka med 
mannehater bart. Jeg har aldri før vært 
på en hardrock-konsert og flirt samtidig 
som jeg nikka hodet i takt med musik
ken. Skål Onkel!
KJELL HÅKON NORÅS
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Deter
Da de første menneskene 
vandret på jorden, var 
det jaktprøver. På Platons 
akademi gikk man gjennom 
prøver. Mennesket har alltid 
blitt eksaminert.

TEKST: HARALD B ZEIGLER

ILLUSTRASJON: MISS MAILMAIDEN

Hvordan i alle dager skal dette gå? Er 
det mulig å komme seg over kneika? 
Når det er snakk om eksamen, vil en 
gutt og ei jente kunne føle seg utilpass, 
hjelpesløs og ille tilredt. Finnes det noen 
utvei? Nei. Du skal igjennom dette her. 
Eksamen er en institusjon som har ek
sistert så lenge vi vet. Ikke overraskende 
er det en institusjon opprettet av de 
voksne, for de unge. Det er en test som 
skiller gutter fra menn, jenter fra kvin

alltid en
ner. Greier du eksamen, kan du traske 
inn i de voksnes rekker med selvtillit 
og mestringsevne nederst i sekken. Du 
er klar over det, og er derfor overbevist 
om at du er nødt til å gjøre ditt beste på 
eksamen.

Det gode pågangsmotet kan du fløsje, 
all lesinga er bare å glemme. Ikke kom
mer du deg opp klokka syv, ikke legger 
du deg i tide. Alt går i dass. Da hjelper 
det på humøret å vite at det finnes tips. 
Flere tips er blitt gitt opp gjennom åre
ne. Noen er gode, andre er kanskje ikke 
så gode. Det snakkes om kosthold og 
sexliv. Finnes det andre, bedre metoder 
for å være rustet til den store dagen? 
Kan du handle på en slik måte at du er 
best når det gjelder, og setter ny pers?

Ja. Anders Hall Grøterud er informa
sjonsdirektør i SATS, og er tidligere

prøve
landslagstrener i triathlon. Sammen 
med Geir Jordet er han aktuell med 
boka "Sporty Business"
- I boken får leseren flere tips for hvor
dan man kan ta i bruk toppidrettens 
metoder for å lykkes bedre til det man 
driver med. Mange av tipsene i boka 
handler om prestasjonspsykologi, men 
også om å forbedre seg i hverdagen, 
forklarer Hall Grøterud.

Du har forskjellige typer mennesker. 
Noen beholder roen i pressede situa
sjoner, andre ikke. Under eksamen blir 
noen så nervøse og anspente at de ikke 
klarer noen ting. Forsøk noen av disse 
teknikkene for å hanskes med nervøsi
teten, og prestere på eksamen:

1. Visualisering. Se for deg eksamens
lokalet, hvor du kanskje skal sitte, og 
gjør deg fortrolig med omgivelsene. Se 

for deg skriveprosessen, hold øye med 
klokka. Har du lagt løpet på forhånd, vil 
det være lettere å beholde fokus når du 
er midt oppi det.
2. Bruk nervøsitet positivt. Du skal 
ikke grue deg til å mislykkes, men gle
de deg til å klare oppgaven, score mål! 
Gjør nervøsiteten til din venn. De beste 
idrettsutøverne er like nervøse foran en 
konkurranse som de mindre gode. For
skjellen er at de beste tolker nervøsite
ten som et tegn på at de er klare til å yte 
sitt beste.
3. Pusteøvelser vil kunne redusere 
spenningsnivået om du føler deg for 
nervøs. Gå for deg selv og sett eller legg 
deg nedpå i fem minutter. Fokuser tan
kene på hvordan du puster. Pust inn på 
4 og ut på 2 og så videre. Øvelsen avle
der tankene og roer deg ned.
4. Hør på musikk som optimaliserer 
spenningsnivået ditt. Det kan være sær
lig aktuelt foran muntlig prøve, der du 
skal sitte og vente på å bli kalt inn. Velg 
rolig musikk om du vil roe deg ned, eller 
en mer oppildnende type musikk hvis 
du trenger å gire deg opp for å prestere 
best mulig.
5. Fokuser på det du kan kontrollere. 
Bruk energien din på å løse oppgavene, 
ikke på å bekymre deg over bedømmel
sen. Ha en plan for hva du gjør om du 
skulle få utdelt en oppgave du ikke har 
lest så mye, eller om du skulle komme 
for sent til eksamenslokalet. Gjør alltid 
det beste ut av situasjonen.
6. Husk på de gode prestasjonene. 
Har du gjort det bra i eksamenssitua
sjoner tidligere, eller i situasjoner som 
ligner på eksamen (for eksempel holdt 
en tale)? Gode prestasjoner viser at du 
faktisk kan, og det kan være mye ved 
den nye situasjonen som du har vist at 
du behersker i en annen situasjon. Det 
øker troen på å lykkes også nå.

Det er en fordel å øve inn teknikkene på 
forhånd. Bruk dem gjerne i andre pre- 
stasjonssammenhenger også, f.eks. om 
du skal holde en tale eller fremføre noe 
på studiet.

Mange av disse teknikkene er fine på 
papiret, men hvem skal sørge for at du 
faktisk tar dem i bruk? Det alle beste 
hadde kanskje vært å ha sin egen per
sonlige trener? De fleste studenter har 
ikke verdens beste studieteknikk. Har
du god selvdisiplin kan du oppnå gode 
resultater, og jobbe målbevisst. Men å 
alliere seg med andre er kanskje like ef
fektivt?
- Coaching handler om å være hver
andres trenere. To studiekamerater 
kan gjøre dette, der dere blir enige om 
hvilke mål dere har, og så følger hveran
dre opp for å sjekke om hver enkelt har 
gjort det han skulle jobbe med, tipser 
Grøterud.
Han sier det også går an coache seg selv, 
for eksempel ved bruk av treningskort.
- Ole Einar Bjørndalen har et kort med 
stikkord i børsefutteralet sitt. På samme 
måte kan du gi deg selv fokusområder 
og arbeidsoppgaver knyttet til antall le- 
seøkter og studieteknikk Kikk på kortet 
på begynnelsen og slutten av dagen, 
evaluerer deg selv løpende. Da blir du 
gradvis bedre og bedre.

Ja folkens, det kan lønne seg å samar
beide, og å tenke resultatbevisst på sko
len. Kanskje kan det være et sjekkeknep 
også? "Vil du trene meg?" Eller "Vil du 
trene meg, så kan jeg trene deg?" Ide
ene er der, de evige ideene. Det er opp 
til deg om du vil ta fatt i dem.
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Atter en gang nærmer det seg jul og 
nyttår, og alle og enhver kjenner jule
stemningen komme snikende, sakte 
men sikkert (enten vi vil det eller ei). 
Men som mange av kirkens menn så 
vakkert formulerer det, "julen skal også 
være en tid for ettertanke" I den sam
menheng har vi vel alle spesielle episo
der vi tenker på i jula, ting som er helt 
uunnværlige for at det skal bli skikkelig 
jul - musikk eller lukter som får deg i 
den rette stemninga osv. Som det heter 
i Pondus: "Når lyden av zilberguttene 
og duften av Grandioza fyller luften... 
Da er det jul!"
Jeg selv er på ingen måte noe unntak, 
og bruker (unødvendig) mye tid på å 
tenke tilbake på tidligere års jule- og 
nyttårsfeiringer.

Julehandelen.
Jeg hadde et år ekstrajobb i kassa på et 
visst kjøpesenter, og la da merke til at 
folk som handler inn til jul oppfører seg 
som om de bunkrer opp til tredje ver
denskrig. Butikkene er stengt i hele fo 
dager (1 og 2 juledag), noe som gjør det
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helt essensielt å hamstre mat, dopapir 
og ikke minst drikkevarer som om man 
ikke har tenkt til å bevege seg utenfor 
husets fire vegger før påsketider. Det 
er unektelig ganske fascinerende å se 
mennesker dytte én toppet handle
vogn foran seg, og samtidig dra en an
nen minst like full handlevogn etter seg, 
mens de bærer en six-pack med 1,5 liter 
Coca-Cola, tre 5 kilos sekker poteter og 
en eske mokkabønner.

Julegavene.
Et velkjent fenomen er panikkshopping 
på lillejulaften. De årene jeg var ansatt i 
undertøysavdelingen i en av byens da- 
mebutikker fikk jeg ofte æren av å as
sistere menn som skulle ha undertøy til 
kona, men ikke aaante hvilken størrelse 
hun brukte. De stirret på alle de ansatte 
i butikken, og tok mål av deres fysiske 
atributter - ikke fordi de var kåte gamle 
griser, men fordi de var fullstendig de
sperate og hadde angst for hvor mange 
uker kjærringa kom til å gi ham "the si
lent treatment" hvis han kjøpte feil stør
relse. Dersom mannen kjøper for stort 

undertøy, er det nemlig synonymt med 
"synes du jeg er for tjukk eller? Skal jeg 
slanke meg? Hva? Hva?" Er undertøyet 
for lite derimot,er det... omtrent akku
rat samme regla. Er kvinner vanskelige å 
tilfredsstille? Nei, nå tuller du. Stakkaren 
hever nesten armene for å kjenne på 
puppene mine for å sammenlikne med 
konas størrelse."Tja,dæm e no ikkje rikti 
like stor som dine, men dæm heng kan
skje litt længer ned! Også må det være 
sånn dær trusa me stræk i rompa!" Ja- 
jaja..Those were the days.

Juletrær.
En fantastisk tradisjon. Juletre: kr. 500,- 
Glitter, kuler og lys: kr. 847,- Følelsen av 
granbar i trusa i januar to uker etter at 
man kasta ut spetakkelet: Ubetalelig. Å 
lure på hvordan i granskauen (ja, akku
rat) den har kommet dit: Bortkastet tid.

Julemusikken.
Det spilles julemusikk i alle butikker og 
kjøpesentre, gjerne forskjellig musikk 
i hver butikk og i fellesarealet har man 
gjerne et fulltallig Ompa-orkester med 

tredobbel blåserrekke for anledningen. 
Dette er spesielt hyggelig når man har 
vært på vakt i sju timer og hørt på den 
eksepsjonelt vakre ompa-tut-blært- 
julemusikken i like mange timer. Det er 
ikke til å legge (engler daler ned i) skjul 
på at man har fantasert om hvorvidt det 
er fysisk mulig å stappe et althorn ned i 
halsen på et menneske og en tuba opp 
i rompa på samme person. Det hadde 
unektelig vært meget tilfredsstillende.

Julematen.
Ingenting fremkaller så ambivalente 
følelser som å se julemarsipan i butik
kene i oktober. Man tenker: "Nam, nam, 
marsipanpølse og marsipangris/; men 
samtidig forbanner man handelsstan
den for at disse godsakene fremskynder 
julehandelen til rett etter høstferien. In
genting overgår det å spise så mye jule
marsipan og julesjokolade (a.k.a. vanlig 
melkesjokolade, bare at den er i form av 
små nisser, juletrær og juleklokker) at 
man ikke klarer å røre seg mer enn at 
man akkurat rekker bort til skåla med 
mer snop. Og når det er fullt der nede, 
er det på tide med et par store slur
ker julebrus (a.k.a. rød sukkerlake) for 
å smøre halsen, og for å gjøre plass til 
mer snop. Julemat for øvrig er stort sett 
en komplett oversikt over Grete Roedes 
"nei-mat" At man legger på seg i julen 
er faktisk en av de mytene Mythbusters 
aldri vil kunne knuse.

Juleflesket.
For et par år siden hadde jeg kjøpt den 
superlekre nyttårskjolen, men på mys
tisk vis krympet den i skapet og jeg så 
mer ut som ei sprekkferdig satengpølse 
enn den smekre partybaben det hadde 
vært noe mer ønskelig å være. "Hmm, 
mon tro om latterlig høye stiletthæler, 
uanstendige mengder sminke og en 
rosa fjærboa kan trekke bort oppmerk
somheten fra det faktum at nyttårskjo
len er et nummer for liten?" (jeg nektet 
selvfølgelig å innse at jeg nå så ut som 
en blanding mellom en sprekkeferdig 
satengpølse på stylter med en hysterisk 
rosa kylling på hodet, og en middels 
dreven dragqueen.)

Nyttårsaften.
Avrundingen av året, høytiden, matorgi- 
en og fråtsingen.Toppen av kransekaka. 
I fare for å være klisjéaktig; nyttårsaften 
er årets desidert mest oppskrytte dag. 
Ingen dager i løpet av hele året har så 
mange forventninger og forhåpninger 
om "den skikkelig store festen'; "dæven 
så fulle vi skal bli" og "gjett hvor mange 
vi skal kline med" osv., som nyttårsaften. 
I realiteten ender det nesten alltid med 
at den store festen ble fire stykker på 
nachspiel foran mess-TV, eller at man 
ble så ape kanon at man verken var i 
stand til å fyre opp rakettene sine eller 
kline med noen andre enn fortauskan
ten. Undertegnede har fortsatt friskt i 
minne første nyttårsdag 2000, da hun 
våknet på en kjøkkenbenk uten sko, 
uten veske og med noen store sorte 
hull i hukommelsen.

Så når du de neste ukene fremover går 
og gleder deg til jul, mammas sprøstek- 
te ribbe, en masse gaver under treet og 
tegnefilmer på TV - ikke glem å mimre 
om tidligere års fadeser,flopper og ned- 
turer;det kan kanskje mildne skuffelsen 
over at du fikk 7 par Ulvang-sokker iste
denfor iPod i år, og at det ikke ble noen 
penger til overs denne julen heller.
THERESE S. RYE



- Ja, men den satt langt inne. Første 
kampen i sesongen blir aldri bra, men 
det var godt å få gjort jobben. Nå reg
ner vi med å komme til sluttspillet. Å ta 
sluttspillet er det viktigste. Det her var 
en en svært viktig seier, om ikke den 
viktigste.
Det var mye tøft spill, hva synes du ?
- Ja, kampen var hard. Innebandy er en 
tøffere sport enn hva folk tror. Nå gleder 
vi oss til å møte Bodø igjen sammen 
med Narvik i morra. Det blir mange 
kamper på kort tid, men slik er det med 
slike seriehelger. Den lange avstanden 
mellom lagene har skylda.
Jeg får også vekslet et par ord med en 
lykkelig Linda:
- Vi har jobbet hardt for denne seieren. 
Den satt langt inne. Vi burde vunnet 
mye mer, men hadde ikke flaksen på vår 
side i dag. Vi har kjørt mye spurttrenin- 
ger i det siste, og det synes jeg ga ut
slag på slutten av kampen.Vi tar dem på 
handling og viljestyrke, haha.
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Høyt nivå
Et kvarter senere er jentene ferdig med 
å dusje og skifte klær. Jeg drar sammen 
med dem til Narvik Camping der Yng
vil & Co sjekker inn. Vi drar opp til hytta, 
der Linda fortsetter innebandyopplæ- 
ringen.
- De to beste lagene i hver krets, (forTSI's 
del er dette Nordland og Troms) går til 
sluttspillet. Her møter disse lagene også 
de to beste fra Finnmark. Dette er målet 
vårt for sesongen. I fjor var vi med i NM i 
Oslo for første gang. Vi spilte tre kamper, 
men tapte alle. Vi var litt uheldige, for
teller Linda.Yngvild er ikke enig.
- Nei vi var ikkje uheldige. Vi møtte tre 
av de fem beste laga i Norge, så det 

sku berre mangle. Vi gjorde det godt til 
tross.
Mari tar ordet, og forteller at 
landslagstreneren sa at de var det beste 
laget som ikke kom fra Oslo-området. 
Det er ikke verst for en klubb så langt 
vekk fra eliteserien på østlandet og den 
bedre matchinga som hører med der.
- I år har vi mistet alle backer utenom 
Trish, og laget har hatt store utskift
ninger. Vi har vært på topp i fem år og 
prøver å holde det oppe. I fjor vant både 
herre-og damelaget sine serier.
Klokka fem er jeg og mine nye inne- 
bandyvenner på plass i bandyhallen,og 
ser TSI-jentenes andrelag tape 14-3 for 
Bodø. Til tross for stortapet greier jen
tene se det positive i det; de scora like 
mange mål som det førstelaget gjorde. 
Neste, og siste kamp på programmet, er 

mellom TSI herrer og Bodø.TSI mangler 
folk, og har bare tre mann på benken. 
Denne sesongen har de mistet sju spil
lere, der fire har gått til eliteserieklub- 
ber. Tidligere på dagen har de vunnet 
6-2 mot Lofoten.

TSI - Bodø (herrer)
Kampen starter i et forrykende tempo, 
spillet kan foregå helt inne ved Bodøs 
mål, for så i neste øyeblikk være bak TSI 
mål. Midtveis i perioden scorer TSI ved 
Kennet Olsen, men etter at Bodø har 
presset lenge, utligner de i andre perio
de. Tredje periode blir en stillingskamp 
mellom to lag som begge gjerne vil vin
ne. Det ser ut til å gå mot uavgjort helt 
til det gjenstår fem minutter av kam
pen. Da bestemmer Ole Åsli (treneren til 
både damelaget og herrelaget) seg for å 

ta saken i egne hender. Han mottar bal
len rett inne på Bodøs banehalvdel, dri
bler av en spiller, smetter forbi to til, og 
setter ballen til side for Bodøkeeperen. 
TSI-fanser jubler, og medspillerne stor
mer Ole til gratulasjoner. De siste minut
tene blir nervepirrende, der Bodø pres
ser på for utlikning. TSIs keeper Farney 
Loyd Andaya storspiller, og mennene 
fra Tromsø drar seieren i land.

Etter en dag med trygt sagt mye mer 
innebandy enn hva jeg er vant til, kjø
rer jeg hjem til Tromsø med et par 
herrespillere fra TSI. Damelaget har to 
kamper igjen, så de drar ikke før neste 
dag. Søndags formiddag tikker det inn 
følgende SMS på mobilen min: Tsi-bodø 
3-2, tsi-narvik 5-2. Full pott, men slitne. 
Yngvil



Utropia ble med TSI inne- 
bandy til Narvik for å over
være deres kamper mot 
Bodø.
Der fikk vi oppleve et knall
hardt idrettsmiljø fra innsi
den.

TEKST: ENDRE GABRIELSEN

FOTO: ENDRE GABRIELSEN / RUTH HELEN 

THORHEIM

Det er lørdagsmorgen, og jeg står uten
for Statoil ved brua. Jeg ser på klokka, 
den er snart halv ni. Jeg har stått i en 
halvtime og ventet, og begynner å bli 
utålmodig. De skulle komme og hente 
meg klokka åtte. Har de glemt meg ? En
delig ser jeg en bil komme. Den stopper 
et stykke bortenfor, og ei jente kommer 
ut.
- Hei, jeg erYngvil,sier hun. Jeg presen
terer meg selv, og setter meg inn i bilen 
I bilen får jeg hilse på Trish, Linda Han
sen og Mari Wikman. Mari er svensk, 
derfor uttales ikke navnet hennes Mar-i, 
slik vi sir det på norsk, men Marr-i. Alle 
sammen spiller de på TSI sitt inneban- 
dylag for damer, og da mener vi før- 
stelaget selvsagt. Yngvil Søholt er den 
yngste av jentene i bilen, og leder for 
TSI innebandy.

Rask vekst
- Så det er du som skal skrive om oss i 
Utropia ?,spør Linda meg.
- Ja, det er meg det.
- Kan du mye om innebandy da?
Jeg svarer som sant er, at det kan jeg 
ikke. Det jeg vet om sporten har jeg 
stort sett lært av venner som bedriver 
innebandy, og jeg har forstått at det går 
sånn cirka ut på følgende:
Innebandy er en idrett som minner en 
del om ishockey, bare at det foregår 
innendørs. Det er seks spillere på hvert 
lag, inkludert målvakt. Kampene er delt 
inn i 3 perioder å 20 min. Banen skal 
være omtrent 40x20m stor, omsluttet 
av et halvmeter høyt vant. Hjørnene er 
avrundet. Interessen for innebandy har 
eksplodert de siste årene, og i 2005 var 
dette den raskest voksende lagidretten 
i Norge.
TSI innebandy har rundt 85 medlemmer, 
kvinne-og herresiden samlet. Herre 1, 
dame 1 og dame 2 spiller alle i 1 .divisjon 
Nord-Norge, der de spiller grunnspill i 
Troms og Nordland, men kan møte lag 
fra Finnmark i sluttspillet. Dame 1 har et 
godt lag, og har vunnet serien fire av de 
fem siste årene. Eller som Linda sier det:
- Alle er ute etter å ta oss!
- Det finnst inte nån elitseri for tjejer, 
forklarer Mari.
Linda utdyper at det eksisterer en elite
serie, men det er kun lag fra Østlandet 
som er med. Men fra neste år er det ved
tatt at det skal opprettes en landsdek
kende serie.

Køllelengder og effektivitet
Bilturen går videre, med kaffestopp og 
fylling av bensin på Vollan. Samtalene 
går mye i innebandy-snakk,og jeg prø
ver å følge med. Det diskuteres lengder 
på bandykøller, taktikker, og annet nyt
tig. Linda fortsetter å belære meg fra sin 
uutømmelige kilde av innebandykunn- 
skap.
- I innebandy går det i effektiv spilletid, 
det vil si at klokka går kun mens ballen 
er i spill. Vi spiller tre perioder å 20 min, 
men kampene varer lengre enn en time 
som følge av pauser og at den effektive

På tur med TSI

spilletiden. I TSI spiller vi med to rekker, 
det betyr at vi har to "hele" lag, som hele 
tiden bytter på å spille.
Etter en temmelig nøyaktig tre og en 
halv times lang kjøretur, kommer vi 
fram til Narvik, akkurat tidsnok til å se 
damenes andrelag spille. Motstanderen 
er Narvik Maimers. TSI-jentene spiller 
en bra kamp, men må gi til slutt gi tapt. 
Kampen ender 7-3, og hjemmesuppor- 
terne går fornøyde hjem
Klokka passerer ett, og Mari, Linda,Trish, 
Yngvil og de andre damene på TSIs før- 
stelag gjør seg klare. På andre banehalv
del er jentene fra motstanderen Bodø 
allerede i gang med oppvarmingen. 
Musikken pumpes på, og speakeren ro
per over mikrofonen.
- Da er det klart for kampen mellom TSI 
innebandy og Bodø innebandy.
Lagene stiller seg opp og dommeren 
blåser i fløyta.

TSI - Bodø (damer)
1 .periode:
Etter å først ha sett andrelaget spille, er 
det ikke vanskelig å se at nivået er høy
ere på jentene på førstelaget. Det ropes 
høyere, intensiteten er større og taklin
gene hardere. Det byttes fortløpende, 
og lagene virker jevnspilte. På slutten 
presser Bodø på for mål, men Kristin 
Sommernes i TSI leverer en fin seriered- 
ning etter en rekke avslutninger fra Bo
døs angripere. Etter en spennende, men 
målløs førsteomgang kan jeg i alle fall si 
meg fornøyd med "mine jenter" - altså 
de jeg satt på med. Spesielt Yngvil im
ponerer med god teknikk og Trish er en 
kompromissløs back. Den fem minutt 
lange pausen blir brukt til lett jogging, 
påfyll av væske og en prat med trene
ren.

2. periode:
01.26 min ut i andreomgang tar TSI le
delsen ved Lena Lindanger.
08.47 Bodø utligner etter pent angreps
spill.
14.11 TSI scorer fortjent ved Lene Åsli, 
etter assist av Yngvil Søholt.
Andre periode er over. "Ååååå det går 
likar no" gjaller over anlegget, og det er 
en fin beskrivelse for denne perioden 
sett med TSI-øyne. De har spilt godt og 
produsert en rekke målsjanser.

3. periode:
Denne omgangen blir i enda større grad 
enn den forrige fylt av tøft, fysisk spill. 
Bodø-jentene sliter med å få etablert 
noe spill på motstanders banehalvdel, 
takket være godt defensivt arbeid fra 
TSIs angripere.Ti minutter ut i perioden 
blir Yngvil utvist etter en rekke konfron
tasjoner med Bodø-spillerne. Til tross 
for at TSI er en jente mindre, klarer ikke 
Bodø å utnytte overtallsspillet, i de to 
minuttene utvisningen varer.
- Utvisninga kom på grunn av gjentatte 
slag på laget. Sidan eg var den siste som 
slo, så fekk eg utvisninga, så det var en 
slags lagstraff altså. Det var forøvrig en 
elendig dommaravgjerelse, kommente
rer Yngvild etter kampen.
19.11 viser klokka når Lene Åsli punk
terer kampen med sin andre scoring 
for dagen, nok en gang etter assist fra 
Søholt. Alt i alt en svært fortjent seier til 
TSI,til tross for mye bomming på sjanser 
og ufint spill fra Bodøs side.

En tøff sport
Etter kampen tar jeg meg en prat med 
Ole Åsli, trener forTSI's damelag denne 
sesongen.
Deilig å starte med seier ?

KULTUR



\

hotellfrokost.Jeg er veldig glad i hotell- 
frokost. Etter å ha spist meg god og mett 
tar jeg bagen på den ene skuldra og ka
meraet på den andre og går de drøye 
to kilometerne fra Sørkjosen til Storslett 
for å undersøke hvordan Nord-Troms 
ser ut i dagslys. Og det er som forventet. 
Det er pent. Det er kaldt. Flotte arktiske 
fjell som skjærer mot himmelen. Råne- 
biler som kjører frem og tilbake. Det 
er stort sett de samme bilene. De som 
kjører disse bilene har begynt å stirre på 
meg og lure på hvem jeg er. Det er vel 
ikke hver dag det er framadfolk i bygda. 
Forbi meg suser en fjortis på moped. Et 
lite øyeblikk føler jeg meg fanget i norsk 

film.
Så kommer jeg frem til Storslett. Her 
spankulerer jeg rundt. Undersøker ut
valget på det lokale vinmonopolet. Jeg 
spankulerer videre og begynner å lure 
på hva dette stedet minner om. Jeg 
spankulerer videre og spekulerer. Så 
demrer det for meg. Grong i Nord-Trøn- 
delag. Storslett minner meg om Grong. 
Det er vanskelig å si hvorfor, men ste
det minner meg mye om Grong. Etter å 
ha funnet ut dette, er jeg fornøyd med 
meg selv og leter etter et sted å spise. 
Jeg finner et bakeri hvor blikket mitt fal
ler på kakemenyen.l tillegg til fristende 
eplekake m/krem finner jeg nemlig 

"Napolion Kake"og "Viner Brød" på me
nyen. Hva i...?! "Napolion Kake"? "Viner 
Brød"? Ser ikke helt ut som at norskfa
get har de beste vilkår i Nord-Troms.

Den nordnorske sjel
Etter litt finner jeg bussen som skal ta 
meg tilbake til Tromsø. Jeg er lettet, 
men samtidig føler jeg meg litt rikere. 
Jeg angrer definitivt ikke lengre på at 
jeg dro. Jeg vil faktisk anbefale flere å 
reise rundt og se mer av Nord-Norge. 
Nord-Norge er stort og vakkert. Og her 
har det bodd folk på hver en holme i tu
senvis av år. Folk som har slitt i genera
sjoner etter generasjoner for å overleve 

og få mat på bordet. Og her bor det folk 
ennå. Nord-Norge har sjel.Man kan reise 
rundt i hele verden, hva gir det hvis en 
ikke kjenner landet man kommer i fra? 
Det finnes fantastisk mye flott å opp
dage hvis en bare kommer seg ut døra 
fra hybelen. Og så en ting til: Jeg reiste 
midt i november. Mørketida er strengt 
tatt ikke den beste tiden å reise på hvis 
man har lyst til å se seg litt rundt. Der
for foreslår jeg å vente til våren og mid
nattssola kommer. Da er Nord-Norge et 
eventyr å reise rundt i.

r- p
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meg i Lyngen. Jeg har en følelse av at 
nesten halvparten av alle damer jeg har 
møtt på byen i Tromsø de siste 18 må
nedene har vært fra Lyngen. Nå skal jeg 
endelig få se hva det er for et sted de 
kommer i fra.

Bingo og kloakk
Ferga som skal ta meg over heter Jæg- 
gevarre. Det eksotiske navnet gir vir
kelig en følelse av Arktis. Jeg er alene i 
salongen, drikker rådyr kaffe og tørre 
vafler og lar blikket falle på ei av dørene 
med et oppslag om Bingo på Tinde- 
valen. Hehe, litt gøyalt, tenker jeg. Når 
vi har ankommet Lyngen er det, vel, 

strengt tatt ikke noe særlig å se. Bortsett 
fra noe anleggsarbeid. Det ser ut som at 
de bygger et gigantisk kloakkrør. Inspi
rert av Drømmen om Narnia spekulerer 
jeg litt i at det kanskje bor kjempemen- 
nesker oppe i fjellene i Lyngen. Kjem- 
pemennesker må jo ha kjempehus. I 
kjempehus må de ha kjempeklosett.Og 
til kjempeklosett trengs kjempekloakk. 
Det virker logisk, ikke sant? Men jeg blir 
senere fortalt at kjempekloakkrørene 
egentlig er tunneler bygd for rassikring. 
Kjedelig.
På kaia på Lyngseidet, hovedstaden i 
Lyngen, står det oppført et svært skilt 
med "Velkommen til Nord-Troms" Nå 

er det ingen vei tilbake. Nå drar jeg mot 
nord. Jeg må ærlig si at jeg angrer litt på 
at jeg har begitt meg ut på dette her.
På vei over Lyngenfjorden med ferga 
Stallovarre begynner virkelig den ekso
tiske, arktiske følelsen å gli inn. De ma
jestetiske lyngsalpene reiser seg som 
en svart silhuett foran en himmel opp
lyst av månen og nordlys. Det er vakkert. 
Strålende vakkert. Folkene rundt meg, 
om bord i ferga, snakker samisk. Jeg har 
kommet til Nord. Når bussen kjører i 
land er jeg i Kåfjord kommune. Siden alt 
er svart og mørkt begynner jeg å kjede 
meg litt og setter på radioen på mobi- 
len. Det joikes på den første kanalen jeg 

søker inn. De to neste kanalene er også 
samiskspråklige. På den fjerde kanalen 
forstår jeg endelig hva som sies, "og så 
ska æ fortæll at det e' bingo førstkom- 
manes søndag, æ håpa aille kjæm!" Jeg 
regner med at det er Bingoen på Tinde- 
valen det er snakk om...

Oppdagelsesferd i Nordreisa
Og så, etter tre timers busstur er jeg 
fremme på Storslett i Nordreisa. Jeg spi
ser med mine lokale guider og stuper 
så til køys på mitt hotellrom i Sørkjosen. 
Jeg må jo unne meg litt luksus. Det er 
noe herlig med å våkne opp opplagt i 
ei hotellseng for så å spise seg mett på

en KULTUR
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Nord-Troms

En odyssé i
Utropia prøvde å finne det 
ekte Nord-Norge i løpet av 
24 timer i Nord-Troms. Det 
klarte vi ikke. Men avisas 
utsendte fikk pådratt seg en 
forkjølelse.

TEKST: ROBERT VANGSTAD UTVIK

Jeg har nå bodd i Tromsø i snart to år. 
I løpet av disse to årene har jeg knapt 
vært utenfor Tromsøya. To besøk i 
Harstad og ei fyll på Kvaløya er faktisk 
det eneste jeg har sett av Troms fylke 
utenfor den øya som hybelen min og 

Universitet ligger på. Det er jo egent
lig veldig synd, hvert eneste år kommer 
unge mennesker sørfra for å studere i 
Tromsø. Flesteparten av disse har aldri 
vært i Nord-Norge før. Like mange flyt
ter ferdigstuderte hjem fra Tromsø, uten 
å ha sett stort mer av Nord-Norge enn 
campus, Storgata, Driv og Strøket. Jeg 
akter ikke å være en av dem. Jeg vil opp
leve, jeg vil se. Og siden min stramme 
privatøkonomi ikke tillater noen lengre 
ekspedisjoner på Finnmarksvidda eller 
fiskeweekender i Lofoten, satte jeg meg 
på bussen til Nordreisa i Nord-Troms. 
Så langt mot nord som lommeboka mi 
tillater. Ikke så langt fra grensa til Finn

mark. I løpet av 24 timer i Nord-Troms 
ønsker jeg å finne det egentlige Nord- 
Norge.

Lyngen
Det er tirsdag kl. 13.00. Jeg har akkurat 
klart å komme meg opp av senga etter 
en helaften på Blårock og påfølgende 
voldsomt og voldelig nachspiel på SAS- 
hotellet. Hodet dundrer av hangover, 
mens jeg skal prøve å finne bussen som 
skal ta meg mot nord. Mot det ukjente. 
Og jeg begynner å bli litt nervøs, litt 
usikker. - hva faen er det jeg har begitt 
meg ut på, tenker jeg idet bussen kjø
rer overTromsøybrua.Turen har startet. 

Etter hvert roer jeg meg ned, nyter ut
sikten og prøver å ta noen flotte natur
bilder som jeg kan få på trykk. Men det 
blir kjapt så mørkt at alle forsøk på gode 
bilder mislykkes. Vi er vel neppe flere 
enn sju-åtte stykker om bord i bussen. 
De andre passasjerene ser ut som lokale 
folk som har vært i Tromsø på shopping 
eller sykehusbesøk eller hva svarten folk 
kan ha seg til å gjøre i Tromsø. Nå har 
mørket lagt seg totalt og bussen an
kommer Breivikeidet,fergeleia som skal 
bringe meg over til Lyngen. Jeg må si at 
jeg er litt spent på hva som venter meg

FORTSETTER SIDE 6 & 7
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Report from 
Hugin
TEKST: SIRI GASKI

FOTO: ARTUR ALBUQUERQUE

The International Students Union is 
hosting another fun and exciting event 
and both intra- and international stu
dents are invited. This time the happe
ning is Hugins report,held in the café at 
Driv on Thursday the 8th of December. 
Hugins report is an open stage where 
people can come and, in a variety of 
way, share their culture with others.
- We want to create a comfortable plat
form in which people can share music, 
poetry and stories from their country, 
region or cultural group, so we are par
ticularly interested in having more Nor
wegian and Sami students along, says 
Priscilla de Wet, one of the organisers.
- Last months Hugins report is actually 
the first time any Norwegian students 
attended, so we hope more will show 
up this time.

Native tounge
- There is music in the different lan
guages, even if you don't understand 
them, and people begin to accept one 
another by listening, so we want to use 
this to bridge the gap between Norwe
gian and international students.
Those who wish to perform must let 
Priscilla de Wet know, via e-mail or pho
ne by the 6th of December, but because 
there is only room for ten performers 
each time, you should contact her as 
soon as possible. Each performer gets 
a ten minute time slot to their disposal, 
and are encouraged to perform in their 
native tounge, whatever it might be. 
And show up Thursday from 8 pm and 
listen to a variety of voices (so far there 
will be performances from Faeroe Is
lands, USA, Israel, Peru, Bangladesh and 
more!), or sign up yourself and add your 
voice to the mix, but either way,Thurs
day evening Driv is the place to be!

Contact: pdw022@student.uit.no /
98652T65
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Sprog, Språk, Spjåk, Kråk
’’Svarte Balle!” Visste du at 
dette er favorittbanneordet 
til Petter Sch jerven?
TEKST: HARALD B ZEIGLER

FOTO: NIKOLAY GEROV

Utstillingen Mitt Språk på Tromsø Muse
um tar for seg språket vårt, i dets råeste 
og mest nakne forstand. Du kan skrive 
inn et nytt ord på en skjerm, hvorpå en 
kvinnestemme vil uttale ordet så godt 
hun er i stand til, altså så godt som hun 
er programmert. En morsom opplevel
se dersom du skriver rare ord. Du kan 
skrive lange setninger og skru volumet 
på maks, slik at kvinnestemmen roper 
ukvemsord ut i rommet, til fryd for de 
andre museumsgjestene. Jeg gikk også 
inn i en avdeling som tok for seg en 
spesiell ordklasse, nemlig banneorde
ne. Det er lærerikt og lett å tilegne seg 
denne populærvitenskapen. De fleste 
banneord viser seg å være bestialske 
fordreininger av det opprinnelige ordet. 
"Jøssenavn" kommer for eksempel fra 
"I Jesu navn" Ordet "gid" er heller ikke 

uskyldig. Det er et derivat av "Gud give''

Ikke alt handler om faenskap, det står 
et tørkestativ midt i rommet. Der hen
ger det en rekke lapper med språklige 
feil, de har vært igjennom en språkvask. 
Her er det mange språklige uriktigheter, 
blant annet et sitat av tidligere utenriks
minister Skjeggstubb: "Vi må sørge for 
at vi henger med i forkant av utviklin
gen" sa Jan Petersen.
Ikke bare logiske feil, men orddelinger 
blir offer for språkvasken.Tørkestativet 
er fullt av dem, og jeg henger meg opp 
i den om mannen som mistet et ben: 
"Han fikk amputert det ene beinet etter 
en trafikkulykke (...) I de følgende årene 
fortsatte han som ballettdanser med tre 
ben:

Det henger info om språkets historie 
også, skriftlig og muntlig språk. Vikin
gene var faen meg perverse, det ser vi 
når runeinnskriftene oversettes. På en 
annen vegg henger det en liste over 
ord vi kan datere opprinnelsen til, sånn 
omtrent. "Fyllekjøring"fant de opp fordi 

det var enormt behov for det rett etter 
krigen. Så seint som i 1955-65 ble det 
behov for ordene "homofili" og "kryss
press: Ord for "toppløs" og "narkoman" 
manglet, men ble raskt funnet opp. På 
seksti og syttitallet kom "bilslakt" og 
"dildo: "Seksuell trakassering" og "fos- 
terdiagniostikk"oppsto en gang på sytti 
og åttitallet. Mer moderne ord er "zom
bie: "bimbo: "skaphomse: "kirkeasyl" og 
"medievold:

For alle språkinteresserte, alle som rea
gerer på feilaktige setningsoppbygnin- 
ger og alle som er nysgjerrige på ord 
og vendinger bør ta seg en tur til mu
seet. Det er høy risiko for å begynne å 
le, og enda høyere risiko for å bli fjern: 
De malte passasjen og lappet tapetet 
mellom språkutstillingen og den same- 
historiske avdelingen. Ble helt ør i hodet 
av å gå der.

Mitt Språk
Tromsø Museum
T.o.m. 22. januar2006

mailto:pdw022@student.uit.no


SOUNDTRACK: TITANIC: Et av Buhaugs antatte mesterverk? Legg merke til voffvoffen i hjørnet.

Student antatt ved
Tromsutstillinga
Tromsutstillinga blir ar
rangert for lO.gang i år og 
Ingvild Buhaug, som stu
derer kunstvitenskap, er en 
av kunstnerne som har fått 
antatt verk.

TEKST: IDA WALENIUS

FOTO: NICOLAY GEROV

- Dette er kjempemorsomt, nå ble jeg 
glad, sier Ingvild i det vi møtes i hoved- 
kantina.
Ingvild Buhaug (22) har foruten form- 
givningsfag omtrent en bachelor i sosi
ologi og startet på kunstvitenskap fordi 
hun ikke maktet biologien. Underteg
nede er den heldige som får gi henne 
nyheten.
- Mener du virkelig at jeg er antatt, sier 
Ingvild per telefon og ler lystig litt tidli
gere på dagen.

Blant de få utvalgte
- Det er fint at jeg er antatt, det er 
lenge siden jeg har stilt ut noe.

Ingvild er blitt antatt med to bilder. 
Når hun prater om bildene sine, virker 
det som de er hennes hjertebarn. De 
har både kallenavn og ordentlige titler. 
Soundtrack titanic som er en virkelig 
opplevelse og The gaze som handler 
om falskhet. Ingvild prater entusiastisk 
om mening og symbolikken i bildene 
sine.
- Det som forbauser meg i dag er at 
det er mange som ikke kan prate om 
kunsten de lager, sier hun. Men Ingvild 
kan ikke legges i den kategorien.

Til årets utstilling ble det levert inn 107 
verk til juryering av totalt 47 kunstnere. 
14 personer har fått antatt 25 verk. Ju
ryen har bestått av billedkunstnerne 
Magnar Blix Rudi, Annelise Brun og 
kunsthåndtverker Solveig Ovanger.

Mangfold, men få utrykksformer
Juryen har lagt vekt på kvalitet og å vise 
mangfold og har derfor plukket ut kre
men og det som har skilt seg ut. De har 
sett at det er en overvekt av malerier, 
men det er også en nedgang i innleve- 
ringer. Juryen konkluderer med at det

var svært kort tid fra utlysning av utstil
linga og til innleveringsdatoen. Utstil
lingen er interessant, selv om den ikke 
viser et representativt utvalg av kunst- 
miljøet i Troms. Kunstforeningen savner 
også andre utrykksformer enn maleri, 
for eksempel lyd og videoinstallasjoner. 
Bare en kunstner leverte inn skulptur. 
Bildene viser et vidt spekter av teknik
ker og utrykk. Selv om ikke alle bildene 
komposisjonsmessig og teknisk er like 
bra, fungerer utrykkene sammen. Det 
viser i allefall at det finnes aktive kunst
nere i Troms. Jeg kan se meg enig i at det 
savnes andre kunstformer enn maleri, 
noe som ville ha gjort utstillinga mer 
spennende. Man kan også stille spørs
mål ved at musikk- og filmmiljøet ikke 
har benyttet seg av sjansen til å prøve 
ut nye utrykksformer. Tromsøutstillinga 
håper på større publisitet til neste år, slik 
at det blir lettere for kunstnere å kunne 
arbeide mot utstillinga.

Tromsutstillinga
På Tromsø Kunstforening ut desember

T minus 
10000
I følge sikre kilder er jeg i skri
vende stund 9 635 dager gam
mel, og har 14 575 dager igjen av 
mitt jordiske liv. Det er faktisk en 
lettelse å endelig få klarert det. I 
lang tid har man siktet på å bli et 
pent ungt lik, men nå som det er 
kommet for en dag at man skal 
lande på 66 år og 3 måneder, 
virker det egentlig helt ok. Bort
gangen vil heldigvis komme før 
alzheimeren slår inn for fullt, og 
mens man fremdeles har legeme 
og hode nok til å kunne gi sin del 
til fellesen.

For oss som aldri vil få utnyttet 
vår del av pensjonskassa, ser jeg 
derfor heller ingen grunn til be
kymring. Det er bare å brenne 
lyset i alle ender. Ofre seg på ka
pitalismens alter og spare sam
funnet for den ekstra belastnin
gen vi utvilsomt ville vært om vi 
respektløst lot oss elde uten tan
ke på boblerne. Bruk opp penga 
og helsa sier jeg, det er ikke noe 
i morgen, bare nå. Rydd plass! 
Her kommer ungdommen. Snart 
kommer faktisk nyttår også.

Et nytt år, fullt av muligheter og 
skjær i sjøen. Det skal tynes til de 
grader, 2006 altså, og nyttårsløf- 
ter skal få seg skudd for baugen. 
Lønningen skal brukes på fest 
og moro, røyken skal stumpes 
i askebegre, og vi skal trene. På 
å tenke positivt. Bort med pes
simisme og mening med livet. 
By opp til dødsdans og sanseløs 
feiring, det er faktisk ingen tid å 
miste.

Kom igjen. Plyndre helvete og 
befolk himmelen. Gi opp eien- 
domsmeglinga, bli bonde. Drit i 
mastergraden,du haren verdens- 
omseiling på plakaten. Drekk 
opp penga, du får stipend om 
12 dager. Si det til henne, for vår 
Guds skyld. Livet er en lek, men 
det er det i alle fall ikke. Det er 26 
dager til julaften, det er 2 timer 
til klokka er 03:38, det er omtrent 
3 minutter til jeg er ferdig med 
denne kommentaren.I følge ikke 
fullt så sikre kilder kommer ver
den til en ende i 2033. Det er i så 
fall 9 895 dager igjen.

KiutufrlTM'
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DIVERSE
Mitt språk
Tromsø Museum til og med 
22.01.06
En utstilling for alle som har et 
språk.

Desembernatt
Åpent hus på Tromsø Museum 
Torsdag 01.12, kl.18:00-00:30 
Museet byr på spennende sprell ut 
i de sene timer. Strikkekafé, englefa- 
brikk, vandrende musikere, konsert 
i Kirkesalen, mørketidsfortellinger 
i Gammen for å nevne noe. Du kan 
også være med på å finne feil i utstil-

Lørdagsuniversitet
Tid: Lørdag 07.01.06
Sted: Driv, kl. 13:00
Edmund Edvardsen fra institutt for pe
dagogikk holder foredrag om kjærlig
het til kysten.

KONSERTER
Adam West
Tid: onsdag 30.11
Sted: Driv, kl. 22:30
Adam West har tatt turen over dammen, 
fra store USA til lille Norge. Garage punk 
fra statene. Can ya dig it?

The MainLiners

The Bloody Hollies
Tid:Torsdag 15.12 
Sted: Blårock, kl. 20:00
Med The Considerate Lovers som sup
port rocker The Bloody Hollies inn jula 
på Blårock. Ikke for de lettskremte, men 
trenger du et energikick midt i julestria 
eller trenger du bare en pause fra mas 
om julebord, julesalmer og julepakker, 
er Blårock plassen i kveld.

Orgelinnvielse
Tid: søndag 18.12
Sted: Ishavskatedralen kl. 19:30 
Ishavskatedralen innvier sitt nye orgel 
med en helaftens konsert for orgel og 
orkester.

Romjulsjazz
Tid:Tirsdag 27.12
Sted:Vertshuset Skarven, kl. 20:00

kvarter til Khayelitsh, et av Sør-Afri- 
kas største "township"Carmen er en 
lidenskapelig, selvstendig og sensu
ell og står i kontrast til Don Joses. Vi 
følger paret Carmen og Don Joses 
helt fram til en av de mest drama
tiske finalene i teaterhistorien.

32 kortfilmer om Glenn Gould
Tid: 11.12
Sted: Driv, kl. 20:00
32 kortfilmer om pianisten Glenn
Gould, sammen gir de et nyansert 
bilde av denne musikeren og hans 
musikk.

King Kong
Premiere 14.12
Reinspilling av klassikeren fra 1933, 
her i hendene på Peter Jackson. His
torien er som før, en gruppe opp-
dagere og dokumentarfilmskapere 
drar til en mystisk øy og oppdager 
King Kong og hans dinosaurfiende.

Med Skarven, Biffhuset og Arctandria 
som scene blir dette en forykende af
ten, ti band, tre scener, en kveld. Årets 
jazzgalla byr på nye og gamle, kjente og 
ukjente band og sammensetninger, det 
beste Tromsø har å by på.

Tid: torsdag 01.12
Sted: Blårock, kl. 22:00
Svenske The Mainliners har med seg 
Thee Mono Sapiens som support og det 
alene bør være nok til å friste deg til et 
besøk på Blårock i kveld. Men vi kan jo 
legge til at de spiller rock'n'roll og at det 
sies at man kan trekke paraleller til band 
som The Hives, Murder City Devils, The 
Cynics og MC5, og så sier vi ikke mer.

lingene eller få en guidet omvisning. 
Gøy for de store og gøy for de små. 
Gratis gløgg og pepperkake. Utstil
lingen Glimt åpner, i tillegg til utstil
lingen Sølvskatten om sølvfunnet i 
Bo-i-Nord feltet.

Carmen i Khayelitsha
Premiere 09.12
Bizets "Carmen" er en av de mest po
pulære opraene siden sin uroppføring i 
1875. Her har vi den klassiske historien 
om Carmen, satt inn og tilpasset nåti
den. Scenen er flyttet fra Sevillas fattig-

Tromsø Rock Battle - FINALE
Tid: 01.12
Sted: Driv, konsertstart kl. 22:30
Pristine, Diamond,The Fernets og Violet 
Road har kommet seg til le grand final. 
De kjemper om 20.000 til demoinnspil
ling i proft studio, gratis releasekonsert 
på Driv og vinnerbandet er kvalifisert til 
landsdelsfinalen i Harstad hvor vinne
ren får spille under by:LARM 2006.

The Last Life in the Universe
Tid: 04.12
Sted: Driv kl. 20:00
Den japanske bibliotekaren Kenji har 
planlagt sitt selvmord ned til den min
ste detalj, men så møter han Noi og ting 
forandrer seg.

Den amerikanske vennen
Tid: 18.12
Sted: Driv, kl. 20:00
Rammemakeren Jonathan får diag
nosen leukemi og framtiden ser ikke 
lys ut. Så møter han Tom som tilbyr 
han å utføre et mord for han, i be
taling skal Tom sørge for hans kone 
og barn etter hans bortgang. Basert 
på en upublisert novelle av Patricia 
Highsmith.

Me and you and everyone we 
know
Norgespremiere 26.12
En eksentrisk performance kunstner 
møter en filosofisk skoselger og søt 
musikk oppstår. En søt film full av 
pussige scener og morsomme situa
sjoner. Vinneren av Gullkameraet i 
Cannes og juryprisen i Sundance.

Gubben og Katten og Nissemaski- 
nene
Premiere 02.12
Gubben har lovet at nissen kommer på 
besøk til Katten på juleaften. Men tenk 
om nissen ikke kommer? Gubben lager 
en nissemaskin for sikkerhets skyld. Men 
hvilken nisse er det som dukker opp på 
julaften da?• ...

Petter Wettre Trio
Tid: onsdag 07.12
Sted: Cirka, kl. 21:00
Peter Wettre har mottatt mange priser 
for sin jazzmusikk. I tillegg til seg selv på 
saksofoner har han Jonas Westergard på 
bass og Anders Mogensen på slagverk.

The Chronicles of Narnia:The Lion, 
the Witch and the Wardrobe 
Norgespremiere 26.12
C.S. Lewis tidløse fortellinger om 
søsknene Lucy, Edmund, Susan og 
Peter som er sendt på landet under 
første verdenskrig mens London er 
under angrep. Der entrer de en an
nen verden gjennom et kleskap og 
eventyret er i gang. Eventyr for store 
og små.

Kristian Birkeland - den norske fy- 
sikkensfar
Tid: til og med 15.01-06
Sted: RMH biblioteket, MH bygget 
Det var hans interesse for elektro
magnetisme som førte Kristian 
Birkeland, 200-lappens ansikt, inn 
i nordlysforskningen. Han var den 
første som kunne gi et tilfredsstil
lende svar på hva nordlys egentlig 
var. Gjennom bilder, tekst og gjen
stander får vi et innblikk i Birkeland 
og hans arbeide.

Julemarked
Tid: Lørdag 03.12
Sted: Kulturhuset, kl.11:15
Grønn Hverdag arrangerer et al
ternativt julemarked hvor man kan 
finne flotte presanger til nære og 
kjære.

Lørdagsuniversitetet
Tid: Lørdag 03.12
Sted: Driv, kl.13:00
Leif Bremer fra Grønnåsen kirke 
holder foredrag om inkarnasjon og 
kjærlighet.

Trøya Tensing
Tid:Torsdag 15.12
Sted: Grønnåsen kirke kl. 19:00.
Trøya Tensing setter opp egenprodusert 
stykke med dans, drama, band og kor. 
Her får vi alt fra rock til pop og gospel.

Nord-Norgebanen
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